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САДРЖАЈ: •      Претседник   Стеван   Ћирић:   Господо,   имам 
„„„. и^поч-п u MrucioiA* lanur част   отворити   XIII   редовни   састанак   Народие Ппр лневног реда: HmaiiiC и усва ање запис- .«             к                     ^    ■            \ прс дпсоп^    к ~                    ^ скупштине.   Молим   секретара   г.   СтоЈадиновића 

UI^-J УИ neioBHor састанка. Ј                                     rt                  J * ника Aii рсдивп да.изволи   прочитати   записник   претходног   са- 
Говорници: Д-(Р Српко Bya«ettt»idi (примедба на зали- станка. 

CHHIK)  Воји-сла« Лазић (шримедба на emmoam), Прстседник 
Нжкмие скушштине Стеван Ћирић (a»a пу.а — одговор Секретар Драгомир Стојадиновић прочита за- 
на прииедбу на записник). писник XII редовног састанка. 

Дневни ред:  Наставак претреса у начелу изве- Претседник   Стеван   Ћирић:   Има   ли   ко   од 
iijraja   Финансијског   одбора   o   предлогу   буџета господе  народних   посланика  какву  иримедбу чна 
државних  расхода  и  прихода  са  предлогом  Фи- записник? (Д-р Срлл-о Вул-анош/ћ; Молим за реч!- 
иансијског закона за буџетску 1938 39 годину. Војислав Лазић: Молим за реч!). 

Саопшгење   да   д-р   Рудолф   Добовишек, реч има н              П0Сланик Г. д-р Српко  Ву- 
адвокат из Цел^а, изаоран за народнаг посланика KaH0BHh                                                     '     i 

у срезу Шмарје, на листи д-ра Владимира Мачека, 
подноси   Народној   скуишгини   на   верификацију Д-р Српко Вукановић:   Господо народни по- 
своје посланичко  пуномоћије. сланици,   корисгим   ову  прилику да ставим  при- 

Говорницн: Рашисав Вучегаћ, Војислан JlaaiA (p по- медбу на записник да бих само изјавио следеће: 
нреди Пословиика и ради личног објашњења), иретсодмик „у »Времену« од недеље стоји да се Одбор за про- 
Народне окупштин«  Стеван Ђирић  (одповор  na  iionpetuv учавање закона o изменама и допунама Закона o 
Пословншка),   Јша«   Јовановкћ;,   Мшрко   Урошвик,  Ловаи грађењу   и   проширењу  здравствених  установа  у 
Здравковић, Претседишк Народне смупштиие СтеВвн Ћирић ЗвМЉИ   од   16   марта   1931   године конституисао и 
(чегрнаест   иута),   Ото   Гаири i nml,   (рави   nvimbr   "бја- изабрао   за   мретседника   д-ра   Бранка   Калуђер- 
шњења), д-р M'ii.ian Стијић, Владимир Тишма, д-р Алск- чића".   Ja сам члан тога Одбора . .. 
сандаи Мшјовић, Боривоје  AMTMII, Потпрежеввик НарооСие п^....^             ^            ^             ^ 
скупштине Фрашо Марк,.!, (oca« пута). Прсседиик Стеван Ћирић: Господине посла- 

ниче, ти нијс иримедба на записник. 
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Д-р Српко Вукановић (насгавља): Биће у вези. 

Претседник Стеван Ћирић: Госиодиие Вука- 
новићу, нсмојте приликом пријема записника 
пжорити ствари које немају никакве везе с тим. 
ИмаНете прилике други пут то да докажете. 

Д-р Српко Вукановић (наставља): Нећу имати 
могућности. 

Претседник Стеван Ћирић: Кад будете гово- 
рили можете! 

Д-р Српко Вукановић (наставља): Не знам да 
лц Ку 1'оворити. 

Претседник Стеван Ћирић: Господине Вука- 
новићу, то нијс примедба на записник. 

Д-р Српко Вукановић (наставља): Господине 
Претседниче, ja сам могао ово да изјавим у оном 
моменту када je прочитано у записнику да je кон- 
ституисан Одбор, али нисам био ту, био сам 
на   путу. 

Претседиик Стеван Ћирић: Онда сте требали! 
Господине Вукановићу, Ви знате да ja лојално 
иримењујем Закон o пословном реду, али оно што 
ne може бити, не може бити! Не може се отва- 
рати нова тема која нема никакве везе са запи- 
сником! 

Д-р Српко Вукановић (наставља): Ja изја- 
вљујем да «е могу бити члан Одбора за проуча- 
вање законског предлога o измена-ма и допунама 
Закона o грађењу и проширењу здравствених 
задруга у земљи чији je претседник д-р Бранко 
Калуђерчић, који нас je 'клеветао цело време, 
специјално. мене и многе моје другове. Меии je 
врло жао што не могу да сараНујем у таквом 
Одбору, иако ме ова материја интересује. (Гла- 
сови из већине: Он je изабран од већине чла- 
нова!). 

Претседиик Стеван Ћирић: Реч има народни 
мосланик г. Војислав Лазић. 

Војислав Лазић: Господо народни посланици, 
заиисник јучерашње седнице не може се одобрити, 
овако како je написан, јер он кије потпун, a ево 
зашто. 

Ja сам са својим друговима из опозиције аод- 
нео законски предлог o инвалидима и тражио њс- 
гову хитност. Кад je хитност одбијена, онда није 
raj законски предлог сасвим престао да живи, него 
он постаје као и обичан предлог без хигносги, и са 
ibiiM се поступа no § 61 нашег.Пословника у вези 
са § 53. § 61 каже овако: „Законски предлози које 
■госланици подиосг, предаћ« се ггиомвио Претсед- 
нику. Предлог мора бити састављен у об.шку у ко- 
јем се доиоси закон. Са посланичким предлозима 
поступа се у свему као и са владиним сфедлозкша. 
Али ако одбор нађе да посланички предао-г греба у 
начелу одбацити, овда се то претходно питање рс- 
niiiua у Скупштини без претреса no саслушапл' од- 
оорског извссгиоца и прво-потписаног иред- 
лагача". 

Према томе, господо, овај законски предлог 
морао je Господип Прегседннк, после одбпјап.а 
хитности, да vnvni редовним пугем, a тај редрвни 
пут био je, да се тај предлог упути специјалном 
одбору, ако тај одбор постоји. Ако таквог специ- 
јалног одбора или сличног, у коме се тај закон мо- 
же проучавати, нема, оида je Господин Претседник 
био дужан, да стави на дневни ред избор   одбора 

за проучавање овога законског предлога. И зато, 
господо, ja сматрам, да записник није добар, да ни 
Господин Претседник mije поступиб no Послоини,- 
ку и наравно зато записник није ни могао бити 
добар. И да би сада могла да се исправи ipciuKa 
Господина Претседника, част ми je ca 10 другова 
предложити, да се поступи онако како nam По- 
словаик иредлаже и Hapei)yje и да се приступи из- 
бору Одбора за проучавање овог законског пред- 
лога. Наш предлог гласи: 

„Господину Претседнику Народне скупштине. 
— Београд 

Народни посланици Војислав Лазић и друговА 
поднели су Народној скупштини на решење преД' 
лог закона o 'инвалидима. За овај свој законоки 
предлог тражили су хитност у смислу § (i2 и § 63 
скупштинског Пословника. Хитност није прим- 
љена. 

Пошто тражена хитност није примљена, оида 
сс са OBIHM предлогом има поступити no § 61 у вези 
са § 53 сКупшгинског Пословника. 

Стога предлажемо да се још данас изабере 
нарочти одбор за проучавање овог законског 
предлога, пошто нема сличног одбора каме би се 
он могао упутити. 

17 фебруара 1938 г. 
Београд. 

Војислав Лазић, с. р. 
Велимир Јојић, с. р., 
Лука Аврамовић, с. р., 
Радоје М. Јовичић, с. р., 
Миливоје Ђ. Перић, с. р.( 
Радивоје М. Николић, с. р., 
Јован  Јовановић,  с.   р., 
Јово Загорац, с. р., 
Иван Прекоршек, с. р., 
Игњат Стефановић, с. р." 

Изво/ште,   Господине Претседниче,   тај'npe- 
цлог. 

To je моја примедба на записник и тражим да 
сс усвоји. 

Претседник Стеван Ћирић: Господо народни 
посланици, до сада je био обичај кад Народна 
скупштина одбије хитнаст једног законског пред- 
лога, који предлаже један од г.г. народних посла- 
ника, да се тим самим сматра да je тај законски 
предлог одбијен. To je до сада био обичај. Међу- 
тим за друге ствари, на пр, уредбе, које подноси 
Влада, постоји формула коју често чујете: За овај 
законскн предлог или за ову Уредбу биће изабран 
парочити одбор, када то Народна скупштина од- 
лучи. 

Према томе, госмодо народни посланици, ja 
овом приликом изјављујем: нарочити одбор, каји 
je потребаи да се нзабсре за законски предлог г. 
Војислана Лазића, биће изабран када то Народна 
скузтшгива одлучи. 

Да ли се Пародиа скупштиш са овим слаже!' 
(Повици: Слаже). Објављујем да сс Народна скуп- 
iiirmia ca овим слаже. (Војислав Jlasiih: Не можете 
lin (имав.мжаги када се Скупштина не слажс да се 
слаже!) Према томе, господо, записник би могао 
бити примљен онако како je предложено. Ko прима 
записник како |е прочитан, чека изволи седети, a 
ко не ирима, ко je против гога, нека изволи устаги. 
(Већина ссш). Већина седи, констатујем да je за- 
пионик иримљеи онако како je прочита«. (Војислав 
Лазић: Нема кворума, господинс Прстсодниче! Гра- 
жим аа сс изврши прозивка).   Господине Лааићу, 
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то je дискреционо право Претседника Народне 
скугпптине да утврди има ли кворума 'или нема. 
(Војислав Jlasiih: To није тачно!) Али када би хте- 
ли праведно да одмеримо ко постуиа лојалније, да 
,ти Претседник који нс броји појединачно присут- 
не послзн^ке, него претпоставља no своме првом 
погледу да има кворума, да ли он поступа лојални- 
јс или народни лосланик, који би желео да можда 
изгубим« један читав сат и вишс приликом про- 
зивке, ja мислим да бисте и Ви, господине Лазићу, 
када бисте метнули руку на срце, признали да ja 
лојалније поступам. (Војислав Лазић: Ат ja хоћу 
да натерам посланике да раде!) 

Прелазимо на дневни ред: Ha дневном je реду: 
Наставак прегреса у начелу извештаја Финансиј- 
скаг одбора o преллогу буџета државних расхода 
и прихода са предлогом Флнансијског закона за 
буџетску 1938/39 годину. 

Има реч народ^и посланик г. Радисав Вучетић. 
(Војислап Лазић: Молим реч.) После, сада сам већ 
дао реч г. Вучетићу. 

Радисав Вучетић: Господо народни посланици, 
буџет који je пред нама врло je мало критикован 
од предговорника из опозииије. О™ се збиља на- 
лазе v тешком положају, да би овоме буџету могли 
mro замерити. Буџет у главном гшедвиђа сву ону 
опганкзацију државног апарата. коју су отги толи- 
ко пута помагали. те им ie заиста врло тешко ула- 
оКТи v његову критику. To v толико пре што Кра- 
певска влада као неки чапобњак повећава расхоле 
ие повећавајући посоедна и нетшсрелна оптеоеће- 
la Факат je ла г. Министар финанси.1а потноси 
ппопачун са кошм хоће јасно и обилније ла брани 
тожавни организам a зато ол нас не тражи ла гла- 
г»мо ни једно порсско оптерећење или лтхуги на- 
NU:.r како'се то обично у тим приликама ч»ни. 

Господо народни посланици, и ja и сии моји 
ппугови из земљорадничког посланичког клуба, у 
mde име говорим a верујем, господо, и многи ви 
га левице и деснице, који добро познајете муке и 
иевоље сељака, свакако би волели да ово буџетско 

•швећање иде на побол>шање прилика на нашем 
селу 'ia иде на оправку рНавих и изграђењу до- 
боих путева који служе селу и пољопривреди, да 
иле наподизаше какв'их школа, на подизање 
здравствених установа, регулисање река итд. Али, 
гооподо, морамо рачунати на једно, морамо бити 
задовол.ни и среНни кад ose године имамо и ова- 
кав буџет без других оптерећења, јер не треба из- 
губити из вида да je ово годшна ратног спремања, 
година, господо, која можда спрема одбрану наше 
чпжаве a, господо, држава и и>ене граиице су пре- 
че од свега друтог. (Одобравање ш десници и у 
иситруму). 

Последп.о две године су веома карактери- 
стичне за цео живот, било политички, било при- 
вредни, целокупног друштва у нашој држави. Ma 
колико да je истина да излазимо из тешке при- 
вредне кризе, још нам je тело ломно. Осећамо се 
онако како će oceha сваки реконвалесцент после 
тешке болести. Ми смо преживели једну тешку, 
опасну и смртоносну бољку — привредну кризу. 
Она je учинила много беде, много невоља, много 
зала, и учинила велики поремећај читавог нашег 
друштва. Сав политички nopeMcliaj, укидање 
Устава и диктатура као и олигархија страиака у 
ствари су последица привредног поремећаја који 

смо преживели. Сада, хвала Богу, излазимо из те 
тешке ситуације. To je јасно. To се види, то мора 
да призна и левица, ма колико joj било тешко да 
призна, несумњиво je да су сем општих прилика 
у свету томе оздрављењу код «ас допринели веш- 
ти лекари који су били далеко бољи за последње 
две године од оних који су раније били. Не може 
се прећи преко извесних факата који су допринс- 
ли да се створи повољна привредна ситуација у 
нашој  земл>.и  и  да  се брже ликвидира зло које 
нам je било тешко. Боља финансијока и привред- 
на политожа и социјалне мере које су дате за по- 
следње   две   годиие,   дале су и боље   резултате. * 
Јавни  радови  који   су  гтружили  могућност новог 
упослења, велике социјалне мере, какве су чини- 
ле само најнапредније Владе у Европи, загаран- 
товале су бољи живот нашем народу од онога који 
je он имао раније. Решење извесних сељачких пи- 
тања, као снижење земљарине, доношење Задруж- 
ног закоча, санација и помагање задругарства и 
најзад решење земљорадничких дугова, јесу оне 
велике мере које су омогућиле нов привредни  и 
политички живот у нашој држави. Има политича- 
ра који сматрају да су само онда добри када гр- 
лато вичу, када све негирају (Један глас са десни- 
це: Kao Анте Ковач!), када ништа не иризнају. Ja 
no својој идеологији претстављам крајњег леви- 
чара, не оног са црвеног,   али   оног   са   зеленог 
(|)ронта (Милан Петковић: Je ли то зелена интер- 
национала?). Ja сам био увек v опозицији. Ово je 
први ■вут да помажем једну Владу и да изигра- 
вам неку Владину већиву или бол>е рећи, како je 
то рекао неколико пута наш Министар г. ЂорНе- 
вић, налазим се при Влади (Милан Петковик Он 
je у Влади, a ти си при Влади!). Знам да je много 
лакше све кудити него нешто урадити, али ми смо 
овде послати  не да 'Све негирамо, ne да говоримо 
да све није добро, него да народу помогнвмо оно- 
лико колико се може помоћи. 

Ми бивши земљорадници налазимо се данас 
подељени у три групе, што ja жалим, господо. 
Једни који су ва« овог Парламента са удруженом 
опозицијом, други који су у овој скупштинској 
опозицији и ми који чинимо чврсту идеолошку 
групу која помаже садашњу Владу. (Милан Пет- 
ковић: Ko има право?) Историја ће казати ко од 
нас има право! Историја he казати да ли се боље 
одужује народу седењем no београдокмм ка(|)а- 
нама, или критиковањем сваке тачке и запете у 
записнику   скупштинске   седнице   (Веселост)  
или стварним помагањем народа. Ако je наша гру- 
па и 'најмање допринела да се реше извесна се- 
љачка питања, a она je сигурно доста допринела 
и у задружном закону и у сељачким дуговима, и 
у другим питањима, онда je моја савест мирна и 
ja сматрам, да смо добро радили што смо на ме- 
сто беоплодне студентоке политшке, коју воде ма- 
хом добро обезбеђвни опозиционари, ушли у ре- 
алан политички живот и свим снагама допринели 
олактању живота нашем земљорадничком живљу. 

Свака странка, сваки покрет има своју идео- 
логију, али има и своју тактику. Тактика може да 
буде максимална и минимална. Максималну махом 
траже они који су за револуцију или који су бо- 
гато обезбеђени. Минималној морају да <:е при- 
клоне они који воде сироте сељачке масе, који са 
њииа живе и који xohe још данас да помогну они- 
лико колико се помоћи може. 

Ш 
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Ми, no свему судећи, излазимо из тешке при- 
вредне кризе. Нисмо још  изашли,  али излазимо. 

Хоће ли претставници аграрних идеологија, 
баш у овоме времену, бити без утицаја на Владу, 
бити бесплодна опозиција, као што су увек ради- 
ли, или he сарађивати да се ова 'Привредна коњук- 
тура искористи за широке сељачке масе, јесте од 
најважнијег значаја no нашу земљу. Фаталност je 
била од почетка нашег уједињења, што идеоло- 
шке сељачке групе, 'Koje су дубље ушле у про- 
блем невоље сељака, нису били активни сарадници 
у Влади, већ су само оштро критиковали, или ука- 
зивали прстом на извесне проблеме које треба ре- 
шити. (Војислав Лазић: Гооподи« Претседни« Ha- 
родне скупштине «е дозвољава да се говори чи- 
тају, a своме потпретседнику то дозвољава!). Буди 
стрпљив, ja ћу теби на завршетку одговорити. Ни- 
си то спорио г. Вељи Поповићу који je читао 2 
сата свој говор, a замераш мени. (Одобравање код 
већине). 

Аграрна реформа, једно од најважнијих пи- 
тања у земљи, за коју je заједница поднела огром- 
не материјалне жртве, иије извршена онако како 
треба и како je могло да буде. Доба добрих кр- 
њуктура, када je сељак могао скупо да продајс 
своје производе и да себе обезбеди и за цр«е 
дане, a и да своје газдинство из мртвог и назадног 
претвори у боље IH модерно, исто je тако прошло 
без учешћа земљорадничких група у владама које 
су биле. Петомајски избори су јасно истакли црту 
сељаштва као главну паролу и опозиције и Вла- 
де. У опозицији најважнији фактор јесте земљо- 
радничка група. У владиној групи једну од не ма- 
лих улога играла je и група земљорадничко-задру- 
гарска, која je допринела са близу 350.000 гласова 
и одлучно дала већину изборној влади. Сам тај 
факат од петомајошх избора na до данас доми- 
нира над целим нашим политичким животом, то су 
два момента: уређење државе и сељачки проблем. 
Данас, када се уопште и не може мислити o У- 
ставним променама, остаје као главни моменат и 
главна парола и једне и друге стране: сељаштво 
и сељачки лроблеми. 

Да смо ми још у почетку дали сељаштву ону 
улогу коју je оно требало да добије, или онакву 
улогу какву има сељаштво у Чехословачкој, данас 
би прилике у нашој држави биле завидно лепше 
и многе несреће, које смо преживели, ие би нам 
никада «и дошле. 

Ла знам, да све странке имају у овојим npo- 
грамима сељаштво као основ, али велика je раз- 
лика између аграрне идеологије, која се испољава 
у сељачким странкама и сељачког програма, који 
се налази у осталим раденичким и варошким по- 
литичким организацијама. За политичку несрећу 
наше земље у главном су кривци они, који су у 
своје доба вештом игром изборног закона уби- 
јали идеолошке групе, смањивали њихов значај 
•и нису им дозвољавали да у парламенту имају 
онај број народних посланика, који je одговарао 
њиховој снази у народу. 

Стишавање политичких страсти, улазак у пра- 
ву демократију у нашој земљи, у многоме je за- 
висан од изборног система који се уовоји. 

Од оног тренутка када je неким нашим пп- 
литичарима ушло у главу да треба сузбијати мале 
политичке групе и све гонити у велике политичке 
организације, дошло je и зло у нашу земљу. fCe- 

кула Зечевић: To тражи Јереза!) Многе идеолошке. 
групе, онемогућене да раде, улазиле су са својом 
идеологијом и са својим методама у велике по- 
литичке организац,ије. И редови тих великих стра- 
нака били су препуни и комуниста и франковаца и 
свих оних противничких елемената који, да су ос- 
тали у својим организацијама не би претстављали 
никакву опасност, али који су у новој сгранци и 
са новим утицајима претстављали једно од најве- 
ћих спасности за наш политички живот и за нашу 
земљу. 

Погледајте данас Мачекову политичку орга- 
низацију. Ha место оних идеалних људи Радићеве 
'Странке, ми видимо да данас прву реч воде фран- 
ковци и сви они које je покојни Радић давио и 
дубоко био закопао. (Одобравање и пљескање на 
левици и десници). Шта je радила Југословенска 
национална странка када je била «а влади? При- 
мала je сваког, не који je срцем IH душом за њену 
идеологију, него који се само декларирао за при- 
падника те странке. (Александар ДачиН: Охо, то 
je добро!) 

Опасност постоји данас и даље за две најваж- 
није пол.итичке организације у нашој земљи. За 
Мачека у опозицији и за ЈРЗ на влади. Они ће се 
провести рђаво ако они наставе са тим погрешним 
методама у погледу одабирања људи и во^ења 
своје страначке политике. (Аите Ковач одобрава и 
пљеска). 

Треба дати изборни закон, који he потпуно 
осигурати пропорционалност за читаву земљу. 
Дати могућност идеолошким групама да искори- 
сте свој стварни број за народне шосланике, јер 
нежељено угушивање кзвесних идеолошких по- 
крета 'никада у свету иије донело добрих резул- 
тата. Баш зато што се ми данас налазимо на Tipe- 
кретници привредног и политичког живота, ми 
сматрамо да je грешка сељачких група и Мачеко- 
ве у Хрватској и оне у Србији што апстинирају 
од реалне политике и одбијају учешће у власти и 
ако би својим учешћем несумњиво далеко јаче 
могле да утичу у корист сељачких маса него што 
то данас успевају из опозиције (Апте Ковач: Хоће 
они у владу, али не у ову!). 

Данас je тренутак, када би Хрватска сељачка 
странка на челу са г. Мачеком и Земл^орадничка 
странка у коалицији са Југословенском радикал- 
ном заједницом могле да успоставе један норма- 
лан политички живот у нашо] земљи, који би тра- 
јао дуги низ година. (Анте Ковач: Никада то неће 
бити!) 

Ово би било потребно у толико пре, што по- 
стоји опасност да je ово повољно приврелип ста- 
ње привремено, да he рно трајати само неколико 
година и да je оно изазвано атмосфером рата, 
која влада у свету. (Секула Зечевић: To си поште- 
но казао!) Стога разлога, ми морамо до максиму- 
ма да користимо данашњу кољуктуру и то у ко- 
рист широмих сељачких маса и државе, како би се 
осигурали за црне дане, који могу доћи. Потребио 
je да се ово повољно стање искористи за произ- 
вођача, a не за посредника шпекуланта и за оне 
елементе, кој.и се обично увек нађу тамо где Je 
добра лривредна коњуктура. (Милан TleTKomih: 
Тамо око бврзе и око банкара!) 

Ова je Влада много критикована у својој спољ- 
ној политици. Говорило се како ми напуштамо eta- 
pe савсзкике, како склапамо нове и несигурне савс- 
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зе, Сваки долазак страних дипломатских претстав- 
ника искоришћаван je против политике Владе, a 
сваки одлазак нашсг Претседника претстављан je 
као нов доказ наше нове оријентације у спољној 
политици. Мене чуде школовани људи, како врло 
често o интересима отаџбине лако говоре и опту- 
жују и за оне ствари у које сами не верују. Нама 
сељацима никада није пало на памет, да je издаја 
Француске, када je немачки Министар спољних no- 
слова одлааио у Француску, или када су францу- 
ски всликодостојници ишли у Немачку. Ми никада 
нисмо оптуживали Француску када je она изјав- 
љивала велике симпатије пријатељства својој ла- 
тинској сестри Италији. Ми смо се радовали, јер 
смо знали, да мир у свету неће бити поремећен од 
Haic малих, него од оних великих оила и у колико 
оне боље среде свој одношај, у толико je боље 
и за нас. Ми бар на Балкану нисмо жељни para, 
јер смо га ималм више но што би и један еминен- 
тно ратнички народ то пожелео. 

Лако je правити савезе са удаљеним земљама, 
тешко je правити савезе са суседима. Ако са ва- 
шим комигијом нисте добро, чувајте се. Ако не бу- 
де разбијена глава вашем детету, сигурно he бити 
пребијена нога вашем псу чувару или заврнута 
шија вашем петлу. И онога тренутка, када је.по- 
стигнут споразум са првим нашим суседима, то je 
био највећи политички успех. Никада наш народ 
није био против Немачке и Италије. Ми не желимо 
ништа од њих да узмемо. Ми не желимо никакву 
штету њима да начинимо. Ми желимо само да жи- 
вимо у миру и да оне никада не помажу оне који 
хоће да руше нашу земљу. Ми не желимо да жи- 
вимо v страху. He желимо, да због једног малог 
инцидента изводимо наш народ на кланицу и баш 
та лолитика, коју je ова Влада водила,- да допуни 
/тнац пријатељства са велииим силама, jecre пло- 

i рад ове Владе, у толико пре, што баш те две 
силе са којима су успостављени срдачни односи у 
последње "времс јесу и природно наши натећи 
купци купци наших сељачких производа. (Живо 
одобравање у центруму и на десници). 

Престало je оно доба, када je свака земља мо- 
гла да живи за себе. Престало je оно доба, када je 
сваки  сељачки домаћи« за своје потребе сам све 
гшоизводио. Сада се налазимо у доба железница, 
аеооплана, безжичне телеграфије, када je промет 
добара  огромно велики. Чак велики народи, који 
би теоријсш били у стању сами себе да задовоље, 
напуштају ту политику аутархије и виде да je не- 
могућ наиредак једне земље без слободног међу- 
напоаног промета.    И у томе међународном про- 
мету немачко-италијански производи  имају купа- 
иа у «ама, наши производи имају купаца у њима, 
a то je већ један велики предуслов   за   пријатељ- 
ство и  нормални државни  однос. He треба нико 
ни v земл.и, ни ван земљс, да то тумачи погрешно 
и онако како ra и ми не сматрамо. Ми радимо, ro- 
ОПОДО, само оно што раде велике силе већ одавно, 
оне ce' често свађају али никад не прекидају своје 
TIMовииоке односе.   Промет добара између њих je 
велики, na зашто не би био и између нас. Зашто би 
ми бил'и већ^и папа од самога mine. Интереси наше 
земље налажу да будемо са свима добро, и за то 
ja поздрављам ту политику   која нам je још више 
утврдила стара пријател,ства и донела нова прија- 
телуства, a foni hy пите поздравити опољну поли- 
тику ове Владе, ако она најзад начини   споразум 
и са вели-ком братском Русијом. (Војислав Лазић: 

Није могућно пријатељство и са Русијом и са Ита- 
лијом једновремено. — Живота Милановић: A 
како може Италија да одржава дипломатске одно- 
се са Русијом?) Егзистенцију Русије не може да 
негира наше непризнавање и наша жеља да оста- 
немо ван саобраћаја са њом. (Војислав ЛазиИ: 
Приговара). Ja видим, Bojo, да си ти сада у прија- 
тељству са оиим комшијама који су ти били најве- 
ћи непријатељи a да си у непријатељству са онима 
који су ти били најбољи пријатељи. Зашто би мн, 
који смо тако много обавезни Русији, остали по- 
следњи; који ће да уопоставе дипломатске односе 
са њом. Интереси наше земље захтевају што брже 
успостављање ^дипломатских односа са највећом 
земљом у свету, са Русијом. 

Прошли режими, нарочито они из тешких при- 
вредних времена, имали су два зла помагача: јед- 
нога у лицу бирократскога апарата, a другога у 
новоствореним државним институцијама, које су 
требале да замене старе неспособне посреднике, и 
да утврде бољу везу између и«остране пијаце и 
произвођача. У овоме делу ова Влада je исто као 
и оне пре ње. Она je заробљеник тога великога 
чудовишта, које се зове бирократизам. 

Некада je "велика и моћна Радикална странка, 
добила битку борећи се противу бирократизма. 
Данас њени потомци мирно гледају како се из репа 
негдашње слабе аждаје створИла велика и моћна 
аждаја, која данас гута и све владе и све привред- 
нике, и све добре намере, и ове напоре које често 
чине и Парламенат и најбољи државници. 

Стално повећање броја чиновника, стално по- 
већање чмновничких институција, преузимање у 
чиновничке руке многих нових друштвених или 
привредних организација, сведочи o снази и пора- 
сту бирократизма. Ми сви из искуства знамо, да 
ако се успротииимо начелнику, да je ствар унапред 
изгубљена. Министри врло често мисле, да су сила, 
али оно што нам они често одбију, ми то после 
врло лак-о рвршимо код начелника или чиновиика. 
Ми видимо сву немоћ и сво њихово робовање томо 
страшном апарату који се зове бирократизам и 
који je данас највећим делом противу ове Владе 
и овога режима, a који he бити противу сваке 
владе у будуће, јер он не дозвољава другоме да 
влада и хоће то право увек да има само за себе. 
(Војислав Лазић: Па што не уклоните тај биро- 
кратизам кад сте на влади!) 

Сваки, na скоро и најмањи чиновник доле у 
срезу замишља, да je народ створен ради њега, a 
не он ради народа. Незнање закона никога нео- 
правдава веле они, a то важи и само за нас смртне, 
a не и за бирократе, којима je слободно да и са 
незнањем и са знањем закона греше и остану ипак 
на 1Своме положају. Скоро нико од чиновника не 
одговара за нерад, незнање, неспособност или не- 
законитост. Ова je Влада, гооподо, либерална. Ми 
видимо на положајима појединих министарстава и 
то на највишим положајима оне исте великодо- 
стојнике са којима смо се борили у своје доба — 
за време диктатуре. 

Погледајте привредна министарства. Зар има 
тамо какве измене? Сви су исти људи и сви исто 
раде. Они су влада над владом, они су ти који мно- 
го коче сав напредак и онемогућавају добре намере 
политике која се води. Ja се зато бојим, да ни сва- 
ка друга Влада после ње неће добро проћи ако не 
оатера рогове у главу бирократизму и не постави 
чиновнике на своје место. (Одобравање).    Ово je 

36* 
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моја опомена, гооподо, овој Краљевокој влади, да 
joj укажем да се она нема много бојати од ове ти- 
хе скупштинске опозиције, или од оне немоћне 
опозиције споља. Они никада неће ову Владу обо- 
рити, али највећа опасност joj прети од тог вели- 
ког непријатеља који седи под скутом саме Владе 
и успешно je грицка својим ненародним поступ- 
цима. 

Бирократизам има овоје методе и своју орга- 
низацију. Једна болест никад не иде сама. Она по- 
влачи и друге. Бирократизам има тежњу за ства- 
рањем све нових и нових организацотја, које посте- 
иено замењују слободни привредни и социјални 
живот. Е, тако, кад се бирократима досади сама 
канцеларија нмма се прохте да буду и газде без 
катгатала, да буду трговци и индустријалци и то 
са туђим капиталом ,и без икакве одговорности 
рада у монополисаном положају. Онда се оснује 
привилеговано извозно друштво, метну се неколи- 
K'O крахираних људи и они почну да тргују не од- 
говарајући никоме. Онда се организује уред за 
стоку. Узму се ту они, који никада нису имали по- 
сла са извозом стоке, na им се повери цела судби- 
на нашег сточарства у руке. Па се онда иде даље. 
Узму се поједине индустрије. Прохте се некоме да 
буде највећи штампар, онда се 100 милиона дишра 
баци у нову државну штампарију, иако je сав ка- 
пацитет наших штампарија у целој земљи много 
већи од потрошачке снаге наше публике. 

Узалуд ми упозоравамо поједине Министре и 
Краљевску владу на неке недозвољене поступке 
појединих чиновника или тих новостворених еко- 
номских шкггитуција, нико се не усуђује да то из- 
мени. JlaiKme je оборити Краљевску владу, него је- 
дног од таквих чиноеника, за кога скоро читава 
Народна скупштина има доказа да «ије исправан. 
Они се вешто промећу, уписују се у две до три no- 
литачке странке, ^помажу раду политичких људи и 
њих данас штити и левица и деоница. (Одобра- 
вање). 

И то иде даље. И њихове грешке ми плаћамо 
порезима и таксама. Све су то остаци ранијих ре- 
жима. Ова Влада, претрпана бригама, није то рас- 
чистила што joj се мора замерити. 'lo je један од 
првих задатака које има у будућности. Слободни 
привредни систем у који ми улазимо тражи држа- 
ву као врховног контролора и помагача слободних 
и независних организација. Уколико су те органи- 
зације у корист широких народних маса, утолико 
оне морају бити више заштићене и обезбеђене, a у 
колико су ro организације појединада, онда више 
контролисане и стегнуте. Комунизам ,и етатизам се 
додирују. И једии м други хоће да имају привред- 
на предузећа у својим рукама, што je несумњива 
грешка u што изазива поремећаје. 

Ми смо против и једног и другог система. Ми 
смо за привредии оистем оличен у кооперативизму, 
у коме се признаје калмтал али над којим стоји 
још увек човек. Хоћемо ли сада ову привредну ко- 
fbyHKTypy иокористити за иојединце и створити 
велика капиталисгичка предузећа, или бацити по- 
једи.нце a створити привредну организацију широ- 
ких маса и на бази задругарства подићи широко 
сељачке масе, јесте главни проблем и главни зада- 
так будућег рада ове Владе. Ona je срећно изашла 
из несрећног питања Конкордата, који je у много- 
ме задржао рсшавање озбиљнијих проблема и се- 
Лјзчкцх проблема у нашој земљи и данас. Откла- 
њајући те споредне задатке, ми морамо свом сна- 

гом да се посветимо решењу тешких проблема, 
који још увек притискују наш сељачки народ. 
(Одобравање). Господо, немојте никад заборави- 
ти, да je наше сељаштво у великој беди. Наше се- 
љаштво преживл>ује мучне дане. Од живота сеља- 
штва зависи живот читаве наше земље. Мора се 
дубоко унети у тај 'проблем, мора се томе пробле- 
му поклонити далеко seha пажња, но што се по- 
клањала, и поћи ка организацији наше пољопјш- 
вреде, нашег села. Аграрна реформа није заврше- 
на, и сељаку се мора дати још земље. Безбројно je 
сељачких породица које једва имају хектар, два 
или три хектара. За примитивну пољоприврсд)' 
каква je hama то значи гору беду од оне у KOJOJ 
je варошки пролетаријат. Питање сељачких дугова 
je решено, али није решено питање новог кредити- 
рања. Политика Аграрне банке je крахирала. Хоће 
ли она и даље ићи својим путем, или ће ићи путем 
који искуство и народни интереси налажу? Боља 
обрада земље тражи бољу стоку, боље семе и боље 
справе. Хоће ли се омогућити нашем сељаку да све 
то добије? Узалуд су пољопривредне школе, ако 
они који знају како треба земљу обра1)Ивати нема- 
ју сретстава за то. Сељачки послови су још увек 
остављвни на милост и немилост разних пооред- 
ника и великих државних институција као „При- 
зад" « други, који одбијајући сељака и њихове ор- 
ганизације, још се увек придржавају великих im- 
средника, који у бесцење узимају сељачке про- 
изводе. 

Господо, још увек сељак не добија оно што б,и 
могао да добије према ценама међународне пијаце 
и према потребама нашег тржишта. Још увек влада 
стари систем у коме сви после жетве налећу на се- 
љака и приморавају га да своје производе продаје 
буд зашто. Мучан je и ропски живот нашега сеља- 
ка. Од детињства до смрти он je тежак и мучан. Не 
може наша земља бити задовољна и срећна, вели- 
ка и моћна ако већина нашег народа тим мученич- 
ким животом тавори своје дане. 

Ми смо ове две године владавине ове Владе 
сматрали као увод у један 6олји политичко-при- 
вредни живот. Ми смо сматрали да ова Влада има 
прво да очисти кућу од паучине, помете je и учини 
хитне ствари, na онда да поЈ)е на велико поље на- 
родног рада, које je jom необра1)ено. Треба схва- 
тити, треба разумети да смо ми земља малог сеља- 
ка, да сав наш друштвени живот има у томе сми- 
слу да буде организован и поведен, да интереси 
појединаца великих и моћних треба да буду подре- 
ђени интересима целине, интересима сељаштва. To 
je полигика, то су проблеми o којима треба рас- 
прављати, којима трсба приступити на место др- 
жавно-правних проблема др. Мачека, национлли- 
стичких проблема југословенских националиста и 
старих лартиских проблема оних који не могу да 
дођу до напоДног поверења и зато свима онима 
који га имаЈу оопоравају право na снаки рад, на 
свако добро решење. 

Господо, ми смо после ослобоНеп?а n уједи- 
њења имали владе разних .политичких страиака. 
Највећим делом имали смо Владе коалираних pa- 
дикала и демократа, све су те Владе увек обећа- 
вале земљораднику златна брда и долипе, јер су 
им требали гласови тих земљорадника, na ипак 
баш те Владе нису ништа учиниле за сељака и си- 
ротињу иако je било много ловољнијих услова 
за стварање благостања у селу jep je био проспе- 
ритет у свим гранама. Био je проспвритет и у no- 
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љопривреди и у трговини и у занатству и у инду- 
стрији. Али они који су на власти били нису тај 
просперитет употребили за побољшање прилика у 
селу: да село привредно, просветно'и културно по- 
дигну и унапреде, већ су <зву своју пажњу посве- 
тили граду и његовом живљу. Господо, ja не ка- 
жем и не тврдим да je ова Влада створила бла- 
гостање, али тврдрш, да je она наследила зло 
стање и да je створила побољшање. (Бурно пл>е- 
окање на десници). 

Господо народни посланици, ма да je наше 
V'iL'iiilic v \'.M m мало, ja, господо, кажем да смо 
ми и са тим малим учешћем у Влади ипак доста 
учинили за село и сељака. Ja, господо, не кажем 
да je ова Влада створила за зешћорадника благо- 
стање, али подвлачим и тврдим: да je створила по- 
бољшање и да je било среће да су раније владе 
учиниле и оволико за сељака заиста не би дошло 
до онога што je ова Влада наследила. (Одобрава- 
№е на десници). 

Уредба o ликвидацији земљорадничких дуго- 
ва и ако не стопроцентно ипак je ублажила тешко 
стање презадуженог сељака. Затим, 60—100% по- 
већање цена земљорадничких производа дела су 
ове Владе, na и дела нашег учешћа у истој, и ja ми- 
слим да je паметтније учешћем у Влади настојати, 
да се \ош многобројне муке и невоље нашег се- 
71,ака лече и отклањају, него ли тровати његову 
1ушу демагогијам и лажним обећањима: да ћс за 
њега бити спас само онда кад извојује лолитичку 
демоиратију. Вечита борба за политичку демокра- 
тију са онима који ничега са демократијом за- 
Једничко нису имали и довела га je у економско 
попство A познато je, господо, да само економ- 
ски слободан човек може бити и политички сло- 
болан Зато се баш наша борба и састоји у томе: 
ла створимо економски слободног сељака na je он 
самим тим и политички слобода«. (Бурно пљеска- 
н>е код већине). 

Гооподо   уважени предговорник г. Мирко До- 
Шен казао je  (Војислав Лазић: Нема н,и једног 
Министра из Јерезе овде!) 

Претседиик Стеван Ћирић: Краљевска влада 
сс не дели на страначке Министре, она je једин- 
ствена. 

Радисав Вучетић (11аставл>а): Уважени предго- 
ворниј< г. Мирко Дош&н рекао je у неколико речи 
o томе да демократија подбацује. Он je рекао, го- 
сподо, да маршал демократије г. Љуба Давидо- 
HHU 1927 године н.ије хтео да направ« политички 
споразум са покојним Стјепом Радићем кад му 
ie нуђено, a зато je направио тврди град са Ве- 

"љом Вукићевићем (Пљескање код већине). Тврди 
град са Вел>ом Вукићевићем и мислим за ареме 
nam тога тврдога града дошло je до оне ката- 
строфе у Окулигшни. Ето последице тог режима. 
Створили су атмосферу која je донела и 6 јамуар 
a ако хоћемо и многе   друге   несреће   које   смо 
имали. 

Зар, господо, да се тзј човек сад поЈавл^уЈе, 
да решана хрватски проблем, a ето дала му се при- 
лика била да и не дође до Хрватског питања, na 
би данас у нашој земљи било благостање да он 
тада HiHJe   учинио  капиталну   погрешку за нашу 
землЈу. 

Господо народни посланици, ja сам при крају 
свога говора и сада допустите мало личног обја- 
шњења да од| онорим моме бившем другу Војисла- 

ву Лазићу на његове речи, да je он стварао иене 
и друга посланика Дачића. Да je било среће те 
речи г. Војислав Лазић не би могао никада изрећи, 
он je стварао само своју децу, a велика зем.м)- 
радничка странка, која je имала 39 народних по- 
сланика, стварала je њега. A Радисав Вучетић от- 
како je ступио у земљорадничку .стран,ку неколик« 
пута помагао je Војислава Лазића и менс je изнс- 
надило, да je он могао рећи, да je стварао мене 
и друга Дачића. Ja мислим да би било паметнијо 
од Војислава Лазића да ту реч није изговорио, a 
кад ју je изговорио, онда му кажем: можда je он 
стварао некога, али мене и Дачића «ије, него чс- 
тири стотине хиљада земљорадничких гласова, у 
своје време, стварало je и створило Војислава Ла- 
зића и још многе друге na од тога није в,идео ни- 
какве користи. 

Господо народни посланици, за досадањи рад 
Владе ja дајем своју сагласност, a будући волео 
бих да буде у овим смерницама, да бих мирно 
идући лут могао са пуно савести да га одобрим 
као што hy мирно и критиковати, ако правац буде 
друкчији. (Бурно пљескање на десници и цен- 
труму). 

Претседник Стеван Ћирић: Господо послани- 
ци, изволите чути једно саопштење. Г. др. Рудолф 
Добовишек, адвокат из Цеља, изабран за народног 
посланика у орезу Шмарје на листи г. др. Влади- 
мира Мачека, подноси Народној окупштини на ве- 
рификацију своје посланичко пуномоћије. Ово ny- 
номоћије биће упућено Верификационом одбору. 

Реч има г. Војислав Лазић o повреди По- 
словника. 

Војислав Лазић: Ja сам тражио реч прво o nn- 
вреди Пословника a затим и на лично објашњси.с. 

Претседник Стеван Ћирић: Господине Лазићу, 
да утврдим, да сам Вам дао реч због повреде По- 
словника, a нисам Вам дао реч ради личног об- 
јашњења. 

Војислав Лазић (наставља): Господб, данас je 
четвртак и no нашем Пословнику, који je за нас 
закон и који ми треба да поштујемо, данас je 
нитерпелациони дан. Према томе морало би да се 
данас расправљају у овој Скупштини интерпела- 
ције. To иарично Пословник прописује, a није дао 
никаквог отступања од тога, чак je рекао: ако 
je и буџет ла дневном реду, не може се друкчије 
поступити, него се морају на дневни ред ставити 
интерпелације. 

И ja се чудим да г. претседник Народне скуп- 
штине неће да врши тај Пословник. Ja се чудим, 
да није још синоћ предложио Народној скупшти- 
ни за дневни ред једну од многобројних интер- 
пелација. 

Гошодо, значај интерпелације je врло велики. 
Интерпелац.ије су начин да се прокритикује све 
оно што није добро те да се дође до стварности, 
и да се оно што није добро одбаци. Интерпела- 
ције су и зато да би Народна скупштина могла 
да коитролише рад владин. Народна скупштииа, 
као opran који има дужност да контролише рад 
Краљевоке владе, као јед^им од начина за то слу- 
жи се интерпелацијама. A видите, господо, госио- 
дин Претседник нам то не дозволЈава. Ако Прст- 
седник владе и цела Влада бежи од тога, — од 
тога не сме бежати и Претседник Народне скуп- 
штине, јер он није претседник само владине скуп- 
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штинске већине, него je Претседник целокупне На- 
родне окупштине, и он мора својим радом, овојим 
дриоњем и својим целокупним бићем да буде под- 
једнако и на једној и на другој страни. A кад би 
он хтео, господо, тако да ради, кад би он то хтео 
да чини, on би иорао предложити да се данас ста- 
ве .на дневни ред интерпелације, онако како и наш 
Пословник прописује, и на тај начин дао могућ- 
ности да сматрамо да он није Претседник парти- 
зан, него да je заиста Претседник Народне скуп- 
штине, iKOJH je независан у своме раду. Ja проте- 
стујем против тога Претседникова рада и гажења 
I [ословникд. 

A што се тиче личног објашњења са мојим 
оившим другом «ароднил1 послаником господинсш 
Вучетићем, ja ћу укратко да кажем само неколико 
речи. Нека, гооподо, ма IKO од вас оде у Срез там- 
нав.ски, na нека тамо упита да ли би Радисав Ву- 
четић ушао у Скупштину да Boja Лазић није много 
пута тамо долазио и за њега, као свога друга, 
агитовао na и успео да он уђе у Народну скуп- 
штину. Оно што сам казао синоћ, казао сам по- 
водом многих упадица које су ми добациване од 
спране г. Дачића, кад сам ja си«оћ говорио. Ja 
нисам казао да сам Вучетића и Дачића створио 
баш у оном смислу, како г. Вучетић каже, него 
сам их створио у политичком смислу. Радисав се 
уписао у странку онда тек, када je Boja Лазић већ 
високо био подигао заставу земљорадничке 
странке. 

Претседиик Стеван Ћирић: Можда he вас 
изненадити, али заиста има повреде Пословника, 
али не у томе што данас не претресамо интер- 
пелације него у томе што je г. Лазић говорио 
и ради личног објашњења, и ако je добио реч да 
говори само o повреди Пословника. (Веселост). 
,V оној првој ствари нема повреде Пословпика, 
јер тачно je да je четвртак одређен за интерпе- 
лације и да je Претседништво o томе водило ра- 
чуна и хтело да вам за данас предложи интер- 
пелације. Али господа Министри, који су спремни 
да одговоре на интерпелације кад се ставе на 
днерни ред, изјавили су јуче, упитави, да су данас 
спречени. Један од господе Министара, Министар 
правде, изјавио je да je спречен због заседања 
Архијерејског сабора. ()н сад има много послова 
с обзиром на ону материју коју решава Архије- 
рејски сабор. Да je то, господо, био доброна- 
меран одговор од господина Министра правде, 
ево вам доказа. Баш малочас приметили сте да се г. 
Министар правде појавио у Народној скупштини, 
хотећи да одговори на интерпелацију, јер je ипак 
уграбио иремена. Али, пошто je јуче казао да 
неће моћи данас да одговори на интерпелацију, 
ja je нисам могао предложити Народној скуп- 
штини за дневни ред и с тога смо морали на 
дневни ред метнути оно што смо могли, a то je: 
11аставак претреса у начелу извештаја Финан- 
сиског одбора o предлогу буџета државних при- 
хода и расхода са предлогом Финансиског закона 
за буџетску 193839 годину. — Најмање може 
бити повреде Пословника у том погледу у овоме 
тренутку, када je већ Народна скупштина тај 
лневни ред јуче утврдила. Да се je г. Лазић при- 
јавио јуче за реч, када je стављен шредлог за 
дневни ред, имало би места томе; али данас, када 
je 1 Јародна скупштина примила тај предлог за 
дневни ред, o повреди Пословника нс може бити 

ни  речи, осим онс  повреде коју сам напред спо- 
менуо. . 

Реч има народни посланик г. Јован Јовановип. 
Јован Јовановић: Госпадо народни посла- 

ници, и овогодишња буиетска дискусија даје нам 
прилике да узмемо у претрес и расматрање цело- 
купан наш државни и политички живот уопште, 
a напосе у прошлој години. И то расматрање 
треба да буде истинито, треба ла буде објективно, 
како би се из добро уочених и правилно схва- 
ћених чињеница створио бољи критеријум за 
идућу годину, и убудуће вријеме. Што je стварни 
и главни циљ ове буџетоке расправе;1 Свима, го- 
сподо, који седимо у овоме Дому, било десно или 
лево, треба да буде глав«и и врховни циљ л^убав 
према нашој заједничкој отаџбини, имајући у 
својим излагањима само једино њен просперитет 
и то у најширем смислу те речи. Према томе, и 
приговори, који долазе са ове стране, никако се 
не треба да схвате као неко зло него као у меди- 
цини горак али спасоносан лек, што je уопште 
потребно за све оне који имају власт и управу 
земље v своЈЈим рукама. 

Није само, господо, добро и повољно мате- 
ријално стање и благостање једне земље главни 
извор среће једнога народа, него je cpeha« онај 
народ у чијој земљи влада правда као врховни 
закон за свакога, чије су управие и ■судске власти 
некоруптивне и где cv сви чланови државне зајед- 
нице, "без обзира на веру и покрајине, слободни, 
подједнако уживају грађанске слободе и то без 
икаквих привилегија било no рођењу или no 
имању. Саме владе морају бити строги и конзек- 
вентаи извршиоци и спроводници државних за- 
кона, макар биле и партиско ■ режимске у нај- 
екоклузивнијем смислу. Такве владе показаће се 
не само као праведне него и као мудре и, код 
својих поданика створиће веру у морал државно 
управе. И не само то, него такве владе биће и 
добри васпитачи у врлинама, које cv свима гра- 
ђанима потребне," јер jom Тукидид казао je да 
снага једне земље не лежи у снази њених војника 
него у врлинама њених грађана. И била би велика 
срећа, господо, кад би се све то могло применити 
и на данашњу Владу; али, нажалост, то не стоји 
јер има много чега чему би се многи приговори 
могли учинити и дати неповол.на оцена. Но има 
нпак нечега у целом томе пословању, у целом 
гоме пословању има много виртуозпости, много 
мајсторије и  ммого дубаре. 

Влада г. Милана Стојадиновића чисто je nap- 
тиока влада, која произилази из Југословенске 
радикалне заједнице као Палада Атена из Зев- 
сове главе, na ради тога истодобно може се сма- 
трати и рад Владс и ЈРЗ. 

ЈРЗ имаде амбицију да буде једна велика 
унифицирана страша, странка измирења и асана- 
ције политичких прилика у земл.и, странка слоге 
Срба И Муслимана, итд. Уствари, господо, ЈРЗ je 
једна вјештачка политичка творевина ад хок, 
једна комбинација или композицпјл странака, 
чији шефови заправо чине један триумвират, који 
je раздијелио земљу у своје интерссне регионалне 
сфере a њоме управљају скупно као ПомпеЈ, 
Цезар и Крас. л 

Uho се тиче слоге изме1)у Муслимана и Lpoa 
у Босни и Херцеговини, ja не знам чему je то 
гребало истицати? Па ми смо дјеца једнога Kpaja, 
једне крви и pače, и та слога трајала je међу нама 
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још од турскога времена na кроз цијело вријеме 
аустриске управе и све до појаве ЈРЗ. A када je 
дошла ЈРЗ и декретирала ту слогу no некаквој 
политичкој прагматици — као да je гром пукао, 
настао je раздор измеНу Срба и Муслимана у 
Босни и Херцеговини који из дана у дан све веће 
размјере заузима. To најбоље доказује и ско- 
рашњи страховити догађај у Омарској код Прије- 
чора Па, господо, то je било право Косово Поље; 
изгледало je као да су крст и полумјесец зара- 
тили јер с једне стране били су Срби и други 
Хришћани a'c друге стране Муслимани. Ha сто- 
тине њих на свакој страни. 

Да би се сада. господо. тај страховити до- 
rahai v јавности мало ублажио, мало парализирао 
измишљена je прича o неких 300 динара дуго- 
вања И то ' je, господо. једна вештачка дуоара, 
a није no ореди 300 динара. Ja сам ту у близини, 
и знам врло добро како су ствари текле. Мусли- 
мани из редова ЈНС чинили су стално и свако- 
'•шевно провокације, na je морало једанпут то да 
експлодира и дошло je до немилог случаја. Сли- 
чан случај, господо, догодио се у мом суседном 
rnesv иервенгском, но само у мало мањим разме- 
пама 'la не знам, управо, како je тачно било na 

, томе нећу да говорим, али xohv да кажем да je 
то v Омарској тако страховито било да je могао 
rai пламен захватити целу нашу земљу и напра- 
ниги аармар у овој земљи. Но благодарећи вели- 
ком 6poiv жандарма, који се и данас тамо налазе 
и чувају.'ред и мир. то се nnje догодило. Данас, 
господо, наглашавати неку нарочит>' слогу између 
Гпба и Муслимана у Босни и Херцеговини, ja 
мислим даје то једна ствар застарела и несавре- 
мрна Ta политичка слога или програмска слога 
имала je свој „резон Д етр" за време Аустро- 
Угаоске кад смо ми v Босни и Херцеговини сачи- 
и,авали један опозициони блок. a данас та je 
гпога сама собом разумл.ива и нису потребни 
никакви аранжмани, и да се она декретира. Нико, 
госполо код nac у Боони и Херцеговини не може 
имати ништа против тога ако je један Муслиман 
министар или ако je и сам Претседник Краљевске 
нлате или још више министара, али мора се, 
господо, против тога одлучно устајати да се раз- 
ним мстолама од Босне и Херцеговине прави na- 
um IVK! (Пљескање на левици и повици: Тако je!). 

За чанашњу Владу г. д-ра Милана Стојади- 
иовића кажс се да je влада јаке руке и влада ауто- 
ритета. Да je то влада јаке руке имаде нешто на 
■гоме Али ту јаку руку углавном сачињавају и 
иопољчвају чланови месних и среских ЈРЗ одбора 
у целој земљи, и то, господо, на један недостојан 
начин тероришући мале л.уде, сељаке, мале чинов- 
пике, учитеље, итд., грозећи »м са премештајем, 
е да би их на тај начип придобили на своју 
страну. Таквих терописгичких насил^а имаде без- 
број у землЈИ. и њих je немогућс све набројати, 
али довољно he бити ако ja споменем један жало- 
стан пример, жалосну и грагичну смрт шефа Тех- 
ничког одељка у Тузли, инжењера Стјепана Иван- 
чевића. Бејаше то, господо, човек коректан, 
нсппаван и на свом месту у сваком погледу. Али, 
требао je неко други да до1>е на његово место и 
отпочеле су немилоордпе шиканс да би се Иван- 
чевић одлучио за премештај и отишао у друго 
место. A како je то био човек фамилијаран, љсму 
се није ишло из Тузле, и нс могући више да под- 

несе   шикане,  једне  ноћи  обесио  се  у  своме   по- 
друму.   To није  одавно било.    ' 

Занимљива je, господо, појава ових чланова 
и типова ЈРЗ одбора no нашим среским местима, 
и  они  се лепе увек за  онога који je на власти.' 

И кад je дошао на владу господин Милан Сто- 
јадиновић, и кад je основана Југословенска ради- 
кална заједница са групом око г. Аце Станојевића, 
како се онда говорило, на четири точка, али ови 
људи одмах су напустили и г. Јевтића и ЈНС и по- 
летели и листом пришли овој новој странци. A кад 
je из комбинације испао г. Аца Станојевић, они су 
се онда, као no договору, пожурили и брзојавима 
изјавили лојалност г. Милану Стојадиновићу. A да 
je био, господо, обрнут случај, т.ј. да je испао из 
комбинације г. Милан Стојадиновић, они би сви 
полетели г. Аци Станојевићу. И тако je настао је- 
дан број ових безидејних политичких опортуни- 
ста, који се лијепе за сваку власт и спремни су 
служири и Богу и ђаволу у исто доба. (Пљескање 
на левици). Тако су избиле на површину разне 
Стијепе Кобасице и Петровићи, који у Крупи пију 
крв Бошка Зељковића и који стално у име неких 
својих заслуга пуцају да буду именовани на сена- 
торске, банске и министарске положаје, a све то, 
бајаги, у име неких великих заслуга. Они су увек 
уз власт. Они се праве као неприкосновене патрип- 
те ала Баја Гање, јунаци су и поштени су, и стално 
се бусају од поштења и патриотизма у npca. Али, 
гооподо, кад на народ наиђе ратна невоЛ)а, они не 
пограбе оружје и не иду у ровове да бране отаџ- 
бину, него у таквим приликама постају лиферанти 
и забушанти. (Пљескање на левици). A после, кад 
npohe рат, опет су они први, који траже ратне ште- 
те, na ако ни зашта друго, a оно макар за nperpn- 
љени страх. (CiMex и пљескање на левици). И кад 
ои. господо, неким чудом, упао у ову земљу какав 
Џингиз Кан или Велики Могул, они би били прпи, 
који би напустили ЈРЗ, и који би изишли у сусрет, 
окитнли куће њиховим заставама и истурили на 
прозоре сагове у почаст. И, господо. ако се икад 
де-си, да се г. Милан Стојадиновић само мало no- 
љуља и укаже каква нова звезда на хоризонту, 
имаће прилике да се освједочи o карактерима и 
вјерности ових л>уди. Знам ja њих врло добро. 
Требало би перо једног Теофраста или Молијера, 
иа да их верно ослика. (Пљескање на левици). 

Што се тиче саме Владе, господо посланици, 
мени се чини, да je био један случај, у којему je 
она знатно у ауторитету подбацила. Тиче се за- 
кључака Удружене опозиције у убавоме селу Фар- 
кашићу. Ту су, господо, као што je познато, доне- 
шени закључци, који ударају на основни државни 
закон „Устав" и који негирају идеју народног јс- 
ди«ства, које je у исто време један врховни закон 
и то закон на темељу кога je ова наша земл,а 
устројена. 

Тако што не би се могло догодити у Италији 
или Немачкој или којој другој земљи без извесиих 
санкција, a ко би се усудио на пример v Турској то 
да учини, тај би већ давно омастио конопац. Мс- 
ђутим, код нас je све то прошло овако лепо и 
красно. 

Хтео бих, господо, да ставим мало пригово- 
ра на методе које наше управне власти радс и чине. 
ГТраво je a и дужност je свих народних посланика 
да воде бригу o својим срезоиима, и то народни по- 
сланици чине, јер друкчије не .може ни бити, уоби- 
чајеним интервенцијама код надлежних ресора. To 
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je ираво и дужност сваког посланика na било да 
седи десно или лево, али се данас тако не ради, јер 
ми, који седимо на овој страни, веома тешко дола- 
зимо до тих инстанција, до тих кабинета и шефови 
кабинета деру пред странкама посланичка писма и 
тиме омаловажавају положај народних посланика. 
Али, ако дође неко са ове десне стране, о« лако 
пролази, њему се врата отварају и све идс као на- 
мазано. Уза све то, господо, постоји још и тенден- 
ција да сс опозиционим посланицима не излази у 
сусрет. Тако није само у Беопраду него je то тако 
и код бановина и код срезова. Ja против таквих 
метола протествујем јер посланици не обијају ми- 
нистарске прагове ради својих интереса него ради 
народних потреба a народне потребе су свуда 
једнаке a не no опредељењу посланика. (Одобра- 
вање  на левици). 

Господо, прошле године у нашем политичком 
животу било je пуно догаНаја као мало које. Пр- 
воразредне важности било je питање Конкордата, 
o коме je већ доволуно говорено и третирано, ■и да- 
нас он као да силази са дневног реда и овако, не- 
ким »mutatis mutandis« успоставља се једно нор- 
мално стање, — ми још не знамо како ће то бити. 

Други један важан догађај био je пут натег 
Премијера у Италију и Немачку. Ta два похода, го- 
сподо, била су прави триумфи, и нама свима може 
импонирати да су на обе стране нашем Премијеру 
указане управо царске почасти. Да ли су ови похо- 
ди само акт дипломатске или политичке куртоази- 
је или нешто друго, нама то до сада није довољно 
познато. (Војислав Лазић: Не сме да нам каже!). 
Али, господо, no свему изгледа да наша спољна 
политика чини неку преоријентацију или бар no- 
кушај преоријенгације и хоће да узме неке нове 
смернице. Ми смо до скорих дана били чврсто ве- 
зани у спољној политици са братском Француском, 
и то наше пријатељство и савез били су у иного 
прилика манифестовани као на пр. овде у Бео- 
граду приликом откривања споменика захвално- 
сти Француској a у главном највише се манифе- 
стовала наша приврженост Француској када je 
пок. Луј Барту долазио у нашу земљу. 

Скоро истодобно са походом г. Стојадинови- 
ћа у Италију и Немачку, нашу je земљу посетио 
лруги француски Министар спол>них послова r. 
Делбос, na када се упореди ono како je било када 
je пок. Луј Барту долазио и сада Делбос, онда се 
види колико je бледа слика дочек овог француског 
Министра спољних послова према дочеку Луја 
Вартуа. (Милап Петкопић: Није од стране народа!) 

Код нас се, господо, стално наглашава да наша 
спол.на политика лржи стара пријагелЈСТва, a хва- 
та иова. Имати мпога пријателЈСТва ствар je веома 
дпбра, али да ли je то могуће у даиити.с времс 
кала ce'CKopo цео свет дели na два фронта? To je 
гако као кад бих ja био члан Ј.Р.З. клуба, седео у 
J.II.C. клубу a jeo и спавао у Независном клубу. 
Имати, господо, пријатељства на све cipaHe значи 
бити свугде, a бити свугде значи не биги нигде. И 
бојати се, ако би то тако макар и приближно било, 
ла се у једној несрећној светској ратној конфла- 
грацији и поред свих наших свестраних пријател^- 
става не нађемо у положају оие Буриданове особе 
na да не знамо или ћемо десно 'или ћемо лево. 

Важан je, господо, догађај био и то да су ов'е 
годКне спроведени сенатски избори, слободни се- 
иагски избори. И куд he суза већ на око, изабрани 

су сви кандидати Југословенске радикалне зајсл- 
нице. Званична штампа то глорификује као јолан 
велики уопех и претставља 'Kao велику партиску по- 
беду Ј.Р.З. Ko зна ко бира сенаторе, како се они би- 
рају и ко зна да су ти бирачи унапред опредељени, 
управо декрегирани, онда такав изборни успех 
сматрати као неку партијску победу, врло je сме- 
шна ствар и то je једна виртуозност: од ништа na- 
правити нешто. 

A сада да кажем какве су прилике у моме срезу. 
Ja сам из среза прњаворског у Врбаској бановики, 
na да видите како се тамо опет врбују сељаци да 
буду присташе Југословенске радикалне заједнице. 
Увек некако режи.ми рало хоће да деле ерарну 
земл.у и шуму, na тако и сада, у овоме случају 
али у много већој мери To je т. зв. унутрашња ко- 
лонизација, али земл.а се не дели no потреби него 
претходно и најпре треба да сс упише као члан 
Југословепске радикалне заједнице и оида се земл.а 
добива. Па се ту, госгшдо, нашао и неки Рус na се 
и он устубочио, гони неку политику и говори сел.а- 
ипма: „Ти не можеш добити јер нпси у Ј.Р.З". 
И онда, господо, шуме се девастирају и то су де- 
вастације стогодишњих букава и храстова и оне 
се обарају на хвкатомбе. Они који то почињавају 
na дође случајно лугар, они се одмах легитимишу 
и декларишу као Ј.Р.З. и кажу да то чине no одо- 
брењу Стјепе Кобасице. И, господо, као да су се 
под овим режимом сви ђаволи овога света удру- 
жили: све je скочило да пообара те шуме и уништи 
ово национално благо koje je Бог земљи и л^удима 
ларовао. И ако се будс овако и даље радило, неће 
на добро изићи. 

A ви, господо, који седите тамо с десне стране, 
можетс ланашњем режиму аплаудирати колико хо- 
ћете, можсте му и песме спевавати, ако се овако 
буде jom лал,е радило, неће се дуго чекати на ono 
време, када ће се no нашим селима заорити песма: 
„Јерезовци гдс сте, где стс'- и стари ће гуслар про- 
гудити: „Друмови' he пожељет Јерезе, ал Јерезе 
нигде бити неће". 

Ha крају x()ti\' да кажсм мојим пријател^има  

Прстседпик Стеван Ћирић: Сигурно сте хтели 
рећи да  lio Парламенат пожслети. 

Јован JonanoBHli (ваставља): Да, ништа лакш« 
него то. Могли бисмо и ми да седимо на овој 
страни, a то шгго седимо на оној другој страни^ 
цоказ je да \ овој земљи још има некога коме на 
срцу леже визпе идеалн, него лични опортунитет. 

Ja сам завршио и гласаћу против. (Одобравање 
и lu.iTKaii.e на левици). 

Претседник Стеван Ћирић: Реч има народни 
по.сланик г. MnjiKo Урошевић, 

Мирко Урошевић: Молим господу стенографе, 
да прибележе тачно сваку реч и ja мислим да го- 
čilo/mu Претседни« неће цензуру вршити. Наши го- 
рори ne иду ван ова четири зида и нека останс 
докуменат потомству да je било шродних посла- 
ника који су савесно вршилн своју дужност. 

Господо пародни посланици, више пута чуло 
се v Иашој јавиости, na je то прелазило и границе 
nami' .U'M.I.C, инострана штампа je писала како 
|е др. Милан Стојадиновић ... (говорник налази 
једну пару, диже je и показује г. г. паролним n"- 
сланицима) . .. РД€ ДА iial)C-M и Oiy мару na CM 
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стране nape . . . (У дворани смех) — наследник 
великог лржавиика и великог вође српског народа 
Николе Пашића. Ono су најчешће доносили не- 
мачки и италијански листови. (Говорник гледа у 
бисту Николи Патића и наставља говор). Ej велики 
вођо народа српског и радикалне странке, велики 
државниче, ти си био за слободу штампе, за сло- 
боду збора и договора, за слободу говора у овом 
дому, 50 голина водио си борбу за слободу (иро- 
ничаи смех иа левици), и права народа, пс знам 
зашто су те овде ставили! Tu ииси волео мрак, 
тп ниси волео таму, na се и сам чудим шта ћеш 
овте. Ниси знао, да ћо после тебе, Стојана Про- 
тића, Лазе Пачхл, Љубомира Ловановића и других 
ча овде седи Влада каква данас седи на мпнистар- 
ским клупама. Tu ииси знао да he радакалну 
странк\- ла води Бехмен, Стошовић, Спахо и Ко- 
рошец. (Одобравање на левици). To je, господо, 
био i;<MMKii вођа радикалне странке, који се tte- 
чесет година борио за идеале човечанства, a eno 
какви су његови наследници. 

Гооподин Милан Стојадинови* и п>есова Влада, 
која je дошла ivun месеца 1935 г., до данас, кажу, 
направила je читава чуда. Ja hy да покушам, да та 
чуда изнесем. Он je фактички правио чу.да и ja 
мислим да ниједна Влпла откако постоји ова 
земља na чо 1неног свршетка, неће бити равна 
^oi и неће чиниги оваква чуда каква je чииила 
Влада Милана Стојадиновића, не само у земљи, 
већ ii ван граниае ове земље. 

дЛи пре него што преНем на ту ствар, ми 
ћемо морати расправити једно друго питање, ча 
Tu може Влада ip Милмна Сто1ади-новића остати 
на шоави земље и да ли њој нешто недостајс, шта 
fof недостаје да би могла не само она, него и сва- 
;'■ jpvra Влала да управља овом земљом? 
Гооподо, овој Влади нелостају 4 елемента да v- 
nnaBi.a овом земљом: Прво, броЈНО јака опоз.ши- 
;P v Наро-шој гкупштини, као и бројнп ]ака Ју- 

•рослпвсискп ипииоиална странка v народу, затим 
боојно јака Улружена опозидиЈа, a када кажем 
Уппужена опозиција мислим v првом рел\- na др. 
Мачека   чаље, као трећи елеменат, 'који OBOI Вла- 

недостаје јесте црква, и коначно, ппследњи 
пеменат који овој Влади нелостаје, да Југосло- 
венска радикална заједница на терену претставља 
нулу. (Смех на левици). 

AKO би се догодило и поред свега тога што 
њој недостају ови елементи за управл.аље зем- 
л^м __ да добије и изборни манлат, a ja, господо, 
imca'vi пророк и ne знам ко ће тај мандат да до- 
бије али знам сигурно једио, да ће Влада др. Ми- 
чана' Стојалиновића на изборима да изгуби, a ти 
избори he бити најкрвавији избори, које je исто- 
рија v свету забележила. Имали смо скоро један 
ппимер v Румунији n ja hy га наве.сти v свомо го- 
nopv аоцније. Али ако се то догоди да се сецује 
само na ту карту, онда je то свршетак м то ће 
бити   једна   најтежа   ситуација  v  коју  Г>и  земља 
\11ала. _, 

Господо посланици, приликом доласка Вла- 
u' Стојадиновића, имали смо прилике да чујемо 

u H.eronv декларацију из 1935 г. у којој je из- 
меНу осталога казао и ове речи: „Ова je Влада 
лошла да ликвидира 6 јануароки режим; ова je 
Влада дошла да .шкпидира и свеосталс рсжиме 
којц w следовали шкгле овога иако je и сам ОН 
био у једном од тих последњих режима. Ова je 

Влада дошла да да народу Закон o штампи, За- 
кон o збору и договору, нов изборни закон,' она 
ће провести слободне изборе, са тајним гласањем, 
она he да шопусти мало вентиле, да би штампа 
могла што пре данути душом." 

Господо народни посланици, од свега тога, 
ама ни за длаку, не само да није поправила Влада 
др. Стојадиповића, него и оно мало слободе ко- 
лико je било, узео je a штампи потпуно запушио 
и затворио свс вентиле. (Одобравање на левици). 

He само ла je затворио све вентиле, него није 
дао да се ма и јсдно слово публикује од посла- 
ничких говора који се држе у овоме дому у ин- 
тересу овог народа и у интересу јавности, него je 
натерао све домаће листове да пишу онако, како 
се то стилизује у Ценгралном пресбироу. 

^имислите само лист „Политика" када напи- 
ше: „Сјајан рсзултат сенатских избора Југосло- 
венске радикалне заједнице". Ja мислим госдодо, 
да je „Политика" пробллвала 'Крв, али je морала 
то да напише. (Смех). To je „Политици" сграшно 
било. али je морала то да напише. (Александар 
Дачић: Добила je туберкулозу!) Јесте, јесте! 

Ова се Влада пије залржала само натоме. Је- 
дан угледан «овинар причао ми je, да je Јереза 
образовала своје новинарско удружење, и да се 
врши хајка на једну од најслободнијих професи- 
ја, и ко од новинара није ушао у Југословенску 
радикалну заједницу, тај je обрао бостан, за тога 
у овој земљи нема хлеба, нити има ма где места 
за рад, сем што je мали број новинара упослен у 
два листа, јер код овакове шгампе појмљиво je, да 

■:i многе нема посла! 
Господо, ко.тко je далеко отишла ЛРЗ и њен 

режим. односно Влада др. Милана Стојадиновића 
и др. Корошца са том неслободном штампом и у 
томе ираку, докаа je пети децембар 1937 године, 
кала je Влада нарелила 'протеривање из землЈе до- 
писника емглеске Рајтерове агенције г. Хуберта 
Харисона са мотивацијом, да je он, тобоже слао 
нетачне извештаје енглеској јавности и енглеским 
листовима. 

Ja вас питам, питам целу југословенску јав- 
ност, тштам свакога и лево и десно, да ли има 
кога v земл>и ко бп поверовао томе, да ли има 
кога у иностранству, да би поверовао да je један 
енглески дописник слао лажпе извештаје и да je 
истина оно што Влада др. Стојадиновића тврлп? 
Па, госполо, кад б.и се то и догодило, такав до- 
писник ne би могао ни минута да остане на своме 
месту, na чак ни лопионик једног најмањег енгле- 
ског лпста, a камоли Рајтерове агенције. И то, 
протерује се један човек, који je казао истину и 
кој-и je no својој савести и дужности морао да 
каже истипу o логаћајима који се у земљи дога- 
1)ају, и то лописник јелне земл>е, која нам je била 
велики тфијател> и која je за «ас многп учинила, 
да даппс имамо велику и моћну државу, (Одобра- 
naihe на левици). 

To су чуда ове Краљевске владе. Алн морам 
да наставим са излагањем тих њених чуда. Фак- 
тички je правила чуда. Да набројим та остала чуда 
онако летимично. Данашња Влада, после овога 
чуда, долази са другим чудима: Литија у Бео- 
граду, na демонстрације противу Владе у Младе- 
новцу, у Аран!-)еловцу, у Крагујевцу, у Ваљеву, у 
Бијељини, на Цетињу; туча наролиог посланика 
Нојислава Лазића, халшење народног посланика и 
претседника  Финансијског  одбора др. Војислава 

37 
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Јањића; догађаји у Нишу на дан Уједињења 1 де- 
цембра, и пале жртве у свима тим местима. 

Па, господо, сигурно да ова страна (показу- 
јући на левицу) није могла да изазове та чуда, 
нијс Mor.ia да даје наре!)ење Управи града и оста- 
лим властима у унутрашњости земље, да се ова 
чуда праве и да се овај јадни народ пребија и 
убија. 

Господо, велика je листа грехова аве Владе. 
Крв имате «а свима странама, пребијања, хаптс- 
ња, затвори су пуни и препуни; суд за заштату 
лржаве ради и дању и ноћу. (Сава Микић: Зар 
још ради?) Ради, доћи heiu и ти на ред. 

Затим иивте хашпење невиних посланика. 
Влада покушава, кад je видела шта je урадила, 
да на неки начин ликвидира то питање. Једанаест 
народних посланика ухапшено je, кад je јелаи 
безумник, један човек у пијанпм стању испалио 
јелан метак — не знам, нисам био тада у Народ- 
ној скмпптини — једанаест метара високо изнад 
Претседника Владе и када Претседник Владе није 
ни био на говорници. Па како можете да схватите 
да je у овој землЈИ онда било cee у реду и да je 
све киптило од задовољства, кад се после тога 
пуцања хватају народни посланици као кучићи од 
шинтера. 

Па ако je тај Дамњан Арнаутовић извршио 
атентат a доказано je да га није било, no чему то 

• да за тај атентат одговарају 10 народних послани- 
ка. Од тих 10 народних посланика један je пуштен 
после 33 дана, тројица су пуштени после три и no 
месеца, тројица су пуштени на сам дан суђења као 
потпуно невини, a тројица су осуђени. Један се на- 
лазио у иностранству, и ja жалим тога мога друга, 
који je дао npe неки дан једну лепу изјаву. Me знам 
комс je послужила та изјава. Знам да нијс послу- 
жила њему a није послужила ни Влади, јер верујем 
да je он невин, као што су и други били невини, 
али да je којим случајем остао био у зеиљи, за 
и.ега je било резерписано свега 10 година робије, 
уколико je поменуо патриотизам према Крал.у И 
Отаџбини, a ми сви остали лругови ништа мање ни- 
смо изостали. (ПлЈескање на левици). 

Шта je Краљевска влада храдила? Она je осу- 
дила те посланике, један je издржао целу казну, a 
другоме опростила две и no године. Сем тога го- 
сподо, ми смо имали за време Владе Милана Сто- 
[адиновића unahaj у Кересгиицх-. To je била ужа- 
сна слика искасапљсних л>ули, жена и доцс. Онда 
сио имали Конкордат, na Патрнјарха. Ko ће да 
плати ову политичку меницу др. Милана Стојалп- 
новића? Ии у једној землЈИ, ни у једној држави, не 
сме ла a- допусти да се једном политичком човеку, 
јслпом Претседнику Владе плати политичка мени- 
ца, ако се то допусти да се једном Претседнику 
Владе плати политичка меница, онда сс иде у 
стечај. 

Кад сам, господо, овако раомотрио ове ствари, 
да пре1)см na друго. Пре неколимо дана изашла je 
једна књига o Народној скупштини. Вероватно м 
je ry књигу шгампала Народна скмпптипа. Toj 
књизи nam \нажени Претседник Скупштине г. Сте- 
ван Ћирн!] нашкао je предгбеор. Збиља Претсед« 
ник Скупштине написао je леп предговор и добро 
mro га je написао, али није и<мао никаквога рачуна 
да ra nanmiic, n да jo знао, ово што hy иу ja сала 
казати, онда га не бн namicao. Мистм na rrpami 
60 у тој књпзи   стојп,   ла je na Свсто Андрејској 

скупштини донет Закон o Народној скупштинп \ 
Кпсжонини Србпји. Ja морам да цитирам неке чла- 
пове из тога закона. Чл. 1 гласи: Народна скуп- 
штина je једна <>л најстаријих и најсветијнх уста- 
нова у Књажевству српском. Она je законита воља 
свег парода српског. 

Тадашњи људи и неписмени народни посла- 
пици у малом Књажевству српском употребилн 
су ту реч, тај израз „најсветија". 

Члан 2 гласи овако: „Ko се држању и слобод- 
ној закокитој рашн>и Народнс скупштине противи, 
тај je непријател, иароду." 

Члап 3 гласи овако: „Скупштину народиу пити 
ко може унипттити, нити je у праву њеном ограни- 
чавати". 

Члан 15 гласи овако: „Попечитељи под којима 
се пропусти сазивати и држати редовну Народну 
скупштину до реченога дана сматраће се и казни- 
ти као највећи преступници закона". 

A попечителЈИ то су бмли миписгри. 
Да, господо, ro je било равно npe 80 година 

v маленој Кнежевини Србији! Да ли зна г. Коро- 
шец шта сс ради у всликој Крал>евини Југославији, 
где je 80% момсда писмених, где има и професора 
универзитета и инжињера и лекара н толики број 
факултетскм образовапих л.\ди?! Какве срамоте v 
XX веку наноси овоме народ\- и овоме Дому! 

Члан 18 гласи овако: „Избор посланика за На- 
родну CKvniiiTmiv биће самртспо слободан, без 
икаквог мешања власти". 

Али код нас —биће горе него у Румунији. 
Вратићу со ja на Румунију! 

Члап 36 глаои овако: „Пародни посланик није 
л\жан никомс и никада одроварати за оно што 
je на Скушптини гонорно". 

A ко, господо иародни посланппи, одузе Bacn- 
лију Трбићу KapahonfiORN- Звезду?! Ko MV je судио 
и зашто га осудио?! Због једне опструкције. Cle- 
дан глас са левипс: Због Г.ојислана Ђорћевића! — 
Живота Милапппић: Ilira Bn мешате Војислава 
Ђпр1,овића? — Жагор и објашн>ен»а). Онда би тре- 
бало бар 130 посланика ca one сгране да оду na 
побију. Али нацирнални, легендарни гунак, Васиди- 
је Трбић mije пбичан војвода, он je војвада који 
лнчп na војводе из великог народиог устанка под 
Kapai.opiK^i и Милошем. П raj велими јунак, такав 
иеликп војвода, доживоо je да му одузму Kapahop- 
ђеву Звезду они људи, ко.ји никада нису добоа же- 
лели овој држави, нити су икада сањали ма he |ед- 
иога lana из труле ^устоије постати велика и моћ- 
на Крал.спииа Југославија. СОдобравање на левици 
и узвици: Тако je!) Доживео je la MV одузму onu 
л.\-лп najurili' parno 04 ткоиап.с, које се даје ве.т- 
ким jvnauiiMa 11 које le Трбпћ примио од Блаже«о- 
iioMiimner Вигстког Крал.а Александра лично. Је- 
даи од оних, који су судили, казао je .судећи јед- 
noM Србину tn врвме покојие Аустрије и ако иије 
крпп ла мора бити ocyi)Cn. јер јо Србин. 

Господп, да mi;iiiMn на који начин, no којим 
прппцпппма Влада др. Милана Стојадиновића 
vnpaiu.a оиом звМЉОМ И како n na који пачип сс 
ona олржава. 

Да се прошетамо мало кроз namv народну 
iii.Topni\'- Миглпм, ако се не варам 1874 голине 
Крал. Милан Обренорић био ie пунол.етан. Окда 
je преузео власт v enojo п\ко. Први ппетседник та- 
ламш.о владе у иаленој Кнежевини Собмји постао 
јо npmi намесни« Јован Ристић. Vm K'pa.i. Мклан, 
из разлога које heino навести, којим стопама идс и 



СТЕНОГРАФСКЕ   БЕЛЕШКЕ 291 

iberoH имењак Милан Стојадиновић, променио je 
Владу Јована Ристића после кратког времена, до- 
водећи на власт конзервативну партију на челу са 
Јованом Мариновићем. 

Све je оно Краљ Милан чинио да би могао у 
спољној лолитици да спроводи аустриску полити- 
ку KOJOJ je одлучно противан био српски народ! 

Јован Мариновић излази пред Народну скуп- 
штииу траже11И од ње поверење и његова je Влада 
чобила поверење свега од 3 гласа већине. Да ви- 
'мите господо, шга je урадио Марииовић. Иоднео 
'ie оставку. Обавештавајући Народну скупштину 
О своме паду, Мариновић каже: ЛАинистарство не 
налази одзива код вас. Већином од 3 гласа која 
се за назоре Министарства показала тако je слаба 
већина да Министарство не може ни тренутка 
надс имати Но сад je, каже, било и прошло. Ja 
сматпам за своју дужност да вас известим да je 
vcie i јучерашњег гласања Министарство поднело 
оставку светлом Књазу. A, господо, 1935 године, 
20 актобра, кад смо ми иосгавили своју листу за 
часништво Претседништа Народне скупштине на 
челу са i Стеваном Ћирићем, нс да je Влада до- 
била 3 гласа већине него je ca 35 гласова остала 
v мањини. Она je седела и даље у овим клупама 
и мислила je да ова Скупштина и ово гласање 
не значе ништа. O roj ствари говорио je Јуче 
r Перић он je ту сгвар врло добро разрадио и 
a иемам'потребе да говорим, ja указујем само на 
извесне моменте из онога шта се све догодило 
Под Владом r. Стојадиновића 

Господо Влада Мариновићева прва je Влада 
imia ie v нашој парламентарној историји пала 
ппел Скупштином, иако то no одрсдбама Устава 
није морала да учини, иако je добила већину na 
макар и од 3 гласа. 

Господо' Краљ Милан у своме инату према 
наподу српском иде даље. Довео je владу Аћима 
Чумића. Она je дошла 26 новемора 1874 a већ 
15 јапуара 1875 она je поднела оставку. Чумић 
каже овако: Да ли Крал.евска влада «е налази у 
Скупштини пред собом гомилу неприЈатеља? 
Осетио je јаку опозицију Чумић na и он подноси 
светлом Књазу оставку. Народна скупштина тражџ 
да се оитужи влада Аћима Чумића, која je свега 
била на власти месец и no дана и да се стави под 
Суд Па, господо, да je та влада Аћима Чумића 
узела бензин и да je целу земљу бензином полила 
и упалила, na ne би могла толико зла да нанесе 
земљи, сигурно не толико зла, колико je нанела 
ВладаМилапа Стојадиновића за ове две и no 
годиие  и  нешто више.   (Одобравање на левици). 

Господо, иосле те владе Кнез Милан тера и 
лаље инат са српским народом. Доводи на власт 
кабинет Данила Стефановића, познатог у народу 
Под именом чича Данило. И она није наишла на 
пријем у Народној скупштини. Опда Књаз Милан 
цаје изборни мандат Данилу Стефановићу. Избори 
су били заказани за 3 август, с тиме, да ice На- 
родна скупштина састане 15 августа у Крагујевцу. 
Влада je издала једап проглас у коме апелује на 
српски народ и држи до и>егове разборитости да 
дадс поверење за једну такву политику која би 
могла да оправда жеље и намере Књаза и инте- 
ресс државе. Шта се догодило? Терор je био 
ужасаи, али, и преко свсга тога влада Данила 
СтефановиКа остала je у огромној мањини, либе- 
рални елементи добили су на изборима већину. 
Али онога часа кад je дошао извештај да je Влада 

остала у мањини, она je поднела Књазу оставку 
и најзад после пет или шест влада које народ 
није хтео, дошла je на управу земље влада на 
челу са Стевчом Михаиловићем. 

Господо, шта ради у Овој земљи r. Корошец? 
Г. Корошец je виновник свега. (Мнлан Петковић: 
Заједно са г. Стојадиновићем и г. Спахом). Си- 
гурно, сигурно. По наредби г. Корошца вршена су 
хапшења. Г1о његовој жељи ми смо ставл>ени под 
Суд за заштиту државе, суђени и осуђени, иако се 
из овога што сам казао јасно види, како je у нека- 
дашњој маленој Кнежевини Србији пре 80 годнна 
била огарантована и обезбеђена слобода г-овора у 
Народној скупштини народним посланицима. Њега 
»ије било стид да после 80 година у XX столећу на 
очиглед целог културног и цивилизованог света 
ради оно што je починио. За све ово, господо, 
за tsa ова чуда, за све ове невоље ja оптужујем др. 
Милана Стојадиновића и др. Антона Корошца. 
Остале министре не оптужујем, зато што су они 
политички аутсајдери. Господо, na да ли je то мо- 
гућно? У сваком случају, ja нг знам све ствари које 
су се дешавале тамо преко, али сам слушао много 
и од Срба и Хрвата и Словенаца, o томе шта je Ко- 
рошец радио у Аустрији, какву je улогу играо, na 
знам и шта je говорио пре три године. Господо, 
ja бих разумео, да je то казао Свети Отац Папа или 
да je то казао Патријарх — нека нико овде не ми- 
сли да ja хоћу да вређам било Папу било Патри- 
јарха, не, ево ви сте сад помиловани од овог нашег 
папе, — али да то каже један доктор Корошец, 
е, господо, то мени не може никако да иде у главу 
Дакле то каже један Корошец, a ми смо доживели, 
ja и моји другови, ja o свему нећу да говорим, али 
ћу говорити o Јовану Ненадовићу,о Драгиши Сто- 
јадиновићу, Василију Трбићу и Радивоју Нановићу, 
господо, борцима за ову државу, људима који су 
ову државу стварали и дали видне доказе своје 
љубави према њој, изгубили своју младост, своје 
здравље, доживели су у овој земљи од Корошца 
да буду као народни посланици хапшени. 

Не иде ми, господо, у главу, никако, да ja и Ко- 
рошец као и сви моји другови будемо једнаки. Не, 
ми морамо од њега бити већи макар за једну шаку, 
a ми не само да нисмо већц, него нисмо ни једнаки, 
већ je он већи од нас. 

Његов пријатељ a сада чиновник код њега, 
бивши велики жупан г. Бора Стефановић, 1932", 
1933 и 1934 године кад je г. др. Антон Ко- 
рошец био интерниран, долазио je сто пута код 
мене и молио ме да га спасем Од интернирања. 
Господо, na шта je њему било рђаво у тој интер- 
нацији. Живео je у Врњачкој Баши, a ja и моји 
другови спавали смо у соби у којој не можеш да 
се окренеш, где су били пацови, мишеви, стенице 
и других триста чуда. Доживели су наши другови 
који су били са мном ухапшени да буду и осуђени. 
Господо, ja осуђујем самог себе за свој поступак 
што сам због тога Корошца подизао глас са оним 
Алојзом Павличем и драо се на сва уста да се г. Ко- 
рошец ослободи интернације. Ja се због тога свога 
корака кајем, и признајем, да сам грешио према 
ондашњој Влади, када сам то тражио. Ja сам ce' 
заузео, господо, за тога човека, a доживео сам од 
њега то, да ме оптужио no Закону o заштити др- 
жаве, мене, Мирка Урошевића, народног посланика 
човека од кога никад не може да прети опасност 
ни Краљу ни Отаџбини. 

37* 



292 XIII РЕДОВНИ САСТАНАК — 17 ФЕБРУАРА 1938 

Једном мриликом, да иидите да има ту Божји 
прст, ишао je г. Корошсц пешице и наишао на 
једну групу деце. Једнога малишана г. Корошец 
запитао je, како се зовеш мали? A ин му рече, ja 
сам Александар Урошевић, a на питање чији je, 
мали je одговорио: ja сам син Мирка Урошевића, 
народног посланика, кога je Влада Стојадиновића 
затворила. Кад je то r. Корошец чуо, ин je побегао. 

1 ОСПОДО, још Једно чудо, али ro спада у 1)ед 
изнимних, сиецијалних чуда — пририковања. Ja 
сам, госаоди, знаи да свака држава има свига llper- 
ссдника владе, али нисам знао да Иретседник владо 
може да оуде н иророк. 1 o су прориковања Милана 
счоЈадниивииа o ссдам деоелих година. A кад ии 
га, кјсиодо, запитали, каква je била 1У.37 година у 
AUJOJ je у великоЈ мери иидоацила жетва у куку- 
рузу, у ишеници, у ражи и виниградима, ja не знам 
шта ои ин на ти идговорио? Да je овако као што 
тврдим, најОољи вам je пример иваЈ, који hy вам 
навести, да су виногради у смедеревском крају 
ирема статистици за ero на сто подоацили, јер ста- 
тистика каже да je стиироценгно берба у смеде- 
ревским BHHOI радима нодоацила. Запамгили СМО, 
господо, поплаве у рано пролеће, запамтили смо 
11(Л1лаве у леги, аапаитили смо иоплаве у рану 
Јесен, али у зиму да грми, да вода носи целе BU/U' 
нице, мостове na и железничке пруге, ja то не 
iia.Miii.M и мислим да није било несретније године, 
него unu je ти 1УсЈ7 годииа била. To je, господо, 
прирокивање господина Милана Стојадиновића u 
седам дебелих година. Ja мислим, да ни један прет- 
седник владе гу дужност прорикивањем није 
вршио. 

Какве су привредне и екони.мске ирилике/ 
Какав je просперитет? To су наши другови и при- 
јатељи, др. Коста Иоповић и Миливојс Перић јуче 
еа овога места врло лепо образложили и ту ствар 
сјајно изнели. Ja ћу, стога, да кажем свега неко- 
лико речи. Догод, господи, раде фабрике муниције 
и докле год раде фабрике оружја дотле може бити 
речи o неком иобољшању. Фаирике иружја и му- 
ниције данас раде више него што су радиле 1914, 
1915, 1916, 1917 и 1918 године и овај просперитет, 
у сразмери са толиким наоружањем, може се peliH, 
није никакав. Једна београдска тргоиачка фирма, 
која ПОСТОЈИ na београДОКОЈ пијаци још од 1S64 
године, a код које сам правио анкегу као и код 
неколико друтих већих београдских фнрми и \ 
другим брашиама, одговорила ми je на питашо да 
ли се осећа какав просперитет, (то je фирма 
Максим Флајшер) одговорила ми je ово: у 1936 го- 
дини ми CM« пмали 40% више купаца, a биланс у 
погледу броја napa обрта био je за 70% иаљи. 
Никакав просперитет, господо посланици, ne по- 
ciojn, напротив све je у upno завијено и цела да 
нашња napnnija, све opannie од реда, ne верују и 
не поклањају пимало вере целокупној влади ГО 
сподина др. Милана Стојадиновића. 

Господо, Уредба o ликвидацији сељачких ду- 
гова, то je једно ругло, које баца прашину у очи 
сељачкоме народу, као да ra ова Влада ослобо- 
ђава 50% његових дугова. To, господо, није тачно. 
Ja нисам видео гору Уредбу него што je ова Уред- 
ба o ликвидацији сељачких дугова. Ona има пре- 
ко 200—300 параграфа. Краљевска вдада ипје има- 
ла искрене намере да нашег сељака одужи и да 
му колико толико олакша оно што су му економ- 

ске и привредне прилике саме собом донеле. У roj 
Уредби има и таквих ствари, које су потпуно не- 
разумљиве: она je и често пута тако непотпуна да 
се у њој не предвиђа решење за питања која сл\ - 
чајно искрсну. Примера ради наводим ово: Се- 
љак пошље молбу да ствар реши Министарствц 
правде, Министарсгви правде упути ту молбу А- 
грарној Банци, јер се тамо налази неки Савето- 
давни или мравнн одбор, чији су чланови начел- 
ницп Министарства прапде. Али тај Саветодавни 
одбор враги натраг ту молбу Мпнисгарству прав- 
де, да тамо ги исти начел«ици реше ту ствар. Она- 
ко као што je јуче казао господин Миливоје I lo- 
рић: да у Суду за заштиту државе седе судије ре- 
довних судова, тако исто и овде овај одбор сачи- 
њавају начелници Министарства правде који и 
тамо решавају исте ствари, како би на два места 
примаЛи плате. 

Инвалидски закон! 11аш друг Boja ЛазиК дао 
je једно образложење, поднео je један законски 
предлог o томе питању, који смо предлог ми no- 
сланици из опозиције потписали, na питам ja, го- 
сподо, шта се чека са доношењем тога инвалид- 
ског закона? Инвалидски закон je једна од нај- 
прешнијих потреба. Он пре свега и пре свих греба 
да буде донет, пре свега треба да буде ставлЈел 
на дневни ред; јер они који дадоше своје делове 
тела и своје животе за отаџбипу право je да буду 
збринути u (>оезие1)(.чт, да им држава ода заслу- 
жено признање без обзира да ли су били сиротм, 
средњег стања или богати људи. (Одобраваих.- на 
левици). 

Па шта je било на крају крајева са гим Кон- 
кордатом, где je тај Конкордат? Чули смо нзјаву 
г. Претседника владе, a чули смо сада и ове раз- 
говоре са Епископатом. (Милаи Петковик: A чи- 
тали смо и „Осерваторе Романо", који каже да 
he се Конкордат примењивати и без озакоњеша!) 
AKO je, господо, Конкордат скинут са дневног ре- 
да онда зашто je уопште био стављен на дпевни 
ред? AKO je то била нужда и потреба државна, 
како може да се екине са дневног реда? Ако су 
били велики државни интереси да се Конкордатом 
уреде односи између католичке и православне цр. 
кве, онда он није смео бити скинут са дневног 
реда. Овако je Српска православна цркиа унижена, 
a Милан Сгојадиновић и цела Влада доживели q 
да Епископат моле за опроштај. Значи да je Пра- 
вославџа црква изгубила, Влада изгубила, a като- 
личха црква mije ништа добила. Ha неко мора да 
плати за све PoIJa сам чуо да je Епископат гражио 
неке vc.ioHf ,n:iMel»\- осталих једап услов да мппи- 
стри одговарају за го, али je Влада одговорила: 
Miimierpii имају нмунитет и не могу ia одговарају. 
Па ако не могу да одговарају нека иду са својих 
положаја, нека једанпут лакне овој земљи! (ОДО 
бравање na левици). 

Госоодо, ja не желим да apebaM мога друга 
Тодора Танића али само xohj да поставим једно 
ггитање, јер на то имам права. Ако се црква из- 
иирила, ако je опростила свима њима, како heno 
0«да ja netiš да му опростим Тодор Тонић, 
иој друг, ja истина нисам ono присутан, али кажу, 
ja го оамо констатујем, да je казао за Сиетога 
Саву, да je Дервиш. И кад je црква њега пскљу- 
чила a сада га помилује ja то не разумем, ja нећ) 
jfi му ипростим и ми заједно у једној цркви не 
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можемо бити, јер ниједан Епиокоп не може, нити 
сме то да му опрости, јср ниједан од н>их нијс, 
нити може бити Свети Сава, само Свети Сава Mo- 
rao би да му опрости! (Милан Петковић: Може 
ако се лскреио шокаје!) Па ако je тако, онда he 
народ и свештснство да узме у своје руке цркну. 

A сада, господо, да идемо још даље, na да ви- 
димо најпре како Влада прогони чиновнике на све 
стране Ha првом месту бивши министар просвете, 
мислим, да je најмање 15.000 учитеља прогонио. У 
Југославији има око 30.000 учитеља, и он их je 
гонио као зечеве јер од 30.000 учитеља само њих 
1 500 ш 2 000 који су се из извесних интереса 
утшсали у Јерезу « само они нису прогоњени, a 
сви остали су у опозицији и онн су прогањани. 
Према томе могу да смешују и Професорско удру- 
жење и Учитељско удружење, али од тога неће 
имати никаквс вајде, и учитељи и професори оста- 
ће и даље код свога убеђења, остаће до Kpaja про- 
тивиици ове злогласне Владе. И у другим ресо- 
пима врши се отпуштаље чиновника у масама. 
Чикам и једног .малог поштанског службвника, 
служитеља или чиновничића, који није уписан у 
Теоези, да може остати у служби, ето даћу му хи- 
Čaw динара ако то буде. И знам оваЈ пример: 
чошао ie неки Милојковић адвокат да интервени- 
м,е sa некога служител>а поште који нишга мање 
није урадио «ero je крао брилијанте и коме су 
нашли свега 40 брилијанта. na ми још подноси 
ка^гу Јерезе! Одговорио сам му: „Ћути бре да те 
ГС отерам да идеш још на 20 година робије! 

Унапоећењс чииовни.ка врши се само оних 
KoiH су уписани у Јерезу, ко није уписан у Је^ 
ре^у, тај  нека се не нада унапређењу ни  за  10 

годииа код толиког великог просперите- 
Tfl   .<оД толиког великог задовољства, код толикс 

Ј/р и оадосгм која се види на уснама Југосло- 
веенског на?ада хрватског, српског, словенач,.,,. 
кога било, долази бајаги и повишење плата чинов- 

tuv na то ie господо, терање шеге ca чинов- 
"и; има' Повишавају се плате -no 50 до 60 динара 
месеТно, у таквом једном „благостању-, a npe тога 
та иста Влада, тим истим чиноввицима смањивала 
je  плату   гри пута. 

Господо, имамо шпијупажу на све стране. Где 
,-од мпане сипки од народних посланика који при- 
пада опозицији прати се на сваком кораку. Ако 
стГу Bcoi 1>аду прати вас полиција, ако сте у Срезу 
.шати вас полиција, ако одете на воз или дођете 
с воза  отпрати вас и дошрати агент да јави с киме 
сте дошли. Телефони су нам сви поседнути, став- 
љени no't контролу, и ако говорите са неким ттри- 
јатељем из унутраит>ости,   ако не могу   шшгга 
jmvro они вам 111)см<ину везу, да IHC би дотли на за- 
казани  snop  или   конференцију. Ту je Министар 
пошта г Чвркић, и он мисли, да je добар, што нам 
цо сада није одузео телефоне, .иако нх пдаћамо. 

Гажење свих закона то je један <:истем који 
Hpnm ова Влада, na чак и изборн« закон. У слу- 
чају да се упразни неко посланичко место из Je- 
резе   na треба да дође неко коуи не припада Је- 
рези' тај ■никако не може да дође. Све има да се 
учини   али  onaj који треба да дође не може да 
дође   Ви сте видели и бмли сведоци једнога слу- 
чаја'са капдидатом за град Запреб. Виделл сте у 
Одбору ча je устао од стране Владо да говори Mn- 
нистар правде г. Симононић. После тога узели су 

реч опозициони посланици и побијали су тврђоње 
г. Симоновића. Ниједан из ЈРЗ у Вервфикациомои 
одбору није се јавио за реч да брани њихово 
гледиште, да бранн своје гледиште, a да напада 
наше, него просто напросто усвојили су тезу сво- 
га адвоката Милана Симоновића и примили ње- 
гово гледиште просто напросто прегласавап.см, 
јер имају већину! Али спрема се нешто друго. И 
ja сам разговарао са неким виђенијим члановима 
ЈРЗ, ja «ehy то да кажем, то не би било лојалио, 
то не би било исправно, али „ако орла притера 
зла'година" можда hy бити принуђен да кажем. 
Сада долази na ред ових дана да се верифицира 
мандат на упражњено место за Срез скопски на 
место Спире Хами-Ристића. Поставља се питање 
ко треба да дође. Јасно je, господо, ко треба дп 
дође. Јасно je казано у закону да може да до1)е 
онај кандидат из Среза исте бановине са исте ли- 
сте, чији je збир гласова највећи. Јасније не може 
бити. Они се сада хватају на неке изборне округе. 
Почео je да говори Симоновић o изборном округу, 
a члан 66 не види никакве изборне округе, али 
они хоће na силу да доведу Тому Фидапчеви!!;! 
из Струмице a сада чујем Вуковића из Куманова, 
који ни no духу, ни no слову закона и ни no ко- 
јем основу не могу да дођу у Народну скупштину 
на место Спире Хаџи-Ристића. Ледини који може 
доћи no закону, то je кандидат из Среза гњилан- 
оког. i^co ми и то доживимо, ja смат^рам за нај- 
ооЛјС, да сви који су опозиционари и претставл.ају 
опозицију у Народној скупштини, да напусте ову 
Народну скупштину и да препусте њену судбину 
онима, који су у Влади, na пека раде и нека газе 
законе несметано ни од кога и ни са које стране, 
a ми народни посланици из опозииије, да им не 
будемо саучесници у н>иховом раду! 

Шта je, господо, сада са расписивањем град- 
ских избора? Шта je ca расписивањем градских 
избора питам Краљевску владу и Министра уну- 
трашњих дела?! Па, господо, Министар унутраш- 
ibHx дела казао je у овоме почетку, у првој бу- 
џетској дебати, да he у скоро време бити распи- 
cami општински градски избори! Постоји закон, 
постоји све. Ту je прост одговор: ова Влада ни са 
јавним, a нећу да говорим o тајном гласању, не 
сме да изађе на градске изборе, јер она зна, да 
je онај елеменат који живи у граду отпориији. У 
Хрватској неће добити ништа, a и у Србији Helic 
добитм пиједну општипу изузев Београдску мож- 
да1 Са тих разлога ona Влада две године и девег 
месеци седи, a не расписује градске изборе! Шта 
he им градски избори, кад je боље, да их једним 
потезом пера поставља г. Корошец! To je cee v 
знаку „демократије", «оју je најавл.ивала Влада 
др. Милана Стојадиновића. 

Господо, да пређем једва једном на сенатор- 
оке изборе! Како су и на који начин вршени? Ja 
hy да будем врло кратак. Ha изборима који су 
расписани за сенаторе 6 фебруара 80 претседника 
општина je гласало за овога јунака. (Говорник 
показује слику Илије Бирчанина) За овога јунака 
гласало je ипак 80 Шумадинаца наших! Овај je 
оставио део свога тела на Кајмакчалану, a Свето- 
зар Станковић правио je 'пругу у мом округу no- 
жаревачком и у округу крајиноком! Њему ннје ни- 
шта сметало да на да« објаве рата од страно Ау- 
стро-Угароке, на дан мобилизације, пређе у Ау- 
стрпју и бранн  Аустрију! Начелници среза Рам- 
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ског, Подунавског, Јасеничког.... (Гласови са ле- 
вице: И свих!) —■ Ла наводим оно што сам видео. 
— (др. Војислав Дошен: Опленачки ja сам видео!) 
и опленачког, дотеривали су људе, опроводили би- 
раче претседнике општина. Јесте, и терали су их 
да гласају за листу Светозара Станковића. 

Власт je отишла још и даље: на сам дан из- 
бора 6 фебруара лишила je железничка (полиција 
слободе Петра Крстића претседника општине из 
Жабара и кандидата за |Сенатора «а опозиционој 
листи. Ратника од Једрена, Солуна, ma све до 
ослобођења! 

Претседник Стеван Ћирић: Господине посла- 
ииче, Ваше je време истекло овога тренугка. 

Мирко Урошевић (наставља): Знам, госпо- 
дине Претседниче, али будите толико толерантни, 
да опозицији дате бар једну једину могућност да 
говори, јер може бити да je ово последња буџет- 
ока дебата. 

Претседник Стеван Ћирић: Ja Вас, господине 
иосланиче, само молим, да заокруглите своја 
излагања  и  да  брже  завршиге. 

Мирко Урошевић (наставља): Господо посла- 
ници, избори у Румунији, као суседној држави, 
треба да нам послуже за пример. У новембру ме- 
сецу ja сам био болестан и неки моји пријатељи 
дошли су да ме обиђу. Чим сам видео, да je Та- 
тареску добио пиново мандат за образовање 
изборне владе, ja сам казао својим пријатељима: 
у овој земљи догодиће се велики земљотрес, 
влада Ђорђа Татарсску изгубиће на изборима. 
Ла сам се са некима од мојих пријатеља опкладио 
и, хвала Богу, добио сам опкладу. (Смех «а ле- 
вици). Пораз владе у Румунији био je тако ве- 
лики и тако нечувен иако се зна да у Румунији 
ииједиа влада, која je вршила изборе никад није 
изгубила на изборима, иако се зна, да румунски 
народ политички није на тако високом нивоу као 
што je овај наш иарод, иако се зна, да je sa 
већину потребно било свега 40/о. Терор je био 
иечувен и ипак je народ румунски проговорио и 
влада Ђорђа Татареску остала je у мањини. 

Иретседник Стеван Ћирић: Господине посла- 
пиче, молим Вас, да страис Владе и стране земље 
ne кригикујете. 

Мирко Урошевић (наставља): Ja вршим само 
једно упоређење! Ja ћу упоредити  и Фратцуску! 

Претседник Стеван Ћирић: Није обичај у 
Парламенту  o  страним  земљама  говориги непо- 
ВОЛзНО. 

Мирко Урошевић (наставља): Господо, кад 
je влада у Румунији, у којој живе само Румуни 
православне вере, изгубила, шта ли he да учини 
ова Влада кад до1)е да врши изборе у нашој 
земљи, у којој живе Срби, Хрвати, Словенцп, 
Муслимани, Протестанги и Католици?! Ова Влада 
не може да добије ни 16%, a влада у Румунији 
добила je бар 36%.  (Пљеокање на левици). 

Господо, кад сам питао своје другове из 
Јерезе зашто су отишли у ЈРЗ, — одговор je био 
кратак: шта ћеш, брате, отишли смо, ми смо 
радикали, знаш како je! A ja их иитам овако: 
Па, добро, зар нисте били пре четири године 
радикали? Зар Милан Стојадиновић није био пре 
четири године радикал? Били су моји другови и 
пре  четири  године радикали, био je пре  четири 

године и Милан Стојадиновић радикал. Зашто 
нистс отншли код Аце Станојевића, који je шеф 
и барјактар? Одговорили су: Аца нема власт, a 
Милан има власт! (Пљескање на левици. — 
Милаи Лазаревић: To није истина!). Сутрадан кад 
Милан Стојадиновић буде изгубио власт, сви ће 
да стоје пред вратима онога старца или некога 
другог, који буде био на власти. 

AKO je коме, гооподо народни посланици, 
стало до радикала, тај нека иде код Аце Стано- 
јевића, ако je коме стало до дсмократа, то je по- 
штено да иде код г. Љубе Давидовића. Али, 
ja ћу, господо, да наведем неколико примерл. 
Г. Петар Богавац, који се «а скупштинама свима 
редом у Нишу толико ватрено борио за Југосло- 
венску националну странку, ево сад je постао нај- 
већи поборник Јерезе, na му je Јереза из захвал- 
ности подарила и сенаторски положај. 

Претседник Стеван Ћирић: Молим господина 
говорника да говори o буџету у начелу. 

Мирко Урошевић (наставља): Молим, преско- 
чићу њега. Бора Ђурић у мојој соби je казао: 
„Ja тебе никада нећу напустити. Само Југосло- 
неиска   нациоиалиа   странка   и   њепа   мисао!" 

Да видимо joni једно чудо Милана Стојади- 
новића ... (Милан Лазаревић упада у реч). 

Иретседник Стеван Ћирић: Господине Лаза- 
ревићу, молим Вас да се умирите, a господина 
говорника молим да заврши. 

Мирко Урошевић (наставља): Господо, Ми- 
лан Стојадинови!. пршустио je Хрватшу Мачеку, 
препустио je Словеначку Корошцу, преиустио je 
Босну Спахи, a Драгиши Цветковићу, ВоЈку Чвр- 
кићу, Стошовићу и Ђури Јанковићу и осталима, 
дао je једну свиралу: „ЈРЗ, ЈРЗ... na се и 
они лепо забављају.   Просто једна милина! 

Господо, шта je то ЈРЗ? (Један глас са де- 
снице: Ти у ћемане свираш!). Ja пристајем и то 
да будем али нећу да доживим да ме носи један 
Министар на ле1)има и да вредим свега два гласа! 
Да ли ЈРЗ претставл.а какав програм и какву 
идеологију? Ja hy да вам објасним. Свега две 
идеологије постоје дапас у нашој земљи: Једна 
je JliC a друга je Удружена Опозиција. To су 
две идеологије. Koja je у праву? To l.e народ 
ипосудити. To ћемо видети, то није на дневном 
реду данас. Али, ЈРЗ, знате шта ,|('.

J ЈРЗ mije ника- 
кав програм, ЈРЗ није идеологија. За причешће. 
када човек хоћс да се причести no оореду Срп- 
ске Православне цркве, свештеник му каже да не 
сме да једе, не сме да пије, не сме да пуши, a no 
обреду "Католичке цркве, бар како сам ja чуо, 
Емка ме исправи ко, ако није тачно, онзј KOJU 
jcohe да се причести, не сме да једе, ne сме да 
пије, a можс да пуши, јер дим mije ништа, уву- 
чеш, извучеш... To je дим. To je ЈРЗ! Днм се 
не може ни видети mi опипати, a Јереза се и не 
види и не може да се опипа! 

Опште стан>е у земљи. господо пародни ио- 
сланици, je врло тешко. Свуда je гама, свуда je 
мрак, свуда je иисак. Дајте пароду више сунца, 
више светла," више слободе! Иарод који je умео 
чл себе ослободи, који je дао другоме слободу, 
дочекао je дан да му Корошец одузме ту слој 
боду, да га стави у мрак, да га стави у тамнице! 
Народу који му je донео слободу, гоме народу 
он je одузео слободу. 
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Господо народни посланици, господо нови- 
нари, ja позивам све агенције света: Рајтер, 
Авас, Стефани, Д. Н. Б., Радор и остале, да чују 
и објаве, да онога дана када буде Влада Милана 
Стојадиновића сишла са власти, за његово име 
вишс неће нико чут^и, нити he се знати, да je 
икада постојала у овој земљи партија која се 
звала ЈРЗ! O изборима не може бити ни речи! 
(Милан Лазаревић: Ти ћеш да ндеш кући, a не 
Милан  СтојадиновиИ!). 

Господо, ми морамо да кажемо нешто и o 
другим чудима која je наш премијер и његова зло 
гласна Влада починила не само у нашој земЛЈИ, него 
и ван граница наше земље. Да видимо мало како 
стоји са шстућама Милана Стојадиновића no ино- 
странству. 

Прво дошао je у посету гроф Ћано. Ja немам 
imuna против г. Ћана. Ja њега не познајсм, али 
сам био сведок да југословенски народ без обзира 
на партије неће ни да чује за Ћана, нити за његову 
политику. Господина фон Нојрата исто тако. (Упа- 
дице и граја). 

Претседник Стеван Ћирић: Молим Вас гпспо- 
(о, за мир, a говорника молим да заврши. Умирите 
се, господине Лазаревићу! Изволите завршити, го- 
сподине говорниче. 

Мирко Урошевић (наставља): Долазак нашег 
великог пријатеља бивше савезничке земље, Ми- 
нистра сполјНих послова г. Ивона Делбоса у Бео- 
град био je исличанствсн no дочеку. Дочекан je 
био о'Х целокупног југословенског народа ,'И младо 
и старо, и мушко и женско, у Београду, у Загре- 
6v v Љубљани, Пожаревцу, Крагујевцу и HOROM 
Ca'iV све ie то птворило срце своје да искаже сво- 
iv'ветику ллбав, своје велике симпатије према 
поестамику велике Франихскс републике. Нажа- 
иост гооподо, Крал,евска влада делегирала je јед- 
мог народног посланика, незнам кпга, у „сељачком 
оделу", Да ** на стапици у Младеновцу поздрави, 
a чок га ie овај поздрављао, онај je разговарао са 
оним сељачхим народом. A где je била опозиција, 
где ie био онај којп je био надлежаи да позове 
прсставнике Народне скупштине да и они учеству- 
ју у томе дочеку? 

Господо, ако мене ко пита зашто сам ja фран- 
кофил. ja hy да му лам кратак одговор: свакако 
да je Француска република задужила nam нарпд 
ммого и да u-oj ми дутујемо МНОГО mro je школо- 
вала нашу   fleiiv,   наше   сипове  (Аћим Поповић 
хпача v реч).    Чујете ли, господинс   Претселничс? 
ГОбјапт.оња измо1,\- lonoprnKa и наподног поела- 
никл Аћима    Поповића. — Гоаја).   Ja сам велики 
франкпфил, јер се осећам   благодарним   великој 
фраицуској држави за crn- учињене доброте, за све 
помоћи које су пружили српском иапаћеном и na- 
иученом народу уоно време,  али  ja идем  порсл 
тога n за француском памети.   И, господо, видите 
кад би француски народ запао у тешку ситуацију, 
он има најпаметније ibvjie света, наћтаметније no- 
литичаре света, и кал Фпанцуска доће v такву те- 
niKV ситуацију, она има 200 људи којп cv у стању 
да обпаз\м^ владу. Она има Сароа   Лавала, Едвар- 

i Ериоа. Бонеа, Шотана, Стега.  Пол Фора,  Тар- 
лјеа ит'1. н ко 5и све могао na п\ иаброји,   Mehv- 
тим v Немачкој није тако. ^а мпомо Вил.сма na пп. 
on позове неког кнеза или грофа и каже   MV   да 
обоазује влад\'. Onaj му одговори: како ћу да обра- 
зујем владу, ка ia ja нисам способаи за тб.   Вил.см 

му на то одговори: шта ти имаш да знаш, ja сам 
тај који знам све! Како би се могло залгаслити да 
један тако вредан и тако дисциплинован народ из- 
губи рат. Није га изгубила војска, нпје га изгубио 
народ, изгубила je рат Виљемова политика. Кад су 
за време рата питали новинари Николу Пашића, 
колико ће трајати рат, он je одговорио: не знам. 
Кад су га питали ко ће победити, он je одговорио: 
видите ja сам у друштву Француске, Енглеске, 
А.мерике и Русије и ja сам у добром друштву, a вш 
сами цените ко ће да победи. Боље друштво нисам 
могао наћи! Ja кал<ем, ми у опозицшји налазимо сс 
у добром друштву, a Милан Стојадиновић нека сам 
цени ко ће победити. Енглеска и Француска кад се 
упореде са Немачком и Италијом, изгледају као 
моја жена кад би хтела да се такмичи у ношењу 
тоалете са неком махараииницом! 

Један професор Универзитета, г. Михаило Илић 
казао je једну сјајну мисао: „Једна je Француска на 
свету, али би боље било да их има више, — чове- 
чанство би пре дошло до мира, хлеба и слободс." 
Миланова странка, Јереза, треба отворсно да кажс, 
да je германо-италофилска и да унесе у њен про- 
грам своје спол3не политике, исто онако, као што 
je у своје време напредњачка странка ^ела у про- 
грам свој, да je аустрофилска, исто онако као што 
je насупрот напредњачкој, радикална странка изне- 
ла да ie русофилска. Г. Милан Стојадиновић мисли 
да je Хитлер, да je Мусолини. Преварио се. Није ии 
једно ни друго. Хитлер je пошао одоздо, Хитлер je 
био у апсу. Хитлер je рањаван, Хитлер je био под 
мостовима. Исти je случај и са Мусолинијем.. Има 
други друг Koin личи на Мплана Стојадиновића. 
Ha Милана Стојадиповића личи један државпик 
о коме hv вам сада рећп. Ha овом континенту који 
се зове Европа постоји землза која се зове Бугар- 
ска. За прсмс 1915 голипе довсден je на власт др. 
Васил Ралославов са пет народних посланика. До- 
inao je да изврши једну најодвратнију политику 
своје земље, ла нападне напаћену, измрцварст' 
мал\г Србпју. коja се борила за ослобођењс cnoic 
браће, за права човечанства и своје поробл.сне је- 
днокпвне браће Хрвата и Словенаца. 

Дохерали су нас дотле, да смо морали напусти- 
ти гвоју отапбииу. Три године певана je у Бугар- 
ској песма: Да живи дело Радославов и љегова 
паметна политика!... И ту песму певало je и млало 
и старо, и мушко и жеиско. Ал<и. господо, лошла je 
1918 година, лошла je трагедија и слом Бугарскс 
државе и у оном моменту. када je дошао тај слом, 
први државпик своје отаџбине побегао je из лржа- 
ве и ложивео то да умрс као смигрант v туђој зем- 
.ћи. Али, видите није се внше нигде у Бугарској 
певала она пссма: Да живи дедо Радославов n и.с- 
гопа паметна политика. 

Истим стопама и на истп начин идс и nam 
..дело Радосланои" — др. Милан Стојалиновић, ко- 
ји ће лочскати тај час као што ie дочекао и Радо- 
славов, али, Боже, сачувај да Југослашја дочека 
ту тоагедију, коју je дочекала Бугарска. 

Ja чипим апел нп Краљевско Намесипттпо. и 
молим Крал.евско Намесништво, да спасс овај ју- 
гословенски нлрод од ове и овакве Владе. Ja TO 
молим у интеоесу ове землл и овога народа. 

Живрла Цинастија Карађарђевића! 
Живео Претседник Југословепскс пацноиалне 

странке г. Петар Живкошћ. Гласаћу против овог и 
оваквог буџета. (Живо одобравањс и пл.ескање 
na левици). 
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Претседник Стеван Ћирић: Реч има народни 
носланик г. Јован Здравковић. 

Јован Здравковић: Господо народни посла- 
ници, ова буџетска дебата почела je UVIHOM интере- 
сантношћу. Ta интересангност није у томе што се 
први од говорника појавио г. Ото Гавриловић и 
почео сипати као из рукава похвале Влади др. Ми- 
лана Стојадиноипћа, све у суперлативима. To ме од 
n.ora и нс чуди, јер je он стари вештак у томе, 
н.мао je Bimie пута прилику да се v томе извежба 
п то je било од њега и очекивати. Али оно што ме 
je иарочито заинтересовало и зачудило, то je да 
се прваци Југословенске националне странке појав- 
љују на овој трибиии и ла из њих сипа још тако 
много отрова, и ако je лавно прошло време када 
cv они сишли с власти. Госполо, они су се до те 
море заборавили, ne водећи рачуна да ће Влала 
пскориститп тачво њихопо држан.е против њих 
самих. 

Ви сте ових дана видели како владина штампа 
доноси говоре најистакнутијих чланова из .Туго- 
словенске наципиалне странке са великим насло- 
иима и великим полнасловима, указујући, нарочито 
Хрватима казавши им тиме: „Видите ви, госппдо 
и браћо Хрвати, шта говоре најистакнутији чла- 
нови Југословенске наиионалне странке, како и 
сада, када нису na власти показују jom увек своје 
зубе na нисте задовол.нм с нама, могу они ла дођу, 
i они се сада показују као гладни вуци". (Један 
глас са левице: .Тесте ли читали шта Мачек o вама 
пише у Хрватском лноппику?") 

Тим најистакнутијим члаповима из Југословен- 
ске наципналне странкс придружио се je и г. др. 
Баричевић, и jom неки други. Госполин лр. Бари- 
чевић свео je цео свој говор, нли се ueo његов 
говор мон<е свести, на терапију као лек који он као 
политички лекар npennnvnvje, a ко хоће нека ту 
терапију прими, a ко неће он зато није крив. 

Ja мислим да су то тачне речи. (Rp. Јанко 
Bapmemih: Кад се цитира, нека се лословно ци- 
тира!) Ja их само ппмињем, али реч терапија пала 
je ол вас. (Др. Јаико Еаричевић: To јесте!) 

Кад je реч o терапији, коју препоручује лр. 
Паричевић и његово друштво, шта ћемо да радимо, 
ако народ у Југославији, — пошто слсл\чпа савет 
лр. Барпчевића, — каже: Ама идите до ђавпла са 
тим вашим лековима! Имали смо ми и сувише тога, 
и осетили смо га на својој кожи и сво1им леНима. 
СГлас са левице: Имали су они и вас!) To мени ne 
можете ла кажете, јер ja мислим. да сам у том 
смислу јелаи од ретких, који je без политичког 
грсха. 

Ja, господо, разумем извесну господу овде и 
Bini Окупштине. која проповедају интегрално |уго- 
счовенство. Разумем ja то, да има ЈБули и таквог 
иенталитета, који би желели да се бпзо npel)e 
преко певол.а које стварају разлике међу нама и 
ца буду сви Јхтословени, ла ствлрп крену напред 
итл. Ja бих такпе пазвао rpaliimn доброжелатељи, 

i m само one, за које je то политичко уверење по- 
стала вера. Алп гих je мало, у које сигурно ne могг 
да уоројим nn г. Вељу Поповића ни г, Др. Којића. 

Господо, лобро je да има и таквик људа, до- 
брожелател>а, али кад се n политици рали мора 
се сигуршо рачунати са реалним чињепицама које 
постоје лпле v наролу. Ваша je окзновпа грешка, — 
господо из Ј.Н.С., — што сте ви скројили капу и 

желите да je натучете народу на главу, место да 
узмете прво меру од главе, na после кројите капу. 
До тога југословенства, o коме говоре прави и 
искрепи Југословепп, у које можда спада чак и г. 
лр. Баричевић, до тога југословенства несумњиво 
ла ће доћи, у то и ja верујем. Али да се до тога, го- 
сподо, ло!,!'. ne можс се ићи ни тим путевима ни 
тим методама и да се примењује она терлпија, коју 
су Bch примеи>ивалн господа из ЈНС и са њима 
заједно г. др. Баричевп1|. 

Кад су се, господо, најистакнутији претстав- 
ниши Југословенске националне странке, особито 
Лр. Kojnli и г. Веља Поповић, појавили овде и из- 
носили авоју најоштрију критику прптив Влалс, 
ко бајаги тврлећи да Влада гх-вишс благо приме- 
њује законе и гражећи ла их примењује v свој 
строгости њиховој, с једне стране, a ca друге črpa- 
ne трЈажећи ла се твории споразума изведу пр«д 
г\л, ja сам пос\мп,пп v искреност њихове критикч-. 
Закоии cv закопп и Morv m се примст- и овако и 
онако, али се видело како je за све време њиховог 
говора леспица. Јерезовска раја. no ли«тату одозго 
ппатила и слутала те пазговоре са особитим из- 
разом на лицу. И кал cv Вел.а Поповић и Др. Којић 
изговорили своје најоштрије речи противу Влале 
im o благо примеп.\Ме законе и ла те законе треба 
према Хрватима v У .0. примењивати оштрије, ro- 
čno та са десгогае нису се v говор TIH мало мешала, 
нити им сметала Beli cv сс лржали као да шоимају 
критику да Влада благо пр1имен.ује законе и да то 
све треба притегнути. Ти исти Јерезовпи који су 
то 1\че сви v глас викали и пл.ескали Влади ip. 
Гтојадиновића, када ie она с лаш v да« после 
објављиватћа споразума. кроз своју штампу, узл\'ж 
и поппокп удаоала no твопцима споразума назива- 
(ући to- издајипама. ол кошх речи има да се стиле 
онти KOfH су п\ изговорили, a ne оии којима cv 
упућиване. 

Да се mtio inmio г. дп. Коста rionoBiili, који je 
ofifeKTOBrto коитиковао ову Владу и n,en наопаки 
mri и rra nnie пошао на ову говопнииу, бнв. Ми- 
иипар Bvhih. ко?и нам i«1 изнео податко o ново! 
велико! афери v Министапгтву саобпаћаја. пека ме 
илчине бва госпола, али !а сам био ппсумњао v 
искреност њихове критике, јер саи видео ла ie 
Влта п,ихову критику искоришћавала v своју ко- 
пист, a то nnie исппло ни v ком погледу na штету 
Влале због чега ca\t помислио да се пни Влплп 
nnenopvnviv као Mairrf>nii за чврсту руку. ГШу- 
кри}а Курговић: Па ти си. значи. за незако.нитостП 

Г. лр. Kojuli ми je добацио за време говора 
Веље Поповића, na неке упадице које сам ja чи- 
пио, и sa које мнглнм ла cv биле на своме месту, 
тешке речи; Да la то чшгим за рачун Влале г. лр. 
Стојадиновића! Пц \о ваљда мислио ла ми тпеба 
као јаганци да слушамо миппо Вел.у Поповића и 
ioni  -m  \iv аплаудирамо! Сви ви v огромиој ве- 

i можетс ми веповати са каквим заловољством 
смо мн после ГОДИНУ 'inun пм како смо имнлн v 
Скупштину, сачекалн -'a пилимп na говорниии г. 
Вељу Поповића и г. Kojnha, a нарочито г. Вел.у 
ПоповнЈ.а, који je био глаппн крвник нетмајскнх 
избора, ла нм се мало наплатимо за п.ихова Вв« 
лела. A опи ће иплк призиати ча cv прошли су- 
luiine (ефтино, само за то IHTO cv сада KIBOBII DM 
зуба, ii за то mro irncv вшпе опаспи еЈедан глас 
са левице: A и ваши су зуби тупл.и од Мачекових) 
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— Један глас на левици: И ваши  су зуби нешто 
тупљи!) 

Трећи њихов члан те тројке, кога сам се ja 
сетио и прошле године у своме дебиу овде, г. др. 
Драгутин Јанкови!!, није више са њима. Ja мислим 
да за њим нису зажалили. Он je привезао свој ма- 
ли чунић за сплав Јерезе. (Драгомир Стојадиио- 
вић- Лађе!). Не велим лађе, као што ми добацује 
млади г. Стојадиновић, јер када бих рекао лађе 
онда бих признао да je Јереза странка, a Јереза 
није странка. Хоћете ли да вам кажем шта je Је- 
оеза (Гласови на десници: Ајде да чујемо!) Је- 
реза je, гостшдине Стојадашовкћу и госполо, да 
се изразим језиком трговачког закона, којим се 
особито често служи г. др. Милан Стојадиновић, 
Јереза je друштво на почесне шпекулације. To се 
дпуштво састаје да сврши један посао и после тога 
се пазилази. (Одобравање на левици. — Драго- 
мип Стојадииоипћ: A Удружена опозиција je оан- 
, рптско друштво! - - Алексанлар Дачић: A он се 
nauiao  на басамцима, m тамо ни тамо!) 

Али господо, вратимо се буџету који као те- 
шка мора већ сада прети да притисне цео југо- 
с1()венски народ, без обзира на веру, оез обзира 
на то да ли смо ми три ил'и један народ и без 
обзира  на покрајипс. 

Ви сте сви чули да je влалин говорник прет- 
гтављао економску ситуацију тако као да je код 
нас све препуно и да je почело да се прелива и 
vreo ie пећи да Влада udu' хзети ништа вите него 

'   Онога што се прелива. Он врло ветто оперише 
':, пифрама. као што увск отеришу банкари, бер- 
омгании   итд.  (Гласови  у  центруму:  И адвоката!) 
17.,   гооподо   v најширим масама не оперише сс 
,q-c'.  Он се није in.rpv/uH. да кам прикамсе im јед- 
^Гоељефну слику да ми видимо да заиста v ши- 
поким  народним  масама постоји такво побољша- 
LP   rociM.iMH Гаврилови!. je  први свој закл.ушк, 
?агр стање v земљи економски побољшало. да je 
?TBonci. нов потрошач заслугом Владе . ..сподина 
Милапа Стојадиновића извео m чињеиице mfo се 
^ Tpuuni.a шећера увећала, наводећи ла je у пр.- 

'   :  ГОдИ,Ни више купљено mehepa него у прст- 
;  ]1Iuj.   Гдр.   Нојчслав Дошеп: Јер  Лереза  ноли 
,„  mro  ie слатко!) Осим т(>г;1 иаипдм да се ao 

,. 'п.гпткмм кодагцима види да народ сад више 
тпоиш монополске артикле, нарочито crne, који су 
MV потребии за живот, него што je то ртШЈ« чи- 
uu,,   Али то с друге стра«е доказује да Влада m 
м.ло није водила рачуна o стварно« n;m.v, Koje 
t томе претходило. Влада raje водала рачуна o 
■' је у  \ч:>,г, години v огромном 6pojy наш 
".'Г,,'r.m) v немогућности да купи петролеј, да 
^геи KVTHiv шибице, него се служи.. кагром тго- 
за^љивајући ол другога, на тај начи« што се ва- 
■;'.   ,     јЛпг куће преносила v другу. (Мллап Ла- 

mcmih- Када си био v селу?) Осим тога raje во- 
mr, пачуна да je сељак v највише процената уоп- 
Sre био неспособан да купује шећер, сем sa славу 

'   случај болести v кући, и да je веома малиброЈ 
кућапсжазао просперитет, a још мање да се стан- 
•rmi жтима народа на селу подигао. 

' Г I),,, Гавриловић да лицу Владиие иедаље 
.|()..';,.-u,v ружичасту боју, он je позшалио вЛа- 
:,„; 1ржан.е"и м.ен либерализам v погЛеду осни- 
Е домаће индусгрије. Он je то рекао општим 
изразом a louHHie се у своме говору иарочито за- 

•ф'каппа   гакп  аиаиој   домаћој  ™*У^* ***Q 

мал.ску одбраиу. Ja нећу да кажем да je ов ro 

учинио због тога што je и сам заинтересован у 
домаћој индустрији за земаљску одбрану, као што 
je и сам то овде пред Скупштином признао, него 
hy узети у обзир само онај његов општи закљу- 
чак да у томе, што je Влада дозволила да се у Ha- 
rnoj земљи подиже индустрија налази нечега за 
Владу позитивног. 

Гооподо, да видимо како се подиже домаћа 
индустрија у нашој земљи. Домаћа .индустрија 
подиже се старим машинама. To je готово прави- 
ло. Подиже се старим машимама зато што je у на- 
шој земљи та индустрија добила монопол и макар 
да није саоршена, она може да просперира и те 
још како да просперира. Друго, господо, та дома- 
ћа индустрија сигурно у 90% случајева подиже се 
страним капиталом и сна добит која се црпе од 
нашег народа махом се износи у инострансттво. 
Tpehe, господо, највећи део домаће индустрије 
или тако зване домаће иид\стрије сачињавају тек- 
стилна предузећа. Сва та текстилна предузећа си- 
ровине доносе из иностранства. A, господо, таква 
икдустрија која довоси сировиме из иностранства 
нијс ксфисна, већ на против претставља једно ве- 
ЛИКО зло v мирно време, a за време рата таква ин- 
дустрија била би потпуно онеспособл.е<на, jop за 
време рата никакве сировине не би могла доноси- 
ти из иностранства и због тога би била аарализо- 
вана. Даље, господо, кад се ствара та домаћа ин- 
дхсгрија, таква се индустрија одмах заштити за- 
штитним царинама које у највише случајева опет 
иду ДО прохибитивних царина, тако да je страној 
роби гпгово онемогућен улаз у иашу земљу. Роба 
K-ojv проиавода та домаћа индустрија са тако нс- 
савршеним стаоим машинама далеко je no киали- 
тету испод робе која се ради у иностранство. 

Ла i.e, чим сс оиемогућава увоз стране робе у 
namv земЉу, ОДмах држааа не добија царине. Др- 
жвва губи иа царинама на страну робу од прилике 
од 1931 na до ове године стално око једну мили- 
јарду дииара годишње. И, господо, кад ми ства- 
рамо тамву ситуацију царинском заштитом да не 
лпзвољавамо увоз страних фабрикација у нашу 
земљу, природно je да ће се стране државе осигу- 
рати и предузети контра мере против извоза из 
нашо земље. И разуме се, господо, да то страно 
државе н чиме. A ту разлику и гу штету плаћа по- 
.ч.опринредник, и то, господо, иде годннама. To 
mije само кривица ове Владе, крпвица je и ОНИХ 
које су joj претходиле, И, господо, зашто су све 
владе у таме грешиле a аарочнто од 6 јануара 
иаонамо? Зато mro су те владе биле чисти скспо- 
ненти капитализма и нислиле да им je најлакше 
да ударе намет и да исисавају најшире народне 
глојсио a то су сељачки слојеви, који нису у NM- 
гућности да схвате где je зло и да се против 
таквог зла боре. 

Узмите ви, господо, само нашу земаљску mi- 
дустрију пива. Индустријалце пива скоро можете 
избројати иа прстима руке, a имате \ нашој зсмљи 
по ia милиоиа породица које се баве виноградар- 
CTBOM, ii тих пола Mii.iiiona породпца ne могу да ПО- 
беде v политици неколико мивара, који су се обез- 
бедили и остурали да пиво продају искл>учиво 
на нашој пијаци и због тога ови виноградари не 
могу да нзвозе name вино у Чехословачку и Не- 
мачку, јер то капиталисти-пивари нс даду. A, го- 
сиодо, та индустрија пива, она je концесионирана. 
Кад je шој дозвољено да се оснује у нашој земљи 



298 XIII РЕДОВНИ САСТАНАК - 17 ФЕБРУАРА 1938 

т.ј. У овом делу у Србији, дозвољено joj je да 
подигне фабрике условно и та концесија усло- 
вљена je тиме да фабрике буду дужне у извесном 
дужем времену да оспособе пољопривреду да 
наша пољопривреда производи јечам за пиво. Me- 
ђутим, ни до дан данас та индустрија пива нијс 
то учинила eeh и данас јечам довози из иностран- 
ства. (1елан глас на левици: To je стара политика 
a не од 6 јануара!) Зло се повећало, a ово je про- 
тив тезе г. Ота Гавриловића да домаћа инлу- 
стрија цвета <на кориСт наше земље. 

Што се тиче, гооподо, ^ндустрије земаљске 
одбране којом je заинтересован r. Ото Гаврило- 
miii, ja налазим да чиста индустрија за земал.ску 
одбраву треба да буде у чисто државним рукаиа 

i икаквог мешања приватних ни у капиталу ни 
у организацији ни у управи. 

Оне индустрије које само делом могу да по- 
служе земаљској одбрани, ипак морају да имају 
извесну контролу од стране државе a никако се 
не могу пустити да производе шта хоће и како 
хоће. A, господо, кад сам рекао да целокупна до- 
маћа индустрија почива и напредујс на систему 
заштитне царине, онда, господо, »ма да се запи- 
тамо да ли je Влада и ова и она пре ње, ма шта 
прелузела да се купац производа те тако звано 
домаће индустрије заштити од пљачке. Не, rociM- 
до. Cea домаЈћа »ндустрија иако, кажем", 'произво- 
ди лошнји материјал, она целокуттну царину која 
6и евентуално била плаћена, трпа у свој џеп, ште- 
тећи на тај ■начин потрошача. 

И, господо, још једно зло. Целокупна домаћа 
и-идустрија je картелиса1на, она диктира цеме и 
она се богати на рачун широких народних потро- 
шачких маса и она he то чинити све дотле док се 
не промени ова Влада или док народ једном 'не 
дође до свести да оваква организација иде ди- 
ректно на исисавање оних сокова које народ 
ствара na не предузме сам кораке да себе заштити. 

Кад сам поменуо, господо, пиварску индустри- 
ју и као антитезу томе винаре навео сам да се ви- 
ноградарством бави у нашој земљи преко пола 
милиона породица. Да поменем у вези ca виногра- 
дарством још једну домаћу индустрију и да изне- 
сем слику њеног рада. 

У нашој земљи, господо, nocro^i неколико 
фабрика плавога камена који се употрвбљааа за 
nniimpn.ic. Ta индустрија плавога каиена једиа 
je од најексплоататорских домаћих индусфија. Ta 
иНдустрија пдавагв камена прошде [*одине имала 
je велике резерве пла9ога камена у својим магаци- 
IIIIM;) и без ИКаквог разлога она je подигла цене 
и naimiM погЈкчиачима продавала je плави камен 
no 6. дииара, a та иета индустрија извоаила je 
плави камен у Вугарску и тамо ra продаипла 00 
3.— дииара кгр. Ta индустрија плавог камена je v 
картелу и цене диктира no одобрењу и са npn- 
станком Владе, која ништа није иредузела, да је- 
дан део огромног добитка који дома11а пидустрија 
трпа у свој џеи само зато што je заштићена цари- 
нама, одузме и помогне оољошривреду. 

Најжалосније je, господо, што и ona Влада 
продужава стару праксу да и државие фабрихе 
као: фабрнка mchena на Бел.\' н ова у Београду, 
буду v картелу н да заједно са приватним капи- 
i,мом VKCii.ioai miiv ПОТрОШаче у нашој земљи. 
Осим гога, господо, раздика у пословању страних 
фабрика ii домаћих фабрика je у овомс. Док с\\к\- 

не фабрике дају мредит нашим купцима, дотле до- 
маће фабрике које имају монополисану продају. 
продају своју робу само за готово због чега по- 
трошач плаћа робу скулље. Кад тако стоји слика 
посматрана кроз нашу призму са том домаћом 
индустријом, сад да видимо како стоји ствар са 
пољопривредом. O иољопривреди чули смо од 
многих говорника да Влада није имала никакву 
одређену политику, она се није трудила да сељака 
снабде земљом. Она ништа није предузела за ме- 
лиорацију земљишта, она нншта није предузела 
за исушивање мочвара и бара и да створи нов re- 
pen за насељавање пародица без земље, јер новац, 
господо, уложен v такао рад и таква предузећа био 
би добро пласиран, тако да би дао корист. Али, 
господо, и ако ова Влада није mi ima учинила да 
пољопривреду унапрсди, она ипак мризнаје да јб 
корисно ако народ више производи. To признаје, 
a не води рачуна како наш народ уопште про- 
изводи некс житарице које чннс главан део онога 
што ми из наше земл.е извозимо у иностранство. 
Највећа je срамота, господо, за нас то, што се у 
нашој земл.и употребл,ава jom око три стотине 
хиљада дрвених ралица, докле наши ко-нкуренти 
у Европи и Америци opv тракторкма, лотле сс овде 
v пашој земљи, као што сте чули, оре са дрвеннм 
ралицама, a дрвена ралица, господо. није само не- 
савршспија него што je плуг, није предност плуга 
над ралицом само \ томе mro се земља кад je обра- 
ђена плугом лакше обра1)ује и даје већи принос 
него кад се оре плугом оида се пате само она дво- 
јица која су упрегнута у јарам. 

A код ралице. господо, пате се и omi који су 
упрегнути v јарам a и они који ралицом управ- 
.i.aiv. (Милан Jlaaapennh: Откуд ти то знаш, кад 
сити opao?) Ja сам opao као дечко, јер сам н ja 
оа села, a сад као адвокат, разуме се. да не орем. 

Господо, да вам кажсм још и ово: ja нисам 
један од оних који сс плаше од упадица и који се 
на њих љуте, али од стиарних \-падица, a не као од 
ових упадица госмодииа „деветке", који je ту иа- 
мештен као молован Турчип и навијен као вергл 
да говори o стварима којс не разуме, које су за 
њега шпанска села. 

И кад ствар тако стоји, господо, аа се у na- 
moj  земл.и, почев  од  средине  пред Кумановсхе 
Србије. na дал.е na jvr. no Босни, no Херцеговини 
н no Upnoj Гори, ла ce та\1(. земља обрађује само 
ралицом       ииа читавих срезова где нема ничега 
гвозденога ни на колима ни на плуговима      онда, 
гооподо, и резултати морају бити катастрофални. 
Па и v onoMi' о\џет\- где Влада налази да постоји 
просперитет, a да ce народ може још и  la.i.o опо- 
ревивати и да му ce jom и даље може натоварити 
торет на леђа, ja мислим да су прилике не само 
гк>л>опривреди, која чини гро наше привреде, него 
и v опагге v целој нашој привреди да cv прилике 
такве да греба предувети најозбиљнију бригу како 
да сел.ак m буде више у свом  пословању једна 
обичиа животиња, него да постаме човек прмвред- 
ник, који |е сввстаи да je човек, који жели  ia оуде 
чомск, који жели да живи боље него што су жи- 
вели н»егови оретци, да живи бар приближно онако 
као mro жти' cr.i.aiiii других културних  аржава И 
ча од овбе одбаци ono лажне сел.аке, као mro je 
ona i „деветка". (Милап Jlaaapemih: Ja нисам лажан 
сел>ак, ja сам прави сељак!) li ja m кажем, то ce 
одмах вид. (Граја — Народни посланик Милан Ла 
заревић орилааи говорници), 
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Потпретседипк Фрањо Маркић: Господине Ла- 
заревићу, изволитс отићи на своје место. 

Ла мислим, господо, да није увреда у овој 
земљи бити cc-baK, као што није увреда бити ва- 
рошанин. 

Јован Здравковић (наставља): У овоме буџету 
од 12 милијарди и скоро две стотине милиона, као 
што видите, није ништа иредвиђено да се једном 
отпочне да лечи ово зло да нам je пољопривреда 
толико заостала зашта пада грех на све владе a 
највише на ову и да je крајње време предузети 
мерс да се то велико зло и тај велики назадак у 
11о.;|>о11ривреди поправи. 

И зато бих ja ставио на душу г. Министру по- 
љопривреде нека јсдним амандааном унесе једну 
CVMV од 4 до 5 милиона динара да се с тиме почне 
V (нашој земљи замсна дрвених ралица гвозденим 
плугом. Када сам то, господо, поменуо желео бих 
да вам кажем и ово. Ja нисам тиме мислио на свој 
соез iep у моме срезу нема дрвених ралица, na 
here' ми ввровати да сам у тој ствари објективан 
јер .сам говорио o крајевима где се оре ралицом, 
iep у Морави тога «ема. 

Осим замене ралице плугам потребно je jotn 
ла држава пружи помоћ сиромашним земљорадни- 
пима да до плуга дођу. To je потребно због тога 
MITO видимо, да иако ова Влада није ништа учи- 
нила да пољопривреду помогне, она се бриле o 
оме како he производи земљораднички да се 

у/новче и пала je овде реч пре неколико да«а да 
\n сам Призад" зарадио стотине милиона на чи- 
cro земљорадничким производима A ,н,исмо чули, 
господо да je Влада позвала raj „Призад да и он 
олвош једно пет милиона да се помогне народу 
na набави гвоздене плугше онима «оји плуг не 
Morv да купе и да се почне систематски из године 
v годину да избацује дрвена ралица, a нигде није 
било случајева да где једанпут продре плуг да се 
понова појавлла. 

Осим тога, господо, ми нисмо «игде чули ни 
ппочитали да je тај „Призад где су махом вла- 
лини пријатељи и који je зарадио стотоне ми- 
лиона, да je једну суму одвојио за подизање си- 
лоса да се пољапривреднику омогући шрво да жи- 
тарице сачува, a друго да се омогући земљорад- 
нику да сачека боље и иовсшније цене. 

Ова Влада, као и она пре ње, брине се и o 
томе како ће и сточнн производи и сама втока да 
се извози из наше земл>е, na доследно .своме си- 
стему капиталистичко експлоататоршом одржава 
извесне врло јаке организације где je вонамешта- 
ла својс пријатсл.с који се брину o извозу стоке 
из .наше земл.е. Te организације којс je Влада 
створила не само да лољопривреднику и ироизво- 
l.i.iv не користе него га пљачкају на један тако 
мрачан начин, да то претставља срамоту за нашу 
земл.у Јер тамо где се стока .извози они странци 
гледају и чудс сс како у једној земљи која ре- 
флектира да буде јака и уре1)ена да се са произво- 
дима «ајширих иародних слојева може та«о да 
поступа и да се иародна замука растура као алај- 
бегова слама. Примсра ради наводим: у Уреду за 
контролу извоза стоке, где се тако1)е постављају 
партизански чиновници, десило се je да je рођак 
iiie(t)a једног оделења послат у Праг где je стоти- 
не хиљада чехословачких круна расипао на општу 
саблазан онога света, јер су се чудили људи како 
се од наше Владс .не нађе нико да томс стане «а 

пут. A сам си.стем извозница који царује у Уреду 
за контролу стоке претставља могућ«ост најши- 
рих злоупотреба и у чаршији се причају страшне 
ириче o тим злоупотребама. Влада то искоришћује 
да би дала могућности својим пријатељима да се 
богате. Пример вам je ево чак и један члан овога 
Дома. Г. Баџак пре него што je ступио у ову да- 
нашњу странку, није имао скоро ништа, a од 
како je дошла ова Влада, прича се у Младегновцу 
да су он и његов брат, Претседншк општине, по- 
стали власници више од 2 милиона динара. (Чује 
се: Имали су и раније млин.) Све je то пропало, 
велико имање старога Баџака оташло je и о«и су 
остали без ичега a сада су наново постали ми- 
лионари. 

ETO, господо, како тај (просперитет изгледа 
када се .прогледа кроз нашу призму овозиције али 
призму објективну која жели да ствари претстави 
о«акве какве јесу, a не онако како их ттретставља 
r.  Ото Гавриловић, али  никако верно ни  реално. 

Г. Баџак иокористио je још једну ситуацију, 
кад je реч o њему, да не заборавим и то да кажем. 

- ()н, пошто je владин човек, гдегод може користи 
за себе, a покушао je да нешто постигне и у Мла- 
деновцу како би се пред тамошњим светом препо- 
ручио да спере ону крв која je недавно проливена 
због њега или да заштити њега. У томе циљу он 
je извукао из Бановине 120.000 дшнара иако знамо 
да Младеновац није без воде. 

Примвра ради још нешто да опоменем када 
je већ реч o Баџаку у вези са r. Војом Тхзрђеви- 
ћем, јер r. Баџак толико добија извозница да он 
сам са својим братом извози више него Главни 
савез српских земљорадничких задруга. 

To je добро познато г. Министру Воји Ђор- 
1)евићу, и чуди ме да и он после тога седи у овој 
Влади. Мора бити да je та Мииистарска столица 

.сувише пријатна, мекана, иначе он не би требао 
више да седи у овој Влади. A после једне овакве 
чињенице, a ово je чињеница, (Гласови са деснице: 
A je ли то тачно?) ове податке сам добио из са- 
мога Савеза, коме je раније Господи« Министар 
Boja Ђорђевић био главни управни«, a и сада je 
главни спиритус фактор тамо, na сам се највише 
изненадио да и после тога r. Boja Ђорђевић седи 
у овој истој Влади. Али, господо, жалосно je да 
ова Влада и њена Јереза рефлектира на земљо- 
радничке гласове, не само овде у Окупштини, него 
рефлектира na сељачке гласове у широким народ- 
ним слојевима «ада, као што се види, није ништа 
учињено у пољопривреди, када искоришћава из- 
воз цереалија за своје лријатеље, искоришНава 
извоз стоке a дозвољава да милиони комада сви- 
ња гину нашим земљорадницима због тога што 
сељак .није у могућности да купи скупи серум и да 
брани и да опасава своје свиње од куге. (Алек-- 
сандар Дачић: У задругама имате јевтин серум! 
Ja мислим да Јован Здравковић ни једну задругу 

1није створио!) Ja имам свуда задругу у сваком ме- 
сту у моме срезу. После рата када су почеле да се 
оснивају задруге и ja сам оснивао задруге. 

Потпретседник Фрањо Маркић: Господине го- 
ворниче, изволите иаставити са излагањем a ие- 
мојте дискутовати .са господом посланицима. 

Јован Здравковић (наставља): И ту Влада по- 
влађује извесним капиталистима који имају моно- 
пол за лроизводшу серума. (Александар Дачић: 
Сада постоје задруге за производњу серума!) Нема 

38* 
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још толике производње у задругама да задругари 
могу тиме да се користе. Са овим ссрумом, госпо- 
до, јако су се обогатиди сви марвени лекари у кра- 
јсинма где се raje свише, јер они добијају 30% 
од вреднисти серума од фабрика да тако нагоне 
марвенп лскари ссљаке да се реше да куиују со- 
руме и да то изгледа јефтано. (Сава Микић: llo- 
лаки na lie и то да се поправи!) Саво, признајсш 
да ja нмам прано, али hciu опет да гласаш за onaj 
буџет. 

Потпретседтпс Фрањо Маркић: Господинс Mu- 
кићу, уиадицама господину говорнику одузиматс 
време јср му истаје само joiu 8 минута. 

Јован Здравковић (наставља): Господо, ja вас 
молим да мс не прекидате, xuhy да пожурпм и да 
констатујем са.мо ouu. Да видите у каквој сраз- 
мери стоје цсне митлшлских артикала са цеиама 
земл>орадничких најглавнијих производа. Сељак, 
гооподо, плаћа три динара пакло дувана од 20 
грама. lipo para такво пакло лувана плаћао je 0.20 
napa динарских, значи да je данас дуван 15 пута 
скупљи. Пре рата произвођач je плаћао кутију 
шибице пет пара коју сада плаћа динар, што зна- 
чи да je шибица 20 пута скупља. (Александар Да- 
чић: Како стоји са адвокатском таксом?) Шећер 
je плаћао пре рата 1 динар a сада плаћа 15 до 16 
динара, зависи према крају. To je, можда, ГОСПО- 
до, за вас мало али шта lie сел>ак да ради. Гиспп- 
до моја, сељак неће да дозволи ссби да умрс него 
се и он довија како зна, може u уме. сЧм.ак, пуши 
швердован дуван. Свуда у свнма крајсвима наше 
зеиље сслЈак пуши шверцован дуван. Kao што ви- 
дите, господо, народ се на неки начин довија. 
Ипак држава ту губи и неће joj, господо, помоћи 
чигава војска финанса, коју држава треба да пла- 
ти, да спречи тај шверц, него једино joj може по- 
VIOKH да спусти цене на дуван, који сељак купује. 

To исто важи и за остале продукте. (Алексаи- 
дар Дачић: И ценовлик адвокагск.и да се смањи!) 
Да се сман>и, и плате чиновничке да се смање. 

Ми смо, господо, чули од г. ГавриловиНа, да 
nama Влада купује злато у иностранству ... (Ото 
Гавриловић: Да, да!)... да појача динар, али нам 
није рекао, ни коју количину купује, ни колико 
je купила у гоку ирошле године, нити нам je ка- 
зао, кодика je производња злата у нашој зсмлјИ, 
и да ли то злато ocraje у нашој земљи или се из- 
иози, na га поново купујемо, као што je то код 
нас обичај. СОго Гаврилонић: ilc, no, то пијс!) Пска 
ии г. Гаврилови!! кажс, одакле je употребљено cpe- 
бро, кад je кован сребрни ноиац и одакле ћемо 
сада да добијемо сребро. To исто сребро из Трвпче 
извезено je у Лондон и сада из Лондона треба по- 
ново да ra купује за прављење металног новца. 
Господо, чуо сам, и ако имамо један од најбога- 
тпјих рудника бакра на свету, да се чак за потребе 
земаљске одбрапе купује бакар у Паризу. To je 
исти бакар, који je извезен из наше земље у Па- 
риз и тамо се купује за здраву валуту. (Ото Гаврп- 
loi.uh: Говорите нетачно!) 

floTnpeTCciniiK Фрањо Маркић: Господине Га- 
криловићу, Bn сте »заеспииш и |а ii\ Иам датн реч. 

Јован Здравкови1| (иаставља): Није ли то исто 
злато било извезено, па после купллло? Нијо .m 
то исто сребро, које je кавезено нз Трепче у Лри- 
лои, na после отуда 1^пљемо?Ј Ha го ввји je ч :,;i 

Оакар, јер за бвкар, ухолико зпам, не постоји уред- 

ба, да мора да остане у nainoj земљи, то постоји 
само за злато. Чак ни сребро није заштићено. Iln- 
там: ла ли све златп, које се овде произведе, оста- 
не овде? Ja знам шта питам, r. Гавриловићу. (Oro 
Гавриловић: Ja сам се јавио за реч и одговори- 
l.v Вам!) 

Гооподо послапмци, у погледу питања, како 
стојимо са народати здрављем, ja сам говорио on- 
ширније прошле године. Случајно сам био ono го- 
дине у Лужној Србији и пидоо оам, да тамо na nin- 
poko и страховито делује маларија, и упропашћује 
онај свет a да држава готово ништа није преду- 
зела да оном бедном народу помогне, n што ме 
je највише зачудило, гамо више страдају домо- 
родти него дошљаци. Ово долази отуда што до- 
иородци живе много геже и много рђавије, јер су 
omi oKonoMCKii o.iaoii, рђаво со храно и њи.х мала- 
рија мпого mimo напала noro me који до1)у ca се- 
nopa. Нарочиго у почетку пролећа и лета, кад се- 
л,ак греба да буде највише запослен na послу, /le- 
mana оо, да no читаве фамплпјо падну n остану 
погпупо неапособне преко читввог лета за ма ка- 
кан ипгопзттији физлчки рад. Држава на томо 
iii'i.v  Himna  пијо учиппла. 

Напоменуо сам прошле године, да влада n ко- 
си туборкулоза \ namoj земл>и вишо неги лм 
у једној зомл.п Јужие Еврапе, a да и не говор>им 
o осталој l-atpoim. Туберкулоза je сишла у село и 
ара n immiii, joj) оу MiinjonoKo прилике na селу 
врло бедне. Твмо се губеркулоза страховито ши- 
ри. To je noro ca луесом. Ilnjo ништа учињено ки 
na заштити доцо, jop je оерум .ia заштиту деце од 
шарлаха и дифтерије страховито скуп. Дешава се 
MHoid пута да родител>у пред очима умре дете 
само заго mro imjo \ Moi\linocTH да купп серум 
И дете оиасе. 

II, господо иоја, није шшта учињено ако оо 
подижу са.мо Београд, Звгреб, Л>убл»аћа, Скопље, 
Сарајево и Нови Сад. To, гооподо, према целој 
држави npoioiani.a само Потемкинова села n те се 
вароши подижу од једнс плачкашке експлоатације 
пајптрпх народних ооојева. Све вароши би м бо- 
л.е подизало опда, кала бн оо водила једна ллрава 
и noiinoiia полнгика да се село подигне, јер кад 
би ооло било економскп каоредно, када би село 
бпло злраио n социјално осигурано, о«да би то 
село давало оокове да се вароши подижу. (Гла> 
совп: A како Je Загреб иодтпут? — Александир 
Дачии: Да on п.егову к> liv пренесе код мене у 
село, na on бнио добро!) пекада je паметно hy- 
тати и ja Miio.niM ла то у овоие случају важн м 
тобо. c'ni' велике Ввроши подигле су се пљачка- 
niKOM oKoiMoaiaiui.joM иајпшрпх народних слојева 

•и то v једнакој мери Београд n Загреб, јер je ка- 
питал ппторпациопалан и свуда има истс прохтомо 
n увек жели да смлави eno mro се пред њим на- 
лази да би дошао до свога hapa и профита. Дру- 
mrnona ортанивација je дужна да ra кочи и да n.o- 
гове оштрице отутш јер je капитал у стању да иде 
преко лотева ради профига и hapa као што je то 
v лругом свету. 

Господо моја, поменућу вам још нешто зашто 
ми je дошла идеја док сам био у Јужној (рбиЈИ. 
Таио сам ппдео .спрашне ствари. Распитавши Cfi 
како се буџетирају вароши и градови у унутраш- 
n.ooni земље, дошао сам до овога закључка: да 

разлихе готово сви градови v унутраиш>остн 
буџетарају све својо потребе трошарином, a то ,н' 
страшна сгвар. To je пајвећи злочин ICOJH Мшш- 
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стар финансија i.nmum.c Владе одобрава. Није 
овде Тодор Tumiti ii не мислим да њега нешто по- 
годим иако je татко na Лссковац, али случајно сам 
послом отишао v Лесковац. Сиима вама je познато 
,i.i Лесковац v Србији важи као град у коме 
стоји најиишс индустрије. Тако je OH добио и.ме 
српоког Манчестра и, господо, тамо нндустрија 
заиста постоји и постоје јаки, богати иидустри- 
јалци. Али град Лесковац je, не једна од најзапу- 
штенијих, него сигурно најзапуштенија парош у 
СрГ.ији. A знате зашто? Зато што се тамо потребе 
градске општине подмирују, и за општину и за 
чиновнике II свс остало, из трашарине. II. ако наи- 
here у Лесковац, било возом, било аутомобилом, 
нигДе .се грубл^е трошарински пргани ие псшашају 
дрема ономе који   дође, него   mro je тб случај у 
Леоковцу. 

A велика индустрија и она богата индустрија 
•која постоји v Леоковцу, .она експлоатише радни- 
ке" она експлоатише граМне a господа сербез 
живе, јер никакав прирез на све тс милионе не 
плаћају за издржавање општине. 

Сада l.v, гооподо, ла говорим o јслпом дру- 
ром питаил- Немам времена да говорим иало 
опширније, ма ia сам то желео, али сте у главном 
и.ч мог излагања могли видети да nam народ није 
v' могућности да поднесе onaj увећани буџет. A 
t-.iri ча се аотакнем једног другог miran,a o коме 
Се мање говорило са наше cfpa«e и желим само да 
изведем један закључак. 

Пи сте сигурно увидели да се од доласка ове 
Владе буџет стално повећава. To Ке признати и г. 
Ото Гавриловић. Терети на народ се повећавају, 
rtooi чиновника растс и број тензконера расте; 
„ i,,,,, нешто pano: државни дугови расгу. locuo- 
■io један од г. г. колега, мислим г. Пер**, рскао 
le'v Народној скутптими да Народна скупштина 
ioe6a ове ia зна a нарочито о«о што се односи 
,,. буџет Ja бих на то рекао ово: не можемо ми 
све -n »намо немамо могућносШ све ла знамо, јер 
нж)одна пословица добро вели „Мртвом курјаку 
cepen мери". Ла мислим да Кемо ми тек да видимо 
последице и рсзултате рада ове Владе кад ona 
буде пала. 

Погпретседник Фрањо MapKnli: Господине no- 
сланиче, молим Вас да водите рачуна o томе да 
Вам je време већ истекло, 

Јован Здравковн!« (наставља): Влада се хвалн 
аакл»учењем   међународних   уговора   и   вођењем 
спољне грговине, као да je хтела тиме да претста- 
вн како до ње није било међународних уговора и 
vl је теж она почела те односе да рету; re и уре- 
hvie   Међутим, господо, све ej   Владе то чиниле 
М више или мање epehe, ca више или мање савс- 
сти na je то чинила и ona  Влада и ja мислим да 
она ие може себи то да припише у нарочиту за- 
слугу.   Цене у колико су у скоку — то  je  јасно 
свима  вама, то треба  приписати једној  коњунк- 
турној ситуацији и Влада ничим није лопринела 
ча цене акоче, јер  ако je долринела, ja je пови- 
вам сада, ако je такав чудохвораЦ| нека подигне 
це«е на волове, које су страховито аале и волови 
се тешко извозе из наше земл»е и ii'1 арло ниским 
ценама. 

дЛИ) господо, говорено j(  од стране првог го- 
ворипкаи првоборца .I.H.C. нарочнто Против eno- 
р.шма, којм je закл.учен у току прошле годене, II 
MI I   Којића палс су речи на рачу a споразума 

у погледу његове објаве: да се Влада г. др. Милана 
СтојадиновиКа одаосила према споразуму и њего- 
вој публикацији веоиа благсжаклоно, јер je пусги- 
ла ла L4- KI na широко обзнани. Господо, ja мислмм 
да сте ви сви сведоци гога, ja од деснице не тра- 
жим да ми го гласно призна али у њенрј савести he 
ttopam привнати, да се заиста десило то да je no- 
tne закључеша тоса споразуиа raj споразум и об- 
јављен ареко дневае штампе, Али, господо, објав- 
,|.сн je тако, ла je штампа била приморана ла од- 
мах иза текста споразума донесе и владин комен- 
тар и да од тада mi пистс прочитали нигде у но- 
винама, које излазе у Југославији, да ма ко од 
присталица тога споразума нешто рече преко 
штампе у од^рану тога оп^азума. Најмап.с сте 
могли прочитати да творци w>ra сиоразума имају 
Miir\lin(ici ла raj споразум бране, да ra објаснс и 
ла дадиу могућности ла се иокристадишу мишље- 
н.a, ои.ш за, било против споразума: Јер je несу- 
мњнво да то тако треба да буде. (Сава Мнкпћ: Ha 
зооропима се свакодневни говорило o споразу.му!). 
Зборови су Једно, a штампа je лрупк Ja, господо, 
хоћу само то да копстатујем и хоћу да лам своје 
мишљење и o поступку Владе у вези са споразх- 
мом и o самом споразуму. Немојте, господо, ми- 
слити да се ja јављам као адвокат и као бранилац 
споразума. Ja xoliy да дам o споразуму као једном 
важном политичком акту своје мишљење. Морам 
да коистатујем да ова Влада, нажалост, може ла 
чини извесне радње и да се не стиди пред самом 
собом и пред целим народом југословенским; да се 
не стиди пред иноетранством са којим она долааи 
у дол11|\ да o једном политичком акту од прво- 
класне важности као што je Споразум, no при- 
знању људи са левице и деснице, од важности 
позитивне или негативне, али од првоклашс 
важности, да Влада нс дозволи творцима спо- 
разума, да o томе ништа не нагпппу. Знате како 
се зове то кад једног човека вас више ухвахе, кад 
га вежете за дрво, кад му запушите уста и оочнегге 
да га тучгте? To се зовс мародерство. Са друге 
стране, она je за све вреие преко оврје Ешаћевв 
штампе снлала све погрде ва сморазум и п.сгоие 
творцс. Ja сам, господо, очекивао од противиика 
споразума, [ep допуштам да има противника, чак и 
оноил.них противника, из ових или оних разлпш, 
али да их има, и ja сам очекивао да he протиитши 
опоразума '\-зети сам текст споразума да ra прод 
Скупштииом апализнрају став no став, или ако хо- 
licie реченицу m> рече!»ицу и да се o томс изјасне. 
Може се десити, ако се говори уопштеоспоразуму, 
да ra iioKi) mi jo прочитао, или ra jo лаиио пронИг 
um u ja жалим што кад будем говорио номате 
тевст споразума пред собои, али ћете ми веровати, 
да hy ja лојално читатн став no став. 

Потпретседник Фрањо Маркић: Само сто тро- 
Гили пре почетн. 

Јован Здравковић (маставл^а): Господо, ви сте 
чули noKn.iiiKo онприх говора iipoTiiii слоразума и 
чули сте мшпл,оп.о једног старог псшггичара вгоји 
|е говорио као до(^рожелатељ. Ott, ио.чи, иије sia 
федерацију и не може ла прими споразум, али je 
iipoii(ip\ MIKI мо^упартијску борбу, која je кажс 
Kiipiicna и позвао се на своју младост. To je говор 
г. Жикс Рафаиловића. Он би могао да пасује за 
нромо до 20 јуна 1928 године na унатраг. Omi 
рштри   ronn|>ii   npOTRri  опиразума    господе    Всл.с 
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llonuuHlia, др. КојиНа, Баричевића и осталих, они 
би могли да спадају у време до 1925 год. пре свих 
оних изјава којс су пале у Народној скуиштини 
кд стране пок. Павла Радића. 

Али ме чуди да говорници против споразума 
иису, a то je требало ако се хоће да им се призна 
објективност, — поменули догађај од првокласне 
важности који се десио у Народној скупштини 1928 
год. a који je изазвао прекид сарадње правих 
претставника хрватскога народа са осталима у На- 
родној скупштини. 

Од говорника који су нападали споразум 
стално се истицало да ми нисмо три народа него 
један народ. Ако мене питате какво je Moje мишље- 
ii^e, ja мислим да смо ми и Хрвати један народ 
узевши овако „rpoco модо" и ja не видим да има 
неких великих разлика између нас. Али, господо, 
када имамо у преговорима једног партнера који 
стално тврди и жели да останемо два народа, ja 
liy му одмах ту концесију учинити a оставићу вре- 
мену да то питање између нас реши. Јер, време 
које je најбољи лекар, оно je у стању да реши и ту 
бољку и тај неспоразум који међу нама постоји. 
(11ротести на левици). 

Господо, у даљем заједничком животу м,и 
IICMO се боље упознати и no добру, не само по 
злу, како смо се до данас познавали, a за то време 
рађаће се нови југословенчићи, који he бити нова 
спона између нас. 

Али, господо, догађај од 20 јуна 1928 године 
сигурно je заслужио особиту пажњу, или се бар 
морало показати разумевање зашто се je код Хр- 
вата окренуло расположење од Београда и зашто 
су од тада престали да capal>yjy с Београдом. 

И када се ради o споразуму морате призиати 
да je у даној ситуацији ово најбоље што се мо- 
гло урадити, да то буде мост преко кога he Хрвати 
доћи на сарадњу, да ксЈиачно престане овај хаос 
и безвлашће и црна диктатура која упропашћује 
нашу земљу. 

Гооподо, овде вас има бивших радикала, бив- 
ших демократа и уопште бивших људи из бивше 
демократије, na чујте шта каже члан први спора- 
зума: „Стојећи на принципу демократије сматрамо 
народни суверенитет стожером сваке државне ор- 
ганизације и народ извором сваке јавне власти". 
Па, господо, то je канда узето из старог радикал- 
ног програма... (Један глас са деснице: Парола!) 
. .. Није само парола, него je њихово начело и њи- 
мж програм био, да je народ извор и утока власти. 

Тачка 2 каже: „Устав од 20 јуна 1921 годпиг 
донет je без Хрвата". (Протести на левици.) Je ли 
то чињеница или не? (Један глас са левице: А^и 
признао га je Стјспан Радић!) Гооподо, тај Устпи 
je донет без Хрвата. (Министар шума u рудника 
Богољуб Кујунџић: Било je Хрвата!) Господо, 
даље стој«: „Устав од 3 септембра 1931 године 
нема моралне вредности ... (Мпиистар шума и руд- 
ника Богољуб КујуиџиИ: Зашто? To je најочајније! 
— Један глас са левице: To он цитира!)... јер je 
у противности са основним демократским начели- 
ма". Господо, то je несумњиво тачно, донет je не 
само без Хрвата и против Хрвата, него и без Срба 
и протав Срба. (Протести на левици. — Министар 
пошта, телеграфа и телефона Војко Чвркић: Који 
je Србин донео тај Устав?) 

Али, господо моја, ако стојимо на мринципу 
демократије не може се примити, да Крал^ има 
право да октроише Устав. Ако je то учинио у јед- 

ном изузетном моменту, сигурно онај, који je за 
демократију, не може да се сложи с тим, да и овај 
и овакав Устав из 1931 године буде неки фетиш 
и да такав остане. Устав се мора што пре проме- 
нити, да Устав донесе Краљ и Уставотворна на- 
родна скупштина. (Живота Милаиовић: Али спо- 
разум каже, без народа!) 

Потпретседник Фрањо Маркић: Господине го- 
ворниче, 20 минута сте прешли своје време. 06- 
зиром на осталу господу нисам у стању да Вас 
пустим дуже да говорите. 

Јован Здравковић (наставља): Још мало, сад 
hy да завршим. Ви се сећате да je Претседник 
Скупштине лањске године приликом поновног из- 
бора за Претседника у својој захвали ве^ини на 
поверењу рекао и потсетио Скупштину да ће 
имати да се изјасни o томе, да ли je у Ha- 
rnoj земљи прекинут правни континуитет. Била 
je кратка полемика између мене и њега, али 
мислим, да се то мора једном констатовати, 
не може се око тога питања вечито обила- 
зити као киша око Крагујевца. Акт од 6 јануара 
je иеуставан акт, то he историја забележити. (При- 
говори са деснице и са левице.) Ако желите да се 
не дотичем уопште тога, ja примам али конста- 
тујем то као чињеницу и питамо се, ко je за задр- 
жавање тога Устава, да даље остане ад календас 
грекас, или за промену Устава, да монарх m народ 
преко својих лретставника у Уставотворној скуп- 
штини донесу један Устав. Зар има међу вама и 
једнога, који he сад сумњичити Уставотворну скуп- 
штину, кад буде изабрана слободно од народа, да 
nehe бити у стању, да у споразуму са Круном до- 
несе Устав. (Јован Ненадовић: Да ли je моменат за 
то?) Сад, или за годину или за шет, свеједно. (Ми- 
иистар шума и рудника Богољуб Кујуиџић: Сум- 
њам, да би та Уставотворна скупштина била уоп- 
iiiTC у стању да донесе Устав!) Ви сте чули при- 
медбу господиш Министра да он не верује, да би 
та Уставотворна скупштина била у стању да уоп- 
ште донесе Устав. (Шукрија Куртовић: Ta ваша!) 

Стављате, господо, примедбу на ову тачку 
«оја je предвиђена у опоразуму али коју ja још 
нисам прочитао до детаља. To je случај ca Уста- 
вотворном окупштином. Уставотворна скупштина 
треба да буде изабрана тајним гласањем у пуној 
слободи и под владом слободне штамше. Искупили 
се народни претставници, формирали се и почет je 
рад на Уставу. Ради се једна година, двс године, 
три године, четири годинс. (Гласови у дворани: 
Али како he да ради Уставотворна окушштима кад 
ће њена одлука важити само онда ако сс сложи 
sehHHa Срба, веЈшна Хрвата и већина Словенаца?) 
Господо, дозволите ми да излажсм своје мислп. И 
на то hy дohи и то hy вам одговорити. Знао сам 
да ћете на то ставити примедбу. 

Потпретседник Фрањо Маркић: Господине по- 
сланичс, молим Вас да завршите. He могу да дозво- 
лим да Ви говорите толико времона више -исго 
други говорници. Oea тсма, o којој говорите, врло 
je интересантиа и изискује много времена. Ja Вам 
пјрепоручуЈ^м да се јавите за реч у опецијалној 
дебати и да изложите ту тему. 

Јован Здравковић (наставља): Господине Прет- 
седниче, остало ми je још само нешто мало да из- 
ложим. Скупштина жели да ме чује. Желим да 
одговорим Господину Министру Кујунџићу на ње- 
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гову примедбу. Ла поштујем Гооподина Министра 
јер се познајем са н>им из раније и не бих хтео 
да његова примедба остане без одговора, али ово 
питање je тако да се o њему 'највише говори у клу- 
бовима људи око Владе. Стално шитају: Па шта he 
да буде, ако Уставотворна скупштина ради једну 
годину, лве године, три годиие, na не успе да по- 
стигне један текст споразума за кога би гласала 
већина Срба, већина Хрвата и већина Словенаца. 
Па то je питање решено опоразумом. (Министар 
шума ii рудипка Богољуб КуЈунџић: Важно je шта 
каже Мачек o споразуму a не Ви! — Јанко Бари- 
чевић: Па Ви, Господине Кујунџићу, мало кокети- 
рате са ЈНС!) У другоме делу споразума под арап- 
ским 1 каже се, поред осталога, да ће овај ос- 
новни закон садржавати битне принципе, м да ће 
важити io ступања на снагу новога Устава. (Ми- 
иистар шума и рудиика Богољуб Кујунџић: Дакле 
Краљ нема  право  да  октроише  Устав, то право 
има влада?!) 

AKO прва Уставотворна скупштиш не бк успе- 
ла онча се апелује на народ. (Гласови у дворани: 
A тако, да правимо, значи, трчка, значи да бипамо 
десет гтута Уставотворну скупштиву! — др. Јанко 
EapmeBiih- Како Ви као јуриста можете тако 
нешто ца кажете!) A ja питам Вас, Господине Бари- 
чевићу како ere Ви могли да одобрите 6 јануар 
и незаконитости. (Упадице и објашњења). 

Потпретседиик Фрањо Маркић: Господине го- 
воониче, имајте на уму да je б јануар био акт 
iPTHC тржав«е нужде. Ви, господо, који упадате 
v печ иајбоље би било да се са говорником нађете 
на неком другом месту na да o овоме опширно 
разговарате. 

Јован Здравковић (наставља): Господо, ja не 
viorv овако свима вама одмах да одговорим, јер 
г Баричсвић ми каже да сам ja њему упадао. Ме- 
hvTHM ово нису више упадице, OđO je разговор 
истовремено са свима вама. Због тога ћу ja сада 
ia завршим свој говор. користећи остале прилике 
Koie ми сс буду указале v току ове дискусије, a и 
•ia се не замерим много Претседнику, јер знате. 
биће иам потребно joui да говоримо. 

Xohv само да учииим једну констатацију код 
овога питања. Ma како се Лереза понашала и ма 
како се правила овако смирена лица овде у Скуп- 
штини   она  je исувише црно поступала, јер није 
аозволила творцима да овај опоразум бране пред 
јавношћу и да се .пречисти шта je све овде рече- 
но   Напослетку. није ово последња реч мудрости, 
ia'To 1Приз.најем,  као mro признајем да je недо- 
статак овога споразума IIJTO je он дошао можда 
исувише касно, и да би миого бол^е било да je до- 
mao годину   или   годину и no дана   раније.   Али 
чужиост je Владе да дозволи да се ове ствари ди- 
скутују не само овде v Скупштиши него и преко 
јавности, да се  гледишта пречисте, na he народ 
према   овоме да се определи.   A ни   Јереза,   нити 
ико, господо, нема права ма од кога добио власт, 
да узјаше на цео народ у Југославнји, да се прет- 
ставља, док je на власти, као једини спаситељ др- 
жакс и народа, јер ja вам кажем! моје je интимно 
уверење да he се хрватско ггитање решити чак и 
оида повољно за народ и државу ако чико са ове 
стоане  нс  би  томс  припомогао. алн  би  сигурно 
бнло корисно гл бар тој ствари не одмаже. Води- 
тс рачуна, нарочито ии из ЈНС, ла nto претераио- 
сти које постоје у Хрватској, сва незАдовољства 

и сви злочини који се примећују, да су то, госпо- 
до, природне последице онога што сте ви посе- 
јали, a што се и дан данашњи понавља. 

Ми смо интерпелације подносили o томе, али 
он no правилу на интерпелације не одговара што 
показује да je окорео у томе, кад не сматра да je 
његова дужност, да за све оно што се у земљи до- 
гађа, a што ми питамо, одговори и да на тај начин 
не само врши своју дужност, него да пружи оба- 
вештења и онима који су ту лично заинтересовани, 
који су претрпели штете, изгубили чланове поро- 
дице, или којима су чланови породица рањени, a 
не да hyTH и бежи од Народне скупштине. 

Јер, ако Влада почне тако да се понаша, ja да 
вам кажем једну другу ствар: ja више желим и upe 
бих поздравио нека неко прими одговорност, ако 
има петљу, и нека влада чисто диктаторски, a не 
да се брља овако са неком лажном демократијом, 
a да се диктаторски влада, да се народ заварава 
како постбји Скупштина, како постоји чак и Се- 
нат, a да за све то буде лаган, варан и пљачкан. 
Јер, на крају крајева и за ово he морати да се 
одговара. Гласаћу против. (Народни посланици 
Александар Дачић и др. Јанко Баричевић приго- 
варају). 

Потпретседник Фрањо  Маркић: Има  реч  на- 
родни  посланик г.  Ото Гаврилови}! ради личног 
објашњења. 

Ото Гавриловић: Господо народни посланици, 
r. Здравкови!! у своме говору у неколико наврата 
задржао се на мојим излагањима политике Кра- 
љевске владе и нарочито o дoмahoj индустрији. 
C друге стране г. Здравковић са извесним нави- 
кама, извесних политичких групација, нарочито 
je апострофира и са извесним тенденцијама. Го- 
сподине Здравковићу, ja нисам од људи који нага- 
ђају, ja отворено и јавно без икакве камуфлаже 
изјављујем у Скупштини, и само жалим што нема 
већи број слушалаца да чују у чему се састоји мој 
идеал, мој приватни живот и мој приватни рад. 
(Јоваи Здравковић: Чуће се!) Пардон, са тиме 
,,4yhe се" жели се да се од најконструктивнијс 
мисли, идући кроз београдске улице да направе 
ствари, које су далеко од истине и које служе no- 
литичким циљевима, a никаквом конструктивном 
раду. 

Господо, не желим више да говорим o томе, 
јер би ме то далеко одвело, Влада се није удаљила 
од либералне капиталистичке концепције у поглсду 
индустрије али hy pehn да je ова Краљевска влада 
учинила оно што г. Здравковић и не схвата. Знате 
ли, г. Здравков^у, шта значи електролиза бакра 
у Бору? To значи да се Бор обвезује да руду пре- 
pahyje код нас и да бакар и злато остаје код нас. 
(Јоваи Здравкови\г. Зар и бакар?) Да, и то ne као 
сировина него као прерађевина. To je, господо, 
цил>, то je тенденција, то je наш успех. Морали смо 
Rop иатерати да овде ради то. 

Далзе, г. Здравкови11у, извините, ja сам мало 
nao у афекцију, али Вам морамрећи оно што T|)C'O;I 
да знате. Рецимо шта je Зсница? Па Зсница je др- 
жавно предузеће. Али шта значи Зеница, je ли [Javi 
то јасно? Ви гледате у дстал.с, Ви слушатс шта се 
прича o Ђури Јанковићу. (Један глас са левице: 
Зар то не треба?) Трсба, сваки јаван рад треба да 
je модложаи контроли. (Приговори са леиицс). Зе- 
ница je плаћена из Државне хипотекарне баикс 
Зеница je ту a то je главно! 
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ГосподО, г. Здравковић je поменуо индустрију 
земаљске одбране, у којој сам ja заингересован. 
Господо, иидустрија земаљске одбране у којој сам 
ja гако заинтересован јесте ово: Једно предузеће 
у Вишегралу . . . (Јован ЗдравковиН нешто добв- 
цује). Тамо се ради много корисније, г. Здравко- 
вићу, за 'народну одораиу него mro Ви мислите a 
ja hy Вам polm ово: To предузеће створено je 
једним случајем, настојавањем и ранијих Влада од 
ове, помажућм једнога — можда нећу бити обЈекти- 
ван, зато mro ми je рођак, мајстора за те ствари, 
И ja li\' miM pelin u оио: TO je предузеће, господо, 
нациоим.шо, у њему нема mi пет пара страног ка- 
питала. Друго, акције гласе на име и не могу се 
пренети ни на кога без одоОрења Миннстарства 
војске. Г. Здравковићу, финансиска и администра- 
тивна контрода тога нредузећа отворена je Кра- 
i.cBCKoj влади н њеним органима. Ja, г. Здравко- 

BHIIV, тога свог рођака помажем саветима, колико 
год иогу и сматрам, господо, овде јавно пред ли- 
цем цслог народа, јер je ово трибина Народне 
скупштине, да вршим један добар и један патри- 
отски nocao. (Јован Здравковић: Рођачки!) Пар- 
дон, и ро^ачки, али то добацивање, i. Здравковнћу, 
тако je ситно. Па кад Енглеска може Викерсу да 
цаје IIOMOII. Викерсу милијардеру, кад je створен 
ИЈнајдор Круп, Лнсалдо, нека се створи и код нас 
јолап Круп ii.ni Шнајдер ta националним капита- 
лом и са националпим радницима. Ja вас молиМ, 
господо, кога то питање интерсчтјо нека се крене 
у Вишеград a молкм и Краљевсху владу да том пи- 
raii.v и i пм предузећу поклони своју много већу 
пажи.х-, јер сам сигуран да сс из тога предузећа 
nehe родити никакпа афера, никаква корупција, ни 
MIMO него he то бити предузеће које нам даје тре- 
1IIIII\' каппцип.-та зд нашу авионску муницију за 
иргмс para. Г. Здравковићу, ако то нисте знали, ja 
гам Пам Јн-као. ,1a желим да такма предузећа са 
нациопа.пшм каппталом пмчу ШИрОМ целе acM.i.c 
м да их Крал^вска влала помажо. (Јпвпи Ненадовић 
iuMirro добацује). Да вгм кажем да ту демагогија 
mije пикад користила и ни у јсдној земл.и није 
ННКвД milina  отиорила. Смит.ч.сиим  радом  ИДе (V 
ттрсд a Демагошке кригике неће успети ни у јед- 
иој земљи. Ilamoj земл>и потребан je континуитет. 
ре i. рад, гмнтл.ом рад да идемо напред. 

Ono сам сматрао за потребно да кажем a на 
крају jom нзјављујем: 

Moj par стојп овде ii ja sa сваку овоју акцију 
одговврам Mojim мандатам ако сам учи«ио до 
ие нску pa.in.v iiriiomrrm-. uril некоректност, која 
би се косила са мојим посланичким мандатом  |а 
с-ам,  Г0С1К) Uf  ла  ПОЛОЖИМ  raj  иаидат који 
лржпм 16 година. 

ivini li\' иам још iicmni. Рећи li\ вам да je 
iipiiii.MtDir re фабрике прихватила Француска, јч1 

je Југоолавија ге производе продала Фраицуској 
РепублицИ' Видите, господо, ja стојим пред вама 
и mro сам каЗЗО TO je urnimi, Kii.mi' су  гамо, npi'- 
^узеће |е ту na се можете o rone уверити,   a |а 
гматрам  Да  je  OtfO добро  п  Ko|)iirmi.  (lApi ДО- 
бравање м десници.) 

IloiiipvicciiniK Фрањо MapKHli: Реч има PO- 
nnvimi народии посланик Миливоје I IcaKoiuili. 
(Тлагокм: lilijo онлс!) Како r. Исаковић mije ОВДв, 
то ct сматра да Je o 1устао од речи. 

Ci uaimiM ii|)iicraiiKo\i onv СвДНИЦу ii|U4.ii 1ам. 
I fcty IiOM.i iiai-iami i и у  16 чагоиа, 

((.Чмипца je преосинута v 13.45 часова.) 

(Наставак седницс у  16.40 часова.) 
Потпретседпик Фрањо Маркић: Господо, на- 

стављамо прекинуту седницу. 11ма реч народни по- 
слаиик госполпи др. Милан Стијић. 

Др.  Милан  Стијић:   Господо  народни  посла- 
ници, предлог буџета за 1938/39 годину садржи у 
себи  нарочити  интереи:  ради тога, што он  прет- 
ставља једну етапу v раду на санирању наших др- 
жавних (|)инансија. Дово.ч.но je бацити само лети- 
мичаи  поглед  на   фииансијску  политику  Краљев- 
скс владе, na да се одмах увиди са колико пажње 
и  са колико стручног разумевања Министар фи- 
нансија г. Душан Легида ствара услове за ред у 
нашој  државној  администрацији,  за  полизањс   и 
чување лржавиог кролпта, водећи рачуна o томс 
да, при свем том, вредност нашег народног новца 
остане   нетакнута.   Ivioiiclui   се,   господо,   опасипх 
експерииената, и поред тога што je овај буџет по- 
вишеи према  прошлогодишњем, господин Мини- 
стар финансија je уопео да нам даде један уршв- 
иотежои буџет. Сал, господо, да ли je тај буџет и 
реалан, — то he показати гариходи које он пред- 
miha,  a  који  могу  бити   мање  niiiiic всроватии   и 
нестални.   Санирање  наших  лржамних  финаисија 
вршено je и мсрама које су биле врло тешке и не- 
популарне.  Редуцирање личних  расхода једна je 
од тих мсра која je страховмто погодила иаше др- 
жаиио чиионтпптво. Краљевска влала je, додуше, 
покушала ггосле   i.i |едним незиатиим повишицама 
то попрапи, али ja сумм.ам ла je оиа том иалија- 
типиом иером \rii(>,ia да у редове нашег лржав- 
ног чиновнтитва унесе емирење, спокојство и 
довољство. Ценећн важнор" једног доброг функ- 
uiiomifaii.a   лржаинпг   апарата,   1\ра,1.гнска   влада 
иора предузети све да материјално обезбеди raj 
лржаиии апараг. Јер, гчкподо, mi државни im оо- 
Uiija.-imi   iiiircpiTH   ne   ДОПуштају  ла   nam   државШ] 
чиновник буде незадовољан, Несумњиво je  гл |е 
иаша финансијска администрација, мислим no ре- 
латимном критеријуму, према другим државама.на 
висини, и ла сс само њеном исправном и праеил- 
ном функционисању има, највећим делом, захва- 
лити   ia  te цео nam државни апарат, ng-o кажу, 
\ форми. N' пореској адмииистрацији, госпо io, без- 
уветно, бар за оне крајеве које ja претстављам и 

rv бановину, настало je извесно побољшање, 
Уклањањем разиих присилних мера, које cv у 

поједини« крајевима прелазиле границе допустљи- 
m те уједно изазивале и огворсии револт са 

стране пореских обвезкика, полпми i  je порески 
морал, a гиме се noeehao и резулта! иаплаНивања 
Господо, већ и ради тога ми требамо  ia будемо 
гахвални г. Министру финансија, који je бар свео 
у наЈуже границе, aiKO mije могао   ia онемогући 
сасвим, оие екандалозне сцене на  гсрену које су 

[огаНале приликом убирања порсзс, и на тај н 
41111 уклонио мпоге шпкапе разних поресмих ор- 
rana. 

Пои \ riipiainaii.v овога буџета r. Мтшстар фи- 
папепја зацело се руководио и имао \- виду 1ва 
фактооа, и то: обим лржавмог апарата, всличину 
потреба тога апарата, и с друге странс ствар^ну 
привредну могућност одиосно платсжну моп на- 
рода; |ер, господо, са тим момсптом nama народне 
привреле иора да иле v корак државни буџети 
свако удаљавање од тога припципа угрожава бу- 
џетску равнотежу. 

Господо гтосланици. ja мрепушгам стручњаци- 
м,1   t,i (.mi анализирају она   ma момсита,  IOK само 
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повишеше буџета према прошлогодишњем прав- 
дам аргументом државних потреба, радујући се већ 
унапред, ако се остваре предвиђања г. Министра 
фииансија o реализацији предложеног буџета, 
с обзирам на његову претпоставку, да je овај бу- 
џет у складу са платежнум моћи земље и народа. 

Гооподо, у средини нашег привредног жи- 
вота стоји наш пољопривредник, и свакако једно 
од најважнијих државних, економских и социјал- 
них питања, то je успостава снаге сељачког света. 
Иивишењем цена његових производа и подизањом 
његове  куповне  снаге  активира се наш  државни 
буџет. 

Гооподо, ja мислим да су на кривоме путу сви 
они који мисле, да je редукцијом сељачких дугова 
решено сељачко питање. Не, господо, није ту у 
питању само дуг него начин како ћемо тога сеља- 
ка да оспособимо да он постаие савремеи при- 
вредник-потрошач. Наш највећи интерес мора 
бити да очувамо тога сељака од пауперизације, 
од осиромашења, јер његово стање je очајио; 
главни стуб наше државе трошан je, и ми морамо 
све уминити за опас нашега села и сељака. Поли- 
тика гооподо, тражи смишљене и брзе 'напоре, 
наоо^ито на економском шољу. Политика Владе 
no Стојадиновића углавном и своди се «3 сврша- 
нање и .решавање важних економоких и социјал- 
них проблема жоји се намећу «еодољивом ,нуж- 
Hffluhv V нашем државном развитку. Сви .напори 
Плале др Стојадиновића исцрпљују се у тим 
гтваоним и стваралачким тежњама, што најпосле 
^јективно признају и њени начелни противници. 

Гасподо посланици, ако уочимо тешку ситуа- 
,.4iv v Koioi се нашла наша звмља после смрти 
Благопочнвшег Краља Алвксандра, онда морамо 
поичнати да je наша, како вањака тако и уну- 
^рашња; лолитика имала да лреброди не мале за- 
пп^ке Регулисање односа са ИталиЈом и Немач- 
кСм безувјетно да je дело једне велике лолитичке 
и државничке далеков«дности( и уколико та нова 
поијатељсгва инволвирају у себи одржање .наших 
тоадиционалних шријатељоких односа и савеза, 
наоочито са племшитом француском нацијом, a у 
Г.Гто ia верујем. онда су то успеси који стављају 
г Стојадиновића у ред емиле«тних државника. 

Јиљеви наше спољне иолитике, која je ступила у 
iPTiHV ванредну активност и паказала велике уопе- 
vp познати су: ми хоћемо мир, да се можемо по- 
гветити нашем унутарњем оређивању те култур- 
ном и економском подизању. Зато ми са највећим 
одушевљењем и одобраваи.ем иратимо оваки ко- 
рак нашег Мини.стра опољних послова који чини 
v сврху обезбеНења мира. 

Постоји господо посланици, у извеоним ифу- 
г-овима Јсојима се не може порећи искрен патрио- 
тизам бојазан, да ћемо .пасти у запрљај фашизиа 
или хитлеризма, тих огорчених противника и так- 
маца праве демократ.ије. (>ве бојазни резултирале 
cv нарочито из пријема Претседника владе др. 
Стојадин()ви1.а   у   Немачкој   који  je   доиста   био 
јединствен. 

Господо, ти нови покрети, o којима се људи 
чак боје и да говоре, «ао израз националних и по- 
литичких тежњи тих нација, no својим крајњим 
конзеквенцама и манифестацијама могли су бити 
иама и (несимпатични, na чак можда и опасни, на- 
рочито фашизам, али онога Момента када су ти 
нови пок.рети пребацили све своје тежиште на 
борбу на подизањс економског и социјалиог ста- 

ња народног, онда, у (најмању руку, они заслу- 
жују нашу пуну пажњу да им посветимо, с обзи- 
ром на уопехе које су они дали. (Др. Мирко Косић: 
У .наоружању!) Треба да ми насупрот тих «ових 
систвма и снага, које из њих ничу, да иставимо и 
истичемо своје системе и снаге које одговарају 
нашим животним потребама, и iKOJe су у акладу са 
ннтересима и тежњама нашег народа. Другим ре- 
чима: добре односе са свима, у добро схваћеним 
интересима нашег народа и наше државе. 

Господо, у нашој унутарњој политици, нажа- 
лост, не можемо указати на неке велике и знатне 
успехе. Тешкоће iKoje су настале већ лрвих дана 
нашег уједињења на пољу унутарњег сређивања 

'наше државе бмле су сада веће, сада мање, Beh 
према грешкама и заблудама које су се појављи- 
вале и са ове и са оне стране Саве. Te тешкоће, 
господо, и да«ас су један мучан проблем нашег 
државног живота и стална брига како Краљевске 
владе тако и овију нас Наше државно уједињење 
затвкло je многе Југасловене духовно неспремне, 
да би знали оценити величину и националну ко- 
рист тога уједињења. Господо, док су борци за 
наше ослобођење и уједињење, са обе спране Саве, 
пуне три године савлађивали орве потешкоће око 
уређења .новог нзшег државног живота, борећи 
се против комунизма и анархије, .која je нарочито 
владала у оречанским крајевима, специјално у 
Хрватској, успели су деструктивни елементи да 
дигну главе и већ првога дана да изражавају сво- 
је неслагање и своје незадовољство са актом на- 
шег уједињења. Усвојени правац једне југосло- 
ванске унитаристичке државне политике дошао je 
под унамрсну ватру разних сепаратистичких стру- 
ja. Гооподо, паљба je осута на Беопрад. Београд 
je „хегемонист.ички", корумптиван", „цинцароки" 
na чак и „цигански", викали су и вичу јучерашњи 
и садањи дротивници .нашег државног јединства. 
A «ако je Београд реапирао? Он, уместо да je ово 
харангирање схватио као опомену, да се скупи 
сва морална снага Србије и да :се истави као брана 
o коју he се разбити све те клевете он „веша кан- 
те" својим најбољим јавним и политичким радни- 
цима, и тако „маркиране" шаље у шречанске кра- 
јеве npe«o шовина. Тако je Београд, и нехотице, 
давао у руке оруђе -онима који су га нападали. 
Да, господо, ти Србијанци који су имали снаге да 
издрже надчовечанске напоре; да нам извојују 
слободу, уз сцраховито тешке жртве, изгледа, или 
нису имали живаца, или су сувише олако схватили 
ово антибеоградско харангирање и струјање у 
Хрватској. 

Примењиване су методе и разне тактике, али, 
зачудо, редовито на штету југословенске унита- 
ристичке идеје. Ja хоћу да верујем, господо, да je 
то све чињено у најбољој намери, јер би то иначе 
био злочин на националној нашој ствари,.у најбо- 
љој намери, да се нађе начина, да се ови незадо- 
вољници приведу државној конструктивној по- 
литици. 

Господо, моја разлагања и моје примедбе да- 
леко су од тенденције да се схвате као нека експер- 
тиза за хрватске крајеве. Све моје настојање иде 
онамо, да као југословенски патриота, као нацио- 
нални човек, који сам увек био хрватофил, no сво- 
јој посланичкој дужности укажем на поједине сла- 
бе стране и грешке са стране одговорних полити- 
чара, што je само на штету наше опште ствари, 

39 
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a да се, господо, и  при том не решава хрватско 
питање. 

Господо, ова Влада примила je у наслеђе једно 
узбуркано и нездраво политичко стање у хрват- 
ским крајевима. Влада се нашла у дилеми: или тај 
покрет силом угушити или ra локализовати и 
будно пазити да не пређе границе интересне сфе- 
ре, \1лавном границе Савске и Приморскс бано- 
внне. Прилазак господина Корошца и Спахе Jvm- 
словенској Иадикалној Зајсдници допринео je, да 
je овај покрет изгубио на својој политичкој важно- 
сти. Али je баш зато добио на оштрини и интвнзи- 
тету: Изгубивши аотпору Корошчевих Словенаца 
и Спахиних Муслимана хрватски покрет je букнуо 
свом силином, да хвата на прстњу и терор, и да нс 
допусти својим масама, да се сна!)у и приберу. 
Геиералштаб у „Купинцу" и „Прилазу" убацио je 
у масе овакове и још борбеније пароле. Ja ћу, ro- 
снодо, да вам прочитам један говор, да га не па- 
рафразирам. 

„Хрватски народ није никада преживео теже 
данс, иего што су они од 1918 године na наовамо, 
иод Београдом. Ми Хрвати не признајемо никакво 
уједињење са Србима нити признајемо Југосла- 
ВИЈУ» ЈеР ми Југославију нећемо нити признајемо 
ишта што je од године 1918 учињено до данас, 
a све што je учињено ми ћемо срушити. 

„Ja вам кажем — то су све речи Јакоба Јела- 
шића, једног од првака Мачекових, које je изрекао 
у Каштелу Старом, као изасланик Мачеков.... (Гла- 
оова iHa левици: A кад je то било?) To je било 
23 августа И):}6 године. Па даље каже: „Зора je ту 
и суверена хрватска држава има скоро да ускрсне. 
Кад добијете слободну Хрватску, онда платите сва- 
ком no заслузи за дјела од 1918 године. Понав- 
л>ам вам, да Југославију нећемо, нити хрватски на- 
род жели и даље да буде са Србима у заједници'. 

Господо, тај je говор изговорен, штампан и 
нигде није демантован. 

Тако срачунатим харангирањем бездушних љу- 
ди разбуктали су најниже инстинкте код заведе- 
них маса, и широм целе Савске и Приморске ба- 
новине кренуле су масе да „плате сваком no за- 
слузи". 

У најкраће време наша су, дотада мирна села, 
постала поприште немира и нереда. Под индекс 
дошли су у првом реду еви Хрвати унитаристи, na 
чак и трезвенији ЛЈуди из опозиционих редова, 
који нису хтели јавно клицати Мачеку и „Слобод- 
ној Хрватској". Над „плаћеницима" и „шпијунима" 
беоррадским, како су стигматизирали Хрвате уни- 
таристе, вршен je терор, какав се не памти. Људи 
недел>ама и мессцима нису смели излазити из сво- 
јих кућа и села, нису имали приступа ни на какве 
скуповс сеоске и општинске, где се радило и o 
и.иховим интересима, нису се смели појавлЈИвати 
ни на црквеним славама без опасности no живот. 
Палење господарских зграда, сечење винограда и 
noiiii.aKa, na и убиства била су на дневном реду; 
закрвио je Хрват на Хрвата, брат на рођснога брата 
no крми и вери. (Гласови на левици: Јесте ли Ви у 
опозицију прешли?) 

Влада сс при таковим приликама декларисала 
за политику смиривања страсти, a противу насил- 
них мера, na и no цену да су катшто трпели и CKV- 
haj правде и законитости. 

Колико год ми Срби из оних крајева помажемо 
Крал>евску владу у њезииом настојању да земљу 
изведе из оваквог стања, нас провејава у исто вре- 
ме  осећај  сапатништва  и дивл.ења  према  браћи 

Хрватима, без обзнра страначког ипредељења, кији 
проживл*ују те слраховиге дане, препуштени са- 
ми себи. 

Чувајући светињу државног и народног једин- 
ства, за које je СрОија дала беспримерне жртве, 
нису ти Хрваги пред свим тим страхотама по- 
клекли. Две године и више na њих се јуриша, да 
их се морално скрши, али, господо, у њиховим 
срцима остала je нетакнута југословенска унита- 
ристичка идеја, те нх Држи уверење, да су сви ти 
налори потреони, да (т се за сва времена обезбе- 
дило велико дело namer ослобођења и уједињења. 

Тако се, господо, ПОСтупа са Хрнагима у «а- 
iiniM крајенима! 

I ipeMa Сроима сс уиотребљава друга тактика. 
У првом реду иде се да се унизи и омаловажи 
Lponja. 

Kao „недостијни", Србијанци, и недорасли, 
како они кажу, хил.адугодишњој Мачековој кул- 
тури, Србијанци су за њих „нове османлије', „но- 
ви отимачи ', хуље, лопови, битанге итд., како их 
je лепо „поздравио ' г. др. Псрнар на збору у lia- 
шицама. Затпм je покушавао спровести деморали- 
зацију у редовима нациипалппх л.уди и Срба ши- 
рењем вести o кидању са Београдом, o цепању 
Лугославије, o слободној Хрватској, o шротерива- 
њу добровољаца у Душаново царсгво итд. 1 оспо- 
до, (неко lie казати да то говори др. Пернар, a зна 
се ко je он и какав je. Али, гооподо, што један 
луд поквари десет паметних не могу поправити! 

Овако тешке речи данас ви можете, гооподо, 
да чујете и од државних службеника, митишика, 
који се шимало ,не жацају да тако што јаано ro- 
воре. bBo један случај. Један колонпста, из Ј1и- 
ћана у моме срезу, вози на својим сиротињским 
ксмтма кукуруз на станицу, и, дабоме, нема нову 
новцату врећу него покрпиту и подерану, и тај 
кукуруз je цурио из вреће, a железнички скретни- 
чар, иорсд кога je он пролазио, да га дирне, да 
га уједе и да га изазове каже му: „Колико су те 
ваше вреће гладне нико их напунити, као ни ваша 
Министарства". Или када шеф једне железничкг 
станице усуди се да „тумачи" добровољцима и ко- 
лонистима, како je Југославија једна уметна тво- 
ревина, која he će једнога дана распућ« као наду- 
ван балон, a сви ти колонисти и доГфовол.ци биће 
најурени. 

Гооподо, тражи се, пипа се, не би ли се нашло 
решење тога хрватског проблема. Двадесеттдиш- 
ње искуство показало je, росподо, да ту иМа само 
јед«н лек: одржаватм веру у законитост и једна- 
кост у правима и дужностима. Очлјукање са im- 
јединцима  нз Мачокопо r|>viii'  n.iii   мзнлачење  већ 
давно расходованих политичара иа хрватских кра- 
jena  да  за  момент седну  ма  министарске  фотел.е 
или добију друге положаје, неће решити хрватско 
птање. To ra може завући, a оно he бити реШено 
тек онда када те масе, које су данас хипнотисане, 
те сву свој\  неорећу виде у гесној држа^ној веаи 
са Србима," vnpand ca Србијанцима,      јер, господо, 
Мачсконци   нам;1   С^бима-пречанима  „милостиво 
допуштају свамањинска права у будућој слободпо.! 
Хрватској,  —   кад  осете  велику  шредност  једне 
снажне држаше  формације  као што je Југосла- 
вија. тј. када у њима ојача свест да je највећи ип- 
терес и хрватског дела нашег народа mro тешла 
државма заједница са Србима и Словенцима. 

Ja се, господо, бојим да смо ми још доста да- 
леко од тога, судећи no закл.учцима који су до« 
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несени на седници или скупштини претседника Ма- 
чековских општина пре неки дан у Загребу. Го- 
сподо, ти рзкључци носе карактер устајања чак и 
против државне власти, ако су они тачни и ако су 
исгмиити, a изгледа ла у њима има доста вероват- 
ности. Ти закллчци гласе: 

1) Имају се свуда скинути напжсне плоче на 
оиштинама л школама. 

2) Hapehen.a  државних  власти  ла   се  ne  из- 
вршују. 

3) Има се силом извртиги преглед оиљеж- 
ничких сголова где су поверљиви расписи. 

Гаоподо народни посланици, верујући у tro- 
беду доброг народног генија и здравог инстинкта 
народа, ja се надам да he Београд, макар у по- 
следњи час, дослелан и свсстан велике улоге коју 
Mv Je судбина наменила да нас ослободи и уједини, 
знати natiH н начмиа и пута којим пма да се раз- 
вија наш будући живот, на срећу наше отаџбине 
и  на  заловољство целокупног југословенског на- 
рода. 

Ношен тим  националним оптимизиои и чвр- 
стом ввром v бол,е дане. ja hv гласати за овај бу- 
iicr. CO/ioopaBaH-e и пљескање код ве1.мне.) 

Потпретседник Фрањо Маркић: Реч има на- 
родки  пасланнк г. Владамир Тишма. 

Владимир Тишма: Господо народни посла- 
ниии као mro видитс, ток ове начелне дебате ie 
•.■и> већ 1осада доста јасну слику рада МраЈМвске 
владе v политичком. економском. (ринансиском и 
остачим погледима за целу прошлу годину. Фи- 
„ик-мски одбор, чији члан истина ja нисам, али 
aulu cm пад готово цео пратио, jep сам за време 
„ еговаг рада dno v Београлу. ове године иоже ла 
cć похвали. Он  je био вредан и експедитиван, те 
мам je дао скор 
да сс 

o 15 даш пуних ранијс иогућност, 
.  v ОВОМ  ВИСОКОМ ДОМУ  ИОГУ  ПОДВрћ« TCNKVi,- 
критици и расматрамл, К8К0 са јсднс стране 

•  шшггој   дебати, општи политички рад Краљев- 
скс владе,      тако у поједашотној дебати рад по- 
јединих ресорних министара. 

Господо народни посланици, ja сматрам са 
ii-riu' стране за своје посланичко право и.са друге 
стране сматрам »a своју посланичку дужност и 
обмезу према крају који ме je овамо мослао, да 
овога момента и ja узмем реч и да са снога места 
отеорено, јасно и критички објективно кажем како 

m ii мислим o CBOMV oiiDMc mro je Пред пас овим 
пледлогом буџета изнесено. Господин Мшистар 
Љинаксија у своме експозеу, a ве*ина Финанси- 
icor одбара у свом извештају, агго je sa иене 
скоро једно re исто, нека m опросте mro hy упо- 
гпебити om (|>раз\', ^аконском воштином каде рад 
Владе П један и други инструмеиат, - и Гоото- 
UI'II Mmmn.ip финансија И већина Финансиоког 
одбора констатују огромну привредну активност 
v iiamoi земљи за последње mi године. Они нсти- 
,iv да je национални доходак под управом и пла- 
аавином i. ip- Милана Стојадиновнћа порастао 
огромно,   износс га v цифрама na чак и пр«)центи*ц|. 

Оии тумаче даље да су цене пронаводње на 
вслико скочиле v већем односу но што Je иоску- 
mio стандард живота. __ 

Пату купшвну снагу према мностранстау слика 
и јелан и други ннструме«ат у л>убичастим боја- 
иа. llam саобраћајпп промет, како железничкн 
гако речки и помориси, у коме се, како се н шодн 
у томс извешгају, огледа не само пулс национа.шо 

производње, 'него и унутрашње и спољне полити- 
ке, сматрају да je толико расцветао за ову годину 
лана, да му се no лепоти ниједан досадашњи не 
може упоредити. 

Господо народни пскГланици, како тек Влади- 
на већина Финансиског одбора за себе убедл.иво 
говори « поболзшању наших привредних прилика 
и како то на згодан начин и господин Министар 
фннансија веже са порастом промета на домаћим 
ефективним и девизним берзама, вама je то поз- 
нато. 

Kao симптом п|тиредног оживљења наволе и 
г. Министар ([тнансија у своме експозеу и већина 
Финансиског олбора v свом извештају, порасг 
улога на штедњу КОД банака и штелионица, али 
одмах затим много мање и много слабије говоре 
о ефектима јавних радова. 

Господо, ова и оваква навођсња су требала да 
ладу тон како расправе o предложеном буџет\ 
тако су требала да даду и основииу са које треба 
сваки од нас народних посланика ла оцени рад 
Крал>евске владе за ову годину дана, ако то про- 
матраио са економско-финансиског тачке гледи- 
шта, али морамо нагласити. у сучају да ми не би 
улазили v ту ствар мало дубље, него гребли са по- 
Bpiu'HHe. 

Ha опште политичком пољу рекло се у тим 
извештајима од речи до речи ово: „Неки реални 
и крупни резултати", али се не наводе који, — јав- 
.i.ajv се v политици — Министар финансија у свом 
извештају каже: „који се појавл>ују у потпуној 
савртености" a већина Финансиског одбора каже 
то исто само преокрене речи : „у савршеној 
потпуности". Даље се <каже: „ови резултати сс 
манифестуЈу v знатном и задовољавају11СМ јачању 
спољне безбедности, унутрашњег реда и мира, 
стишавању политичких страсти, подизању цена зе- 
мл>оралничких производа итд итд." 

Када специјално говори o унутрашњој поли- 
тици данашње Владе онда већина Финансиског 
одбора види, да се та политика води на огромно 
задовол>ство, разумсвање и одобрсње најширих 
иаролних маса, које joj дају моралну подршку за 
гпровођење политичког смиривања и попуштања 
затегнутости на свима странама. 

Госполо. већ сам мој поштовани npc.u онор- 
ник, који ссли у клупама већине, мени je олакшао 
да говорим и да критикујем и рал Крал>евско 
владе и експозе г. Министра, као и нзвештај Фи- 
пансиског одбора како то доликује и како TO 
гледа наша парламентарна опозиција. 

Ja захиа.1.\'јгм на томе г. др. Стијићу. (Мип- 
Фред Пвштровпћ: Из истих разлога гласаћете 
upornu!) Да, госполо, из истих разлога којс je «а- 
IU'O r. CTHJIIII г i.uafiv ja п1>отив onoia буџста. 

Господо народни посланици, да видимо, ла- 
кле, како та ствар стоји, када изађемо мало ван 
оквира ове поезије владине већине или боље, не 
да видимо, иего, господо, ми смо већ н до сада 
видели, cim који смо шрисуствовали седницама 
буџетске дебате, не искључивши ии дежурне чла- 
нове владине већине, и ja могу да кажем да 
смо чули излагања објективне критике опози- 
циЈе и иидели да наличје — како Je лепо је- 
дан наш иосланички друг ових дана казао — 
да наличје поднесеног предлога буџета и на- 
личје опште Влалине политике изгледа сасвим 
друкчије Hcro што га износи Министар финаи- 

81.' 
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сија у име Владе и најбољи говорници Владине 
већине у име партије ЈРЗ, јер они и иначе све гле- 
дају кроз ту узану призму. Па нису ли и остали сви 
говори, — ево данас и говор г. Стијића, — no 
мало, a неко и опрезно, a неко и јасно откривали 
од тачке до тачке онај спољашњи сјај, који нам je 
приказао господин Министар, иначе мој ужи зем- 
љак, и господа из већине Финансијског одбора? 
Нисмо ли чули те говоре који су оголили и ски- 
нули тај сјај са тих извештаја и тако оголили чи- 
њеиице да су и господа из Владинс всћине остали 
фрапирани пред тиме. (Сава МикиН: Са пристра- 
сном критиком!). Не, господине и друже Саво Ми- 
кићу, са критиком која je била објективна и много 
стварнија него што нам Ви дадосте лице, говорећи 
o њему. 

Te звучне Владине псалтрионе — то су инстру- 
менти слични харфи у које хоћу и друга Саву Ми- 
кића да убројим, — угушила je и раштимовала je 
та критика. Ми смо видели да изнесене цифре у 
тешком прегледу шаблонске досадне бирократске 
статистике не показују оно што треба да покажу 
и нису нам засенуле очи као што су очекивали 
они, који су нам те цифре давали, већ смо видели 
да документовани докази опозиционе критике 
Стоје. 

Па дозволите и мени, господо народни посла- 
ници, да изнесем бар донекле одјеке и рефлексе 
те Владине политике како се око нас чују и како 
се ти рефлекси рефлектују у оном крају, кога ja ca 
поносом претстављам у Народној скупштини као и 
у мојој личној особи као народном посланику. 
Изнећу лојално, јер увек тежим да будем праведан, 
да су цене земљорадничких производа стварно 
поскочиле, али како ja гледам из онога краја — 
кога и Ви, г. Министре, добро познајете — штета je 
само што та повишица није нашој Лици донела 
ништа, нећу Вас за то кривити, јер тамо нема ни- 
каквих других земљорадничких производа сем бу- 
кова листа и бујади. Не кривим Крал>евску владу, 
није она крива, што су прилике такве, али морам 
да надовежем, да у другим крајевима наше 
земље, где не расте само буково лишће и бујад, 
где има и других култура, да пораст цена сељачких 
производа не иде у оне руке у које би требало да 
иде, не иде у сељачке руке него иде у касе „При- 
зада" или иде у канцеларије које тргују са цере- 
алиама, и које имају директне везе преко Пеште, 
Беча и других центара са Њујорком. Ja верујем 
да те канцеларије зна и господин Министар и цела 
Крал^евска влада, или ако не зна, она треба да зна 
и да се према томе у овоме порасту цена и управља. 

Господо, ja бих зашао у ову тему, која je врло 
интересантна, још мало дубље, да ми као поједи- 
начном говорнику време није одређено, и да го- 
спода протседавајући л.убоморно не прате крета- 
ње сказаљке на сату кад говоримо ми посланици 
из опозиције. Кад бих имао времена ja бих ишао 
редом и говорио no одељцима политике тачку no 
тачку али овако ћу изабрати оно што мени изглсда 
најважније, na ћу o томе говорити. Ja сам се мало 
огрешио o моментаног претседавајућег na му се 
извињавам. 

Господо народни посланици, зар нисмо видели 
после шчелних говора одличних говорника, који 
познају 'принципе вођења државне политике, да 
није данашња политика Владина израз неког од- 
ређеног и утврђеног плана. Ни на једном г1ол.у на- 
родног и државног живота, ни на пољу привред- 
ном ни на пбљу кулгурном, a најман.с на пољу 

чисто националном не постоји никакав план. (Је- 
дан глас са деснице: Ти то не разумеш!) Ja не знам 
какву титулу Ви 'HMaTe што ми добацујете, али 
моја титула je у ингениозусу. Ja сам инжињер. Ja 
ствари добро разумем. Ето, изволите задајте ми 
задатке троструког интеграла и ja ћу их решити. 
Ja ћу Вам, господине, послати и неку књигу да 
прочитате. Ово нисам рекао ради самохвалисања 
већ само да Вам одговорим на упадицу да ja не 
разумем политику; (Исти глас са деснице: Ja сам 
сељак, господине, и немам никакве титуле, али « 
поред тога мислим да могу да разумем политику!) 
Ja бих волео, желео, ja бих молио, господо, да- 
нашњу Владину већину да мегне руку на срце, na 
да јавно и отворено рекне, да нам каже и докаже 
да ли постоји и како изгледа raj њихов програм 
за 'поједине гране државне и народне радиности. 
Ако^ тај програм 'постоји кад мисле и како мшсле, 
да га остваре и да даду могућност да се он изрази, 
и чкад ће се једном јасно говорити o једној држав- 
ној конструктивној политици. Читав комплек-с на- 
ших питања данас покрива тама. 

Није ли, господо народни посланици, наш по- 
сланички друг, a мој још више клупскн друг ro- 
сподин Димитрије Вујић, бивши Министар саобра- 
ћаја, са дубоким познавањем тога ресора показао 
и доказао каква je магла, хаотичност na ако хо- 
ћете и несрећа у ресору саобраћаја, где не треба 
само да се огледа ресорски, већ опште државни 
план рада у нашој политици? 

Мени изгледа, господо, мвни се чак, no овему 
што сам као посланик за ове три године видео и 
уочио својим очима чини да два основна услова 
данашњој Влади ne достају, ;i то су, прво свест o 
опоме што ona хоће уотпге, и друго, одлучност да 
то и спроведе. 

Један уважени предговорник јасно, умесно и 
духовито je рекао.., (Сава Микић: Je ли оно што 
je било за „Ошишаног јежа"?) Не. Рекао je: ова 
Влада je за народно јединство. To није за „Оши- 
шани јеж"! Али одмах je додао да je ова Влада 
и против народног јединства, na je казао да je ова 
Влада за споразум и за решавање хрватског пи- 
тања, али je одмах додао и да je она и против спо- 
разума и против решавања хрватског питања. Она 
je за Конкордаг a и против Конкордата, она je за 
верску равноправност, a и против верске равно- 
правности. (Приговори на десници). To нису моје 
речи, ja наводим што je рекао један говорник. Па, 
господо народни посланици, нисам ли ja онда био 
у праву када сам малочас говорио o томе поли- 
тичком хаосу, пеодре^спости и магли? 

Знам да рсч Конкордат нпје мила реч једној 
страни. (Др. Милован Грба: Пропао je као лањски 
снег!) Молим, господипе докторе, али Вас унсра- 
иам да je мени још мрскија, a то сам доказао када 
сам против n.eia iviacao. (Др. Милопан Грба: Врло 
добро!) Ja верујсм, баш зато што сам свестан no- 
следица да je Конкордат nporiao као лап.ски снег, 
ja вас уверавам да ja ту реч нс бих ни спомспуо 
да ми на срцу не лежи једна друга ствар. Она je 
мало другарска, ако хоћете и сенгиментална, али 
има дубоке везе са овом историјски мрском речју, 
са Конкордатом. 

Ja вас молим, noniro hy ствар изложпти осе- 
haJHO, као друг, јер je то ствар мојих осећаља из 
друпарства, a последица те несрећне борбе око 
Конкордата, да ме мирно саслушате и да да- 
дете   <)   томе   суд,   a   после   rora   да   учините 
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нешто за ту ствар, баш ви са деснице, јер 
ћете моћи нешто учинити из разлога што вам 
je та реч мрска и што je довела до несреће. 
Више од пола године ja нисам видео једног 
свог школског друга и ратног друга, име hy му 
рећи после. Taj мој друг je доктор медицине, рат- 
н« лобровољац, па je чак и песник. Отац je троје 
деце, од којих најстарија девојчица лежи болесна. 
Ja сам га се, право да вам кажем и искрено, сетио 
ових дана сасвим случајно. Пролазећи поред једне 
Логаташке београдоке палате, где je он сгановао 
на четвртам спрату, где и данас станује, само je 
променио спраг, ja сам свратио и iMecro да ra на- 
ђем на четвртом спрату те богаташке палате, упу- 
тили су ме да га потражим на мансарди. Од уку- 
ћана сам чуо да je пензиониса«, a једна старица 
ми поверл>иво рече: „na, гооподине, у вези са оним 
несретним  Конкордатом". 

Верујте, господо, да у првом моменту, иако 
ми ie добар друг, нисам разумео какве то везе има 
са Конкордатом. 

Какве везе има тај мој ратни друг, одликован 
златном медаљом, рањаван неколико пута, добро- 
вол>ап, песник — са Коикорлатом. и какве везе 
има са КоикслрДатом његово шензионисање? Па 
сам v једном момвнту прешао његов живот и ми- 
слио каквс всзе има лирски песник Витавоког ци- 
клуса „KapahopbeBor устанка" и „Вечне зубље" 
са Конкордатом, какве везе имају његова нацио- 
нална предавања са Конкордатом итл. Па сам на 
•ipvrv ствар ^скренуо, да није можда пензионисан 
зато lin" je одликован златном медаљом или да 
нијо иожда пензионисан због тога што je за CBOJV 
песничку активност добио Светог Саву као награ- 
■tv да није можда пензионисан зато што je његов 
Г>рат као аобровољац у лобровол.ачком одрел\- 
погинуо на кајмакчаланском фронту a други брат 
добио пег пројектила од којих два још носи у 
грудима. И, хвала Богу. да нисмо дашли још да 
се то може узети као узрок његовог пензиониса- 
ња Али, господо, непгго друго има везе са Кон- 
кордатом, ДР- Стева« Загорчић je .пензиониса« 
зато што му je б^рократија у згодном часу Кон- 
кордата који и ja до дна душе трезирем шодмет- 
нула нешто што са његовим пе1сничк.им духом и 
карактером добровол.ца ничег заједничког нема. 
Полмспнули су му јер су такве прилике згодне да 
бирократија шодмеКе и да уклања националне 
л.уде са њихових положаја. 

Па, господо, ja видим из шога што сте ме 
пажљиво саслушали да ви оиоме поклањате пажњу 
и ja молим и одговорноГ Миниспра да ту помогне. 
Па добро, вероватно je и no лич^ом нахођењу г. 
Министра 1пснзиони<:ан raj чсжск, пснзионисан no« 
слс 16 година нредне службс и отаџбини и своме 
позиву, али, господо, зашто raj пензионисани чи- 
HOIVHHK' не добија закопом прелвиГјену тгензију, 
IUII чека пуних б мссеци иако се no закону његона 
пензија мора регулисати за месец да«а и зашто 
raj чиштник бива са женом и децом, од којих je 
једно и болесно, овако малтретиран и овако ши- 
каниран? 

Ja iieliy дал.е да се упуштам у ово, ja кажем 
<мш je било питање umne мога срца, али тражим 
са овога места и у часу «ала je и православ'Н()ј 
цркни обећано обуставл.ање сваког дал.ег прого- 
на, да се прекине ti ca прогоњсњем др. Загорчића, 
да се заштити његова поррдица и да се н.ому и 
ii.t.'i4)ii(ij измучсној породици даде иуиа сатисф^к- 

ција, јер тиме he се отклонити оно зло које je у 
вези било са тим Конкордатом. Гооподо, не знам 
да л.и ће ми тај ратни и школски друг др. Загорчић 
0простити што еам дирнуо у његов живот и пр^- 
шао можда преко граница тгријателуства али мени 
je у овом моменту било исто на души као и вама 
да се већ једампут угре траг свему овоме. 

Господо, ja нисам узео ово као снимак из 
(ј)илмске серије стншавања непранди или стиша- 
вања шолитичких страсти, ja сам то узео личпп 
на себе. A сад да извршим или да дадем јсдан 
такав снимак. Вераватно, да су извесни чланови 
даиашње Владе (које ja лично ценим, муш.ки стали 
против поделе земље у пашалуке, a вероватно je 
да су други иеки чланови више водили рачуна o 
пословима свога ресора, вероватно би ова слика 
коју hy изнети била много повољнија и за мсне 
као говорника и вас као слушаоце. Али, господо, 
кад један министар није агенс и реформатор него 
обичан актуар онда није чудо што се кола помало 
окрећу низа страну. Господо народни посланици, 
као итосланик краја кога, !како често понављам, са 
пуно inoHoca и части овде заступам, краја који je 
у темел>е нашег народног јединства и државнс ие- 
личине дао и крви и зноја од преко 800 добров^)- 
л^аца, морам са овога места да се извиним тим љу- 
дима јер сам у прошлој години говорећи кратко 
o хрватском питању. превидео да ће се ствар она- 
ко развити како и сам a и ти кршни Личани нису 
могли осетити онда, али како данас могу вилсти и 
осетити. Ja из објективности не могу сву кривицу 
да бацам на данашњу Владу али добар део и -rn 
већи део могу бацити на њу. Ja, господо, памтим 
из свога детињства да су се у мом родном крају, 
чији сам хвала Богу ето посланик, певале уз гусле 
песме o Сењанину Тадији који je турском удбин' 
ском диздару попушио мајку на чибуку, бабу no- 
дерао на опанке, да се тада видео једнак рефлек-с 
у очима и Орба и Хрвата. Ja сам још као дете npe- 
досећао да je ту no феди био један народ, један 
језик, исти јунаци, једна песма, једна величина и 
једна слава. (Сава Микић: Данас je још боље!) 
Данас у ери овог стишавања, ja бих те молио ла 
одеш .на терен na да видиш. Данас тамо под Всле- 
битом, што каже г. професор Грба. пламти подму- 
кла освета брата против брата, данас падају и 
српске и хрватске главе једна шротив другс и 
једна ^са другом. Заједнички идеали су обарени, 
то je и мој предговорник г. Стијић казао. (Др. Мп- 
лован Грба: Он je казао да су Срби третирани као 
ман.нна.) 

У место да се све конструктивне снаге управе 
на лечење и спасавање свега тога, долази, господо, 
политичко утркивање да се дозна шта и како мисле 
o овој историско rciiiKo сгеченој тековини једна 
група малогра^анских мозгова и апетита. И тта 
се дешава? И ja и ви, господо народни посламици, 
ми знамо, jom бол^е видимо како се поткопанају 
помало темељи ове земље чија величина нијс др- 
бијсна na шилЈтету и меку душеку. A како сс све 
то ради, ми смо видели из говора мога прсдходни- 
ка, a и ja желим да додам један пример такав који 
би тачно пасовао у његов филм. (Један глас: Лоиан 
Здравковић вели обратно). Господин Јован Здрав- 
ковић не познаје те крајеве, јер није тамо роћеи, 

После погибије Сењске за коју сте сигурно 
чигали у новинама, давана je панихида тим покој- 
пицима у загребачкој. катедрали. Нико ne сме лн 
има iieinm iiponiB тога да сс vmuvbciiHM аородц- 
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цама невиних жртава политичке смушености даде 
на верски начин саучешће. Али no несрећи, ja бих 
иолео да нисам тамо присуствовао. Ja сам се вра- 
hao из мога среза и тога дана нашао сам се у За- 
гребу. OKO 11 часова пре подне, полазећи у банску 
управу, нашао сам се на Јелачићевом тргу, где на- 
стаде за један моменат велика гужва између по- 
лиције и неких демонстраната. Распитивао сам се 
ima je то. Рекоше ми да je служена панихида за 
погинуле у Сењу и сад демонстрирају и разуме се 
да je полиција на свој начин уредовала. Али, хвала 
Богу, свршило се без неких тежих ствари. Maca je 
била потиснута у споредне улице a гро масе по- 
гиснут je у Илицу тамо према Сави. Одједанпут 
три револверска метка. Hehy себе да хвалим али ja 
се пуцања нисам бојао и заинтересовао сам се, тим 
витс mro сам видео да je смушеност била и да 
пијс нико погинуо на срећу, али господо, на не- 
срећу и нашу сву срамоту видео сам својим очима 
израа највеће распуштености, видео сам у великом 
излогу фотографске фирме „Тонка" у Илици број 
11 испаљена три певолверска метка на једну слику 
коју сам својим (1)отогра(ђским апаратом снимио и 
имам ту слику.... Колика je то срамота, какво je то 
нестишавање, могу да знају само господа из Сав- 
ске бановине, да je то био тежак доживљај. Ja не 
тумачим да je то хрватски народ урадио, али 
го je одјек начина како се политичке страсти 
стишавају. 

Ja сам, господо, велики југословенски нацио- 
налиста и тврдо верујем да до свега овога не би 
лошло да je лржавна и народна политика вођена 
И да сс води братски и боље. 

Али још већи бол и још већу увреду сам до- 
живео кад сам се после десет дана вратио у Загреб 
и, на своје велико запрепашћење, видео да ни фо- 
гограф Тонка, да ни загребачка општинска управа. 
да ни Крал>евска банска управа у Загребу нису 
оправили стакло и нису склонили рањену слику. . . 
A мислите ли ви. господо народни посланици, да 
je наНен онај који je ово учинио. Ja у то не ве- 
pvjcM. Не верујем уопште ла je он и тражен. Ми- 
слите ли ви, гасподо, да би се овако што могло 
логодити у доба аустријског ћесара? Ja у то не 
Вбрујеи. Ис верујем у то и могу чак смело да твр- 
дим, да се то с н.им не би догодило, јер би бап 
чувени Павле Валка, бивши маНарски поручник и 
бивши полицијски шеф у Сремским Карловцим;), 
a сада јелан од тиефова јавне безбедности и no- 
рстка у Савско! бановими. сво!им прсима одбра- 
иио ту слику. Taj исти Павлс Валка. који je кар- 
.'(овамким грађаиима доносио коваво ололо њихо- 
вих стрел^аких СИНОВа у Пстпоипр.ч IIIIK'. raj исти 
Ипило ВаЛКА к^оји je Српску ПатрЕИЈаршијУ раско- 
iiao и преврнуо, a кога даиас ми глава зато ne бо.ш. 
raj Палка. како чујем, TO ммсам jom могао про- 
исрити, носн иис-ока оллиЈсовап.а, jemo пол врп- 
KIM, a лр\то мл срцу. Па, господо, можете ли ВИ 
тоажити ла послс овакммх паплдокса n послв OH.I- 
'■ии\ рефлекса, како сс јанл>ај\- v OROM KOafv Knin 
ja заступам. a и у мојој посланичкој души, гласам 
за ovne? Кпаљевске влале? 0;1гг)ропили ви ма 
шта. ia за н>' не гласам. (Бурно пл.ескање и одо- 
браван.о ва л^вици). 

Потпретседипк Фрањо Маркић: Има реч наро- 
дки посланик r. Стјепан Новамовић. (Глаоови: Нијс 
i'v!). Потго послатм г. НтамошА није ту, сматра 
се да je одустао од речи. Има реч паролин посла- 
пмк v. лр. Александар Мијовић. 

Др, Александар Мијовић: Господо народии 
посланици, од убиства у Народној скупштини \ 
1928 години ми смо непрекидно у једној политич- 
кој кризи. И та криза, која тако дуго пролужујс 
своје -грајање.... (др. Милован Грба: Ta криза по- 
чиње још од убиства Драшковићевог). Можда и 
од тада. Ta криза, која још непрестано траје и која 
на свима странама нашег државног и наролти 
живота ствара несре1)ености, мора свакога од нас 
да забрине. Ако би човек хтео да пронађе изворс 
те кризе, или још бол>е, ако би хтео да наНе на- 
чина да затвори, да пресуши те изворе, он би се 
морао задржати на два политичка питања: на хр- 
ватском питању н на питању демократије. 

Хрватско питање код иас још није нашло сво- 
je позитивно решење. У прошлој години, Удруже- 
на ванпарламентарна опозиција потписала je је- 
дан споразум али ни он не реигава хрватоко nma- 
ње. Међутим, не инсистирајући на решењу тога 
питања, тај споразум открива у исто време, по- 
средно разуме се, да ме1)у иотмисницима спора- 
зума није било сагласности у главној ствари. Ha 
тај начин, господо, дошло се до тога да потпи- 
сници споразума, претставници наше демократи- 
је, после читаве деценије и више једног озбиљног 
и нспрекилиог- рада признају да су код тога пита- 
ња још у почетној фази. 

Госггодо, ja не оспоравам право Хрватима ла 
постављају захтеве. Чак мислим да нема затво- 
рених тгутева који би водили споразуму; али при 
свем том ja мислим да треба указати на путеве који 
ниукпм случају не MOPV довести до споразума са 
Хрватима. Уговорена прбцедура за споразум je пут 
који споразуму са Хрватима не води. Јер та уго- 
ворена процедура, како ју je јутрос прочитао р, 
Злравковић, не само да потписнкке споразума уда- 

г.ава од једне реалнс базе за споразум, негп она 
V п.иховим рукама не оставл.а чак ни почетну тач- 
ку. Видите, господо, ocvhvjvh« носноца Краљемке 
власти mro |е укикуо Пиловданск-и устав и што |е 
октроисао лаиашп.и Устав, потписници СП0разу< 
иа пдодлажу данапнвем восиоцу Краљевске вла- 
гти ла овај Устав укиис и ла октроитс привреме« 
ни осиовнм закон. РоОЈГОДО. кал се nohe |едним 
TI\ TOM као ORMI који се нагогнмтама V TOJ проце- 
ири. мора се лоћи v такву h'oiiTpa.inKuniv. 

Ja, господо. mro се MiMio ткче мопам и смем 
■ia кажем тоед Народном oKvnmrftiHOM да за omw 
20 и витс голина како се бавим молитиком iom 
HHic/iHo питам.е виЈе ме толико ангажовало као 
хпватско пиган.с. Иа иога нскуства ко!е сам лл 
•i\rii низ година мооао етеКи. ia сам rioiuac ао за< 
кључка na има вавесних постулата кож се ни«ако 
не CMelv обићн и гареко којих се не сме прећи ако 
Св жст  nota ДО piMiu'ii.a тога umnu.a. 

Koin cv то постулати? 
Прм<., ii|ui решавању српско-хрватског опора 

ме сме сс 1наићи иа базу која ма у којој форми 
чнни освтллтои OIIIO једау било другу страну. 
Ja, гооподо, npii.uiiijcM да се оном потпнсанок! 
процедуром Nie.io да да нека морална сатисфак- 
ција др. Мачеку, али није се смела 1авати сатос- 
факција лр. Мачеку no цену i.i се незадовол>ство 
пренесе ва ерпску страну. Jep морало je бити, го- 
сподо, јаоио тим вођвма Јемократије м осупУЈУ* 
I,,, „;i ,,и.1ј начин укидање Видовданског устава, 
<а који ja знам био сам тада помоћни« пок. 
ДрашкоииЈ.а - када Je ca 101 тци.ом из топова 
објаил.сио његово доношеле у Народној окупип«' 



СТЕНОГРЛФСКЕ   БЕЛЕШКЕ 311 

ни, онда je огромна већина народа у Југославији 
плакала од радости што je до тога Устава дошло, 
a сигурно je да je 100% Срба са пуно радости 
поздравило raj догађај. Е na, господо, не можете 
омаловажавати ви сада то велико народно дело 
које je дошло иза великих историоких напора на- 
шега «а1рола. 

Други постулат je овај: хрватско титање није 
дељиво од осталих питања наше земље. Не може 
се он« одвајати и уз то не може хрватско питање 
одлучивати без прнстанка и сагласности и других 
(|)лктора у земл>и. 

Tpehe, хрватско питање није никакво парти- 
ско политичко питање. Ja мислим да многи нашн 
другови често пута падају у ту грешку. Не може 
се од тога гштања правити никакпо лартиоко no- 
литичко питање. Хрватско питање je тако једно 
велико питање да при решавању тога питања мо- 
рамо учесгвовати сви колико нас год има и на ма 
Kojoj се страни налазили и, најзад, што je нај- 
важније, не може се хрватско питање смаграти 
као један математички проблем који има једин« 
прецизно решење na ако се до тога решења не 
^ohe повуНи се. У овоме момеиту, no моме ми- 
шл>ењу, нема решења које га дефинитивно скида. 
Ви можете решавати хрватоко питање али га да- 
нас не можете решити. To се питање мора посте- 
пено решавати и оно мора да прође кроз једну 
еволуцију док не нађе своје дефинитивно реше- 
Ње. (Иикола Прека: Још 20 година?!). 

Видите, господо, велика иада која je била из- 
пажавана од стране претставника Удружене ван- 
паоламенгарне ипозиције остала je неостварена. 
Исто тако покушај г. др. Стојадиновића да напра- 
ви спиразум са др. Мачеком остао je без успеха. Али 
то, господо, no моме мишљењу и Једној и другој 
страни само служи на част. 

И сада и тада ако би се човек запитао, na шта 
лаље онда би, no моме мишљењу, морао да каже 
ла иако се није успело у решењу хрватског пи- 
тања од стране оних који су толике напоре чи- 
нили не може се на томе стати. Дужност je баш 
Владе Милана Стојадиновића, која je у много по- 
вол>ни1им условима за решење тога питања од 
опозиције да, иако под врло тешким условима, 
предузме ту тешку задаћу која joj се намеће. 

И кад сам, господо, до тога дошао ja сма- 
трам за своју дужност да кажем у исто време шта 
би требалог. Стојадинови!! односно његова Вла- 
да да ради. Ja мислим да би он требао да прона- 
he rOBoiic мпогих народних посланика у лрошлој 
буџетској дебати у Иародној скупштини и с јед- 
не и <: друге странс и тамо he наћи често врло 
смелих али и врло умних идеја у којима се го- 
вори o мерама које би се имале предузети да би се 
хрватоко питање решило. Тамо се помип>у ствари 
које су простс административне мере, решења и 
укази, na све до пуног изпрађивања бановинских 
самоуправа. 

Е, господо, видите, ja мислим ако би се те 
ствари предузеле, и тс илсје почеле примењивати 
не мислим да би у том правцу било рсшено хр- 
ватско питање, али сматрам да би се створила 
једна таква ситуација која би повратила изгубље- 
но поверење на хрватској страни, и која би у исто 
време омогућила да сс може апслпвати на широки 
инстинкт патриотизма и r. Мачека и свих Хрвата, 
те да они једаппут увиде да се мора са једним no- 

верењем усвојити неодољива еволуција ка једЈшм 
новом поретку ствари. 
Е, господо, сада да пређем на оно друго питање, 

питање демократије. Кад говорим o демократији 
ja не мислим да чиним »икаква теоретока излагања 
o демократији него да се задржим само на инсти- 
туцијама и то кратко, у којима се де факто демо- 
кратија   изражава.   Штампа,   на   пример.  Господо, 
није никаква тајна ни за кога да je данас немогућс 
написати и објавити ма шта што би ишло против 
Владе или против њеног рада. При том Се не npami 
никаква разлика да ли je предмет политичке или 
неполигичке   природе.   Видите,   господо,   ja   знам 
време у коме живимо. Цео свет je у једној кризи. 
Цео свет je у рату, иако се не пуца. И у таквој си- 
туацији на слободу се не може гледаги као на је- 
дан социјалан појам, не могу се пустити границе 
слободе неограничено,    јер би онда она могла да 
нанесе велике штете великим  интересима држав- 
ним. Ha њу се мора да пази и да гледа    као    на 
један правни појам,    што he рећи    да се слобода 
мора ставити у службу државе и нације. Али то су 
разлози, кажем, због чега ja не гледам na слободу 
штамле као само на социјални појам. 

Али, господо, ако слободна штампа треба да 
постоји у границама таквим у којима би ана слу- 
жила земљи и држави, онда се поставља једпо 
друго питање: je ли Влада у том правцу баш npo- 
нашла Meby, до које треба да се креће слободна 
штампа. 

Дилазећи на управу земље Влада г. др. Стоја- 
диновића била je јасна. Она je рекла да je једна 
од главних задаћа њених да земљу врати у нор- 
мално политичко стање. Па илак ви знате, чули ere 
од многих говорника, са овим враћањем није се 
још нл^отпочело. Ja, господо, нећу да претпоставим 
да je г. Милан Стојадиновић који je дошао из ра- 
дикалне партије и то са левице радикалне партије, 
или да je г. Спахо један од шчфова демократије, 
да су они раокрстили са својом прошлошћу, да су 
погазили своја начела политичка, нећу то да прет- 
поставим али hy да се запитам: да ли су њих дво- 
јица односно Влада у сваком погледу Јоказали 
потребну мудрост, тб јест, да ли су у питању 
штампе дошли до нужне границе слободе! Госпо- 
до, у том погледу мислим да смем да кажем да они 
праве једну погрешку. Господо, какве штете има 
од тога ако би се да«ас, на пример, допустило сло- 
бодно писање и објављивање свих ствари no свима 
привредним, финансијским, социјалним и правним 
питањима! Ево, молим вас, колико јуче или прек- 
јуче покушао je један мој друг про<|)есор Универ- 
зитета да објави један чланак o питању које je 
овде на дневном реду у Верификационом одбору 
поводом одређивања ко треба да дође на упраж- 
њено посланичко место. Такав чланак није пуштен. 
Господо, ja кажем никакве штете нема од објав- 
л.ивања no тим питањима. Ja мислим напротив да 
je велика корист за земљу и за саму Владу. Јер 
шта се може деоити? Или he то писан>е бити у 
складу са Владиним радом, и онда један човек по- 
твр1)ује Владин рад; или he оно да одудара од Вла- 
диног рада. Али једна паметна критика може да 
служи као услуга Влади, ако je кренула р1)авим 
путем није никаква срамота да се врата на прави 
пут. (Миипстар социјалне политике и народног 
здравља Драгиша Цветковић: Ko je то забранио?) 
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Ja не знам ко, он je ro пријавио. (Министар соци- 
јалне политике и народног здравља Драгиша Цвет- 
ковиИ: Потребно je да знамо конкретно!) Нисам 
сматрао за потреоно да се o томе детаљније оба- 
весгим. (Министар социјалне политике и народног 
здравља Драгиша Цветковић: Можда редакција 
није хтела да то оштампа!) Вероватно и то. (Прет- 
седиик Мииистарског савета и Министар нностра- 
них послова др. Милан СтојадчиовиИ: Влада у ro 
није умешана! — Манфред ПаштровиИ: Господине 
Цвегковићу, a wo плвии Ваше гоиоре? — Министар 
социјалие политике и народног здравља Драгиша 
Цветковић: Нико не плени моје говоре! — Ман- 
фред ПаштровиН: Централни Пресбиро! — Мини- 
стар социјалне политике и народног здравља Дра- 
гиша Цветковић: Не!) 

To исто, господо, -стоји и са политичким пи- 
raibHMa. Једно од најважнијих питања ro je хрват- 
ско, и ja сматрам да je велика штета што није no 
томе питању више говорено и писано. Колико ja 
могу да констатујем баш од оних људи, који су 
сматрали да имају приоритет у овоме питању, од 
шефова удружене опозиције није био довољно 
обавештаван народ no том питању. Међутим, да 
се o томе питању много више говорило, претпо- 
стављам, да би и на једној и на другој страни, и 
на српској и на хрватској, многе осетљивости биле 
уклоњене, да би многе заблуде отпале, да би од 
тога могла и-шати интереса само наша целина. Али, 
господо, видите, користи од слободне штампе, од 
релативно слободне штампе, a да видите, какве 
су пггете од тога, што се сувише опраничава 
ттампа. За последње две године, у колико ja знам, 
nam нообавештен свет био je преплављен разним 
гласовима, који су циркулисали no народу, (Један 
гда« са дешице: Tora има и данас!) тога има и 
дана-с, и који су у себи садржавали велике и ниске 
клевеге, не шгедећи при томе чак ни највеће фак- 
горс и л.уде, који треба да су у нашим очима у 
лржаии сматрани и поштовани као светиња. 

Господо, чим се штампа сувише стегне, чим 
затворите све вентиле, како рече једа« од колега, 
онда настаје ова илегална, недозвољена штампа, 
коју je брло тешко контролисати. Дакле, то су 
штете од тога што нема бар релативно слободне 
штампе. 

Сада, господо, да пређем на једну другу 
сгвар, a то je на слободу договора. Како стоји то 
питање са слободом договора? Ja знам, господо, 
да постоји зако« и да има формалне могућности, 
no којој један политички човек може да добије 
одобрење да конферише са својим пријатељима, 
али, с друге стране, зпам и то, да то одобрење 
треба да да један претставник полицијоке власти, 
и да je код њих, због менталптета који je eeh 
crndpcu ранијих 1()дина, врло тешко код њих као 
арбитрарног суда добити право на конферисање. 
Kao доказ нека вам послужи овај пример. Госпо- 
дин Љуба Давидовић прошле године направио je 
један пут кроз Источну Србију, направио исти 
пут, који je пре три до четири године у друштву 
с њим правио г. Корошец. И r. Љуби Давидо- 
вићу десило се то, да у Неготину не може да 
одржи конференцију, због тога што no наредби 
власти ниједан кафеџија није хтео да стави ло- 
кал на расположење. Taj исти случај био je и у 
Књажевцу. Ово су, гооподо, чињенице. И г. Да- 
видовић, пошто jć направио посету г. Аци Стано- 

јевићу, он je отишао да се склони мање - више 
код свога пријатеља, мога виђеног пријатеља, 
бившег посланика Веље Павловића, и ту, у њего- 
вој приватној кући, у његовој ооби дошло je 
неколико пријателза трговаца, занатлија, рад- 
ника да виде г. Давидовића и да нешто чују. 
После тога, гооподо, пише ми сада тај мој при- 
јателЈ да људи који су присуствовали ту у дому 
Вслјс Иавловића и који су разговарали са r. Да- 
видовићем од начелника среског били су кажњени 
са 10 до 15 дана затвора или.промењено у новцу 
са 2 до 3 хиљаде динара. 

Не кажсм ja, господо, да je то урађено no 
наређењу Владе. Далеко сам од тога! Нема 
Влада кад да се бави конкретно тиме, али, го- 
сподо, морам овај случај да поновим због Мини- 
стра унутрашњих дела, јер ми r. Давидовић каже 
o г. Корошцу ово. Ha истом оном путу, који смо 
нас двојица учинили пре четири године, нисам 
могао од господина Корошца да се отмем, код 
сваке групице људи о« je викнуо: Живела 
слобода! Шта je ово, шта се сада ради са њего- 
вим дојучерашњим другом, на истом путу и у 
истим местима? (Александар Дачић: To je поли- 
тика! — Гласови на левици: Али Ваша политика, 
Дачићу!). 

Господо, како стоји са радом у Парламенту? 
Што се тиче тога рада, ja сам и прошле године 
у Народној скупштини o томе опширно говорио, 
али сада да се задржим само на једном моменту. 

I Ipe неки дан са ове странс један народии 
посланик упутио je једно питање на господина 
Претседника Народне окупштиие са једним про- 
тестом, што му господин Мипистар унутрашњих 
дела не одговара на интерпслацију, која je била 
везана за један велики дога1)ај у његовом крају, 
што му није одговорио не само у једној сесији, 
него у две три сесије. И на то питање господин 
Претседник Народне скупштине изволео je да 
каже, прво, да он са своје стране m може мишта 
no томе питању да учини због тога, што у Закону 
o иословном реду за Народну скупштину нема 
санкције за такав поступак једног минисгра. 
Другим речима, ие можете иатерати једнога мини- 
стра да одговори поред свега тога, што стоји у 
томе Закону написано, да он мора у једној сесији 
да одговори на постављена питања и интерпе- 
лације. И, друго, да би то још више поткрепио, 
он се лозвао на уставну одредбу, no којој влада 
није парламентарна, другим речима, no којој 
влада не одговара пред Парламентом. Значи, да 
и на тој страни не може се тражнти никаква санк- 
ција за такав ПОСТулак. 

Господо, ГООПОДИ« Претседник Народне скуп- 
штине je казао фактично све ono, што тачно 
стоји записано у Закону. Друга je ствар, да лн 
je бИЛО ОПОртуио да Прегседник Мародне скуп- 
ттине то каже.   Ja мислим да пије! 

Видите, господо, шта je казао у ствари г. 
Претседник Иародне скупштине, и то он са овога 
места, овако гласно, и подвлачећи то. Он каже 
нама ово ни Maibe ни више, него: немојте ни 
тражити, ви немате право да тражите, не можете 
добити сатисфакцију no питањима и обавешта- 
вањима o мањим и "већим стварима, које вас инте- 
ресују. 

Ако би, господо, те ствари биле примл.сне овде, 
пад претпоставком да их народ не чује, ако би 
пренели у народ замислите, како би ми, шта ои 
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мн у народу проузроковали! Не видите ли ово, 
да je то једна толико тугаљива тема, коју je Прет- 
седник Народне скупштине требао на сваки начин 
да избегне. 1 le сме се са овога места тако под- 
влачити, специјално не сме се због српског 
народа, који ,још памти и jom живи у традици- 
јама оне стогодишње борбе, која je вођена за 
Парламенат  и  парламентаризам. 

Ииаче, ако гурате на ту страну, терате га да 
долази на OHV кобну мисао, ла се ппта: Па Добро, 
je ли  Краљевска влада у том случају и народна 
влада? 

Због тога кажем, мени се чини, господо, да 
иије требао да се позове Претссдник Народне 
скупштине  на  тај законски  пропис. 

Ми смо у стању да створимо овде демокра- 
тију без обзира на Устав и законске прописе. 
Зашто да нс разговарамо један са другим, као 
јсдиак са једнаким? Зашто да не поштујемо 
један чругога овде, као да смо чланови исте пар- 
тије? Зашто да не допустимо једну критику овде, 
озбил^ну критику? 

.(a господо, и кад сада говорим и кад сам 
ранијеговорио, ja сматрам, не да вршим једну де- 
магогију, при којој гражим да превалим за извесне 
ствари, које сс дешавају у земљи, о.иоворносг на 
Владу/не. гасподо, ja вршим јелиу врсту сарадње 
са Владом и примам одговорност за то. У томе 
и  јесте права демократија! 

Господо, видите ja поводом овога питања апе- 
лујем на r, .Mii.iaiia Стојадиновића. Не зато што je 

[ретседник владе, не само зато што je Прет- 
седиик владе, ипак он ми je нвкако »ајближи, ja 
аделујем на њега да ан, господо', осети ствариу 
опасиост која од  гога и да у исто време 
осети једну в<;л.у да ту опадаост иа време опгклоии. 

^ада господо, нешто o политичкој оргапиза- 
,min v нашој земљи. Да кажем одмах у почетку 
ia je тешко говорити o политичкој организацији 
v земљи без оних демократских гарантија. Када 
нема слободе шгампе, када нема слободе збора и 
иоговора када нема демократског избориог за- 
' ,,, 01Нда се m' може извршити једна оабиљиа 
политичка rprami.iaiLiija. Али при свем томе, као 
што зиате, у иароду нашем постоје нзвеоне поли- 
тичке групе", извесне политлчке странке. Сем оних 
стдоих које су забрањене и растуреие, постојо од 
ncl.nN ' познатил странака Југословенска нацио- 
нална странка и Југословенска радикална зајед- 
HHUa   ia као и гтрошле гадине и ове потврђујем, 

• ' у наШој земљи с обзиром na прилике које 
•rv владају, да je требало поздравити појаву Југо- 
словенске радикалне заједнице и да je било по- 
гребно да сс организује га партија. У голико upe, 
господо mu' су компоненте те нове странке пар- 
iiijf које дефакто имају извесну снагу у наррду. 
To će нс иоже оспорити. Али, посподо, ono што 
мене интересује и што je за критику то je начин 
na који се врши m политичко организовање Југо- 
словенске радикалне заједнице v народу. Господо, 
n'uo u,,,, hy рећи сушта je истина. Jocu једнако у 
иногим местнма у iramoj земљи, среским местима, 
ј,,,,, уВек je стожер партијски пачолмик срески. 
Господо, nam иарод воли партије, он хоће чак да 
пође за политичким ЛЈудима, он би ишао за Мила- 
ном Стојади110ви1Јсм, али nehe да иде за пачслни- 
ком среза и ro je, бар за нас Србе јасно, јер он 
начелника срсског сматра као противника његових 

»бода. on атавистички мрзи полицију. 

Видите, господо, мора се водити рачуна o до- 
стојанству човека. Не можете ви, господо, једног 
човека исконсгруисати како хоћете као у неком 
лабораторију. To je немогућа ствар и не можете 
ви из нашег човека, Србина, истерати све оно што 
претставља класичну врлину његовог карактера. Ja 
знам да су се спискови, које чува начелник среза 
попуњавали и сиаки дан су све већи, али, господо, 
пису то Сигурни, нису то искрени чланови те пар- 
тије и не требају такви, нису потребни такви чла- 
нови партије. 

Видите, господо, г. Стојадиновић и његова 
Влада, чинећи велике папоре на пољопривредном 
пољу, имао je извесног успеха. Не треба, господо, 
то да му споримо. (Одобравање). Имао je успеха, 
али г. Сгојадиновић могао je и требало je да по- 
каже успеха и на политичком терену, a он je тај 
герен запоставио. 

Долазак Владе господиша др. Сгојалиновића 
народ je поздравио и пришло му je било око 90 %. 
Господин Стојадиновић долазећи са левице не би 
требао и не би омео да прекине са радикалском 
прошлошћу. Он je сам очевидац тешких прилика 
у којима сада живимо. Господин Стојадиновић 
треба да се лати тешке дужиости и да буде одлу- 
чам. On мора све учинити да коригује свој став. 
On мора бити јаснији и одлучнији, мора се знати 
шта он хоће икоме цил,у иде. Мора да види цео 
народ циљ коме тежи. Ако Господин Стојадиновић 
учини то, будите уверени да ће имати потпору и 
код онпх људи у народу и у Народној скупштини 
који се испољавају као највећи противници ње- 
гоии. (Пљескање и одобравање у центруму и на 
десници). 

Потпретседппк Фрањо Маркић: Има реч на- 
родни посланик r. Боривоје Антић. 

Боривоје Антић: Господо народни посланици. 
ако бацимо летимичан поглед na предлог буџета 
ввдећемо да on претставља извесно повећање у 
лржавним приходима a такође и у расходима за 
једну милијарду и две стотине седамдесет милиона 
линара. Збиља, кад човек слуша господина Мими- 
стра финаисија o чињеницама које су довеле до 
овога гговећања, он самим тим добија јасну слпку 
наше привредне снаге, наше привредне моћи и 
стања v коме се ми сада налазимо. Поготову 
после изјаве господина Министра финансија да 
повећање од једне милијарде и двеста седамдесет 
милиопа дппара неће ни v ком случају погодити 
наше пореске обвезнике, да се неће ударати нови 
намети на народ и да ће таксе и пристојбе и све 
ono mro чини изворе државних прихода остати 
исто. 

Једно питање на које je даван у више махова 
одговор, али питање на које и ja желим да дам 
свој одпишр тумачећи жеље и тумачећи погледе 
onoia   краја   кога   имам   част  овде  претстављати. 

Кад упоредимо државни буџет упоредно за 
1938/39 годину у погледу учињених прихода у 
току 1937 38 године, видећемо да су наши при- 
ходи, поготову приходи последњмх месеца пока- 
зали лепу и заиидну цифру, да они месечно пре- 
машају скоро увек 1 милијарду динара. Откуда 
долази до овога повећања? Шта je био узрок, где 
су разлози томе? Ако посматрамо наш саобраћај, 
вндећемо да су железнице увек пуне крцате, виде- 
lii\io да je саобраћај робом umora већи него што 
je био раиије, видећемо повећан>е код пошта, Код 
државних рудника, код шума и скоро свуда и на 
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сиаком месту. Иеко je требао да буде тај који h« 
створити н доиести стан.е до авога. Није тешко 
дати одговор који je тај, поготову, кад знамо 
данас да се са много страна озбиљио зпмера и 
каже како се можда у политици КралЈевске владе 
чиие извесна отступања од свега онога што je 
досад бнло. 

Кралзевској влади 'на пример замерапо je да 
je она готова да изда све нашс пријаТеље и савез- 
иике, да je готова да тражи иове пријател.е и чиии 
нове споразуме; оида he бити јасно да ту треба 
тражити истину и да ту лежи зец. Господии др. 
Стојадиновић одмах no своме доласку на управу 
земље потрудио се да као прву своју посету учи.ни 
посету пријателЈСким и савезничким земљама 
Француској и Еггглеској. Па зар може човек који 
je сматрао за прву своју дужност да посети у 
првим данима свога доласка na власт своје прија- 
теље, да би та пријател,ства учврстио, зар се сме 
том режиму и тој Влади pehu да ће изневернти 
овоје пријатсље? Замера се да je нашу земљу по- 
сетило миого страних државника, претседника 
влада итд. Ми смо у тсжу прошле године имали 
посету г. др. Бенеша, претседника пријатсл>ске и 
братске Чсхословачке републике; имали смо посету 
грофа Ti^Mia, Мипистра спол.ипх послсжа суседне 
Италије; имали смо посету г. Геринга, претседника 
немачке владе; имали смо посету господе Татарс- 
ска и Хоџе, прстседпика румунске и прстседника 
чехословачке владе, и 'на крају имали смо посету 
француског мииистра сполуиих послова г. Делбоса. 

Господо, не заборавите да je и др. Стојадино- 
вић v томе меНувремену чинио неколико посета п 
после долаока гооподина Делбоса био je и пут др. 
СтојадиновиИа у Рим и пут у Берлш. 

3aip се може и замислити да je посста г. Дел- 
боса и разговори који су вођени између наших 
државника и министра сполјНих послова пријатељ- 
ске Француске давала разлога за сумњу да je v 
томе праицу било нешто. што није било прија- 
тел.ско? Господо, иаши пријател.и су знали за 
наше односе према њима као што су знали и за 
симпатије које смо гајили према њима jom онда, 
када су на диевпом реду билс пр<имл>ене санкције, 
и када се од нас тражило да ступимо у окнир 
оних земал.а, које су применилс санкције према 
једиој од зараћених страна. И тада, када je Вла- 
да др. Милана СтојадиноЂића одлучно изашла 
пред своје савезнике, када им je казала КОЈИ су 
\слови и разлози, који нас нагоис да будемо у 
решавању овог пнтања обазриви, онда су нацга 
савезиици н пријатељска Француска и Енглеска 
пристали да прихватс целокупни извоз који je ДО 
сада miiao na др\-1'\- страну и да га гариме на себе. 
Ту je почста« решења привредне кризе која je 
дотле владала у нашој земЛкИ, када je пастао no- 
правак цена цсрсалијама, сточним производима и 
свему омоме mro се из нашс земл.с извози. 

И збил.а, господо, после скидања санкција, 
сама сусетка Италија морала je да пристане na 
услове, које смо дотле имали од Француске и Ен- 
глеоке. (Један глас са левнце: Морада je!) Jei 
морала .je, то иарочито подвлачим (Један глас са 
левице: Запгто?) Зато што су много гкхвољнији 
\4Moiiii дати ол стране Француске и Еиглеоке, загго 
mro cv Фраицуска и Енглссжа шристаде да једап 
део иввоза плате у готовои нгувцу, док je ca Ита- 
лијом v погледу клирикга и клириншког споразу- 
ма, који су дотле владали. било сасвим друкчије. 

Али, господо, потребно je било да за сно ово, 
целокупну политику привредну и финансиску Кра- 
.•i.cFiCKc владе која je донекле изобличена и бор- 
бу пренела на други терен стварнос™ и наћп неке 
замерке Крал.епској нтадн у њеном раду. 

Дошао je и Конкордат o коме су многи при- 
чали и приповедалп, пли једпопрсмсно са долас- 
КОМ Коикордата дошао je и чувени споразум У- 
дружене опозиције o коме смо имали приликс да 
чујсмо и видимо многе говорнике. 

Краљевска влада, v томе моменту, када je 
нмала велику борбу и са скупштииском и ванпар- 
ламентарном опозицијом, када je имала борбу са 
CBiiM и сваким око Конкордата, око скидања и 
укидања Копкордата. у пружена опозиција, која 
дотле нијс има.ча куражи да изађе отворено и да 
напише оно што жсли и хоћс. хтсла je да иско- 
ристи ове момситс, јер се иадала и всрсвала да 
hc, после овога стаи.а које je сгворено борбом око 
Конкордата, немтшиио Влада др. Стојадиновића 
пасти и да ће се ићи на изборс, онда je Удружена 
опозиција потписала споразум, али такав спора- 
зум, који je једновремеио ту удружену опозицију 
ликвидирао. (Пљескање и одобравање код већине). 

Збиља, господо, имао сам прилике да слуша^ 
и чујсм од многих пстакиутих лл-ди v Београду 
после потписиван>а споразума Удружене отшзиии- 
је, који cv овако од приликс говорили, — л.уди 
који нису пријагел.и лп. Стојадиновића, али који 
cv били пријател>и борбе гаротиву Конкордата, — 
omi су говорили: Ми смо противу лр. Стојадино- 
Biilia, пропиву свију вас, који сте гласали за Кон- 
кордат, али прочитавши споразум, који cv ппт- 
писали гаретставници удруженог (ела србијанске 
опозиције са претставиицима Сгт.ачке темомрат- 
ске [соалтшје, тога момента смо стекли сасвим 
друго Miim.T.eii.e, тога момента релуцирали смо 
поглсдс na сво nrm je било и верујемо да та.кав 
споразум, какав ie донешен, неће аонети земљини- 
какво користи, (Гласови са левице: Који су то л>у- 
ди?). Счакако да су м гоопода са левице имала 
Гфилике да у Беорраду чују и осете, ца они л>уди, 
који су on ni најжучпиј-и и најборбенији, да су 
овој став после објавл>ивања споразума изменили. 

Чињене су многе замерке како се од стране 
1де др. Стојадиновића забрап.ују зборови. Ja 

сам имао част и прилику да малочас чујем г. 
прсдгоиорппка, који je говорио o познато] слав- 
ној Тимочкој Крајини. Замера се Влади и каже 
како ре не baeajv  |борови. Што се тиче лич- 
no мога среза.. он није додир«ут, јер je служио 
само за пролаз првака Удружене опозиције, али 

иавајући прилике у томе крају, допустите да 
учиним  |е мп приговор, реплику на rmo. 

Долазак [трваоса Удруженс опозиције био je 
најављен на неколико лана ранијс пре њиховог 

[аока излепл»еним плакатима. Збор je ono ре- 
IOBHO одобреи. A m. господо, ми у Исготи-ну, \ 
Kpajnnn, нмамо лакала mini сопстиеници нису на- 
nm npnjaici.n. n мп КИОМО nvani nn си ie mi MO- 
гућиости 'ia натерамо те »,ихоне пријатсл^е ia им 
omi отворе врата, јер господи пије било mi стало 
да imaliv отворено прел народ na јелном збору, 
[ep n iera онога што сс збило, ne би имали 
mi a да кажу народу у о«ом upauuv, у коме je на- 
род очемивао. 

Међутим  њихов  пролазак  к|)оз  ме^то старог 
чпка  Aue Станојевића  овде  je сасвим  погрешно 
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протумачш. Рекло je се како je забрањено држа- 
ње збора, како им се није дао локал, како су чак 
и покажњавани извесни људи. Међутим истина 
лежи у овоме: зоор у Књажевцу није ни пријав- 
љен. Иријатељи Удружене опозиције одржали су 
састанак, конференцију у приватној кући, непри- 
јављено. Због тога шги сама конференција нијс 
била пријав-beHa, што сама власт no сили закона 
мора да води рачуна o свему ономе што се де- 
шава, сама власт није према речима предговорни- 
ка предузела према широким народшш масама 
саикције веН су била једно или два лица кажњена. 
\IH кад'ми из Владине већине морамо да иошгу- 

icMO заков, кад ми морамо наше састанке и пар- 
тијске (конференције да пријављујемо, no .коме 
поаву да ви и Удружена опозиција и сваки други 
може да ради шта хоће и да гази законе. (Одо- 
бравање у цвнтруму и на десници). 

Ja сам, нажалост, имао и ова^сву ситуацију у 
нашеи крају. Mei)y члановима Удружене опозици- 
ie било ie и таквих људ^ који данас заузимају 
видне положаје у државној служби. (Јован Здрав- 
loMh- Треба да се огерају?) Иећемо их огерати, 
они ће се сами ликвадирати! Један од тих људи 
толико далеко je огишао да je на једном непри- 
ављеном збору, пред народним масама изнео 

vTacv неистина и сам у ceoje име упутио Краљев- 
ском Намесништву деиешу, тражећи да овога мо- 
^рнта Влада r. ДР- Милана СтоЈадииовића, као 
нлада која нема подршке у «ароду падне, и да 
„Гшшаву земље дође Удружена опозиција на 
uLv ca Јоцом Јовановићем. (Уоклици ,на дешици: 
Бшами то су вгтт апетити!) 

Госполо ia нс мислим да ставим примедоу на 
пад тога Господина, али бих желео да само учи- 
Ini   ош један »pHroBop у том« иравцу, Један при- 

Ј^ш j д       i интересанта« н важан, који 
гпвор  KOJU ^"^^„pecvje. (Војислав Лазић: Шта ftain вас са левице №Hrepci.^jt. i     j 
•е сГдрап .м  Стојадин.овИћем?) Поготову вас, 
ioi« се бринете за крај Драгише    СтоЈадинови1.а; 

tl    писа   кмали  M.-IVI.HOCT..   да   на   лицу   месга 
исгитате поједине ствари, већ    ere   их    слушали 
ш.ако како су вам суфлирали. 

ua петомајским изборима био je претставиик 
. r. драгиша С-гојадшшвић. Госшздии 

SoiaAHHOBHl, има-и je ^е гласач« и ошшиоо 
rlaccva само из једног разлога, unu листа и 
'.. , „ретстављеиа на овој другОЈ страни, оудуКи 
' U;.v више година били на управи, на положаЈ.у 
-1'1    у ,,,wiiimK;i   нису могла иише... (Гласови 
ГХииГнГк^дру^схр. ОТосезнаИ 
"   -f и novra  Г1ица била су на листи г. Богољуба 

i м ча.Ј) Нас je било четири. ако хоћете да зиа- 
^^табива.госг,одо?БИвадатајорезидатаЈ 
Knai који жели да се прослави као Kpaj г. Лраги- 
^ Стојадиновића, послс оних испада и они.ч екс- 
^   учињених v   1936 години 5   НародааЈ    скуп- 

Тншушта   •• (Лсдан глас на левици: Само кога 
ГСТОЈад вШ.а?)    (^сподина Драгишу СтаЈадиио- 
н. i lii Kpai N к..ме je никао радикализам, у ко 
^епланулЈтимочка буна. у коме су се ради- 
к;П11 барили ca либералиш умео je да цени и по- 
uirvie свако!   појсди   свог човека na макар ка- 
клп\>и ,'.„,,. II пе^сбити никакво чудо ако сутра- 
прексутра ги исти л.ј ^, који сз v тпмс крлЈу мма- 
ли 7—8 000 гласова, да та група људи, Koja се будс 

иалазила на roj страни, остаис и без оног потреб- 
ног кворума за погврђивање листе. 

Зар, господо, у једном крају, који je нарочи- 
ГО политички васпитан, у једном крају каква je 
Хајдук Вељкова Крајина, где je менталитет нари- 
дни различит од менгалитета нашег народа у Шу - 
мадији, и менталитета нашег народа на пример 
горе у Војводини и менталитета нашег народа у 
ваљевском крају и у вал>евској нахији, народа за 
који се каже да je мнопо миран и послушан? Али 
кад дођу избори, кад треба народ да да одушке 
својим осећањима онда он та своја осећања, у ви- 
ду расположења према извесним личностима, на 
изборима и манифссгује. 

Да, господо, ако би се и у будуће продужило 
да се овако води рачуна o битннм   интересима na- 
mer народа, да će води рачуна да цене стоци, сточ- 
ним производима, цене вина, цереалија,   дрвета и 
коже и  свега што долази у обзир за извоз буду 
повољне, тако да .наш народ, да наше широке масе, 
наши земљорадници буду задовољни, онда ће наш 
земљорадник умети да ово своје задовољство ма- 
нифестује, a манифестоваће га на тај начин    што 
he своје поверење дати и давати    оним   људима 
који o њему највише буду водили рачуна.   Наш« 
људи су показали да умеју то да поштују. Госпо- 
до, ми смо имали два пута изборе: општинске из- 
боре у 1936, na смо имали, господо, и сенаторске 
изборе у  1938 години.  He  би  могло да се каже 
да неко није имао   права ни могућности да се на 
прошлим општинским  изборима кандидује.    Haj- 
бољи аоказ за то, господо, јесте оно шаренило у 
погледу   кандидата  приликом   избора општинских 
управа. Зар се може да каже да je на пример др. 
Мачеку и бившој Хрватској сељачкој странци било 
забрањено да могу слободно да изађу на изборе? 
И   зар,   господо,   то  није  успех  Краљевске  владе 
кад je' др. Мачек био натеран да изађе из става 
вечите апстиненције и да се појави на, прошлим 
општипским    и    сенаторским    изборима?    Збил^а, 
raj  успех  припада  свакако нама, тај  успех треоа 
ца   буде   запажен   и   овог   пута   и   o   њему   мора 
да   се   води   рачуна   и   у   будуће,   јер,   господо, 
људи  који  ne   признају  Устав,  који   ne  призпају 
чапашњу државу и позитивне законе у OBOJ зем- 
љи  зар"је могуће да такви људи изиђу на изборе 
и признају законе o избору општинских часника, 
зар je могућно да изиђу на сенатске изборе, a да 
не признају закон o сенатским изборима? Није мо- 
гућно. Tora момента, кад су пошли на општинске 
изборе и кад су пошли на сенатске изборе они су 
то морали признати, a сви врло добро знам_о како 
je во1)ена борба око кандидације у Савској бано- 
вини. Ви ћете морати признати једну чињеницу a 
то je да су господа из Хрватске сељачке странке, 
м би нскористили оно право које no закону има- 

ју, употрсбили све na и крајње мере да им се до- 
зволи да уђу у бирачке спискове онде где су же- 
лели. 

Господо, ако би се Владин рад и уопеои једнс 
вагаде цеиилм само na гкшггичмом ^ољу, онда je 
nama Влада и сувише добро заслужила да joj се 
поис рење које joj je указано још и даље указује. 

Ja сматрам неопходно потребним да учиним 
још неколико сугестија за будући рад, сугестија 
које би требало нмати у виду шриликом рада у на- 
редној 1938/39 години. Потребно je многе ствари 
у нашем буџету дотерати онако како ће оне нај- 
ширим народним масама да конвенирају, како ће 
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најооље да задовоље наше народне интересе. У на- 
шем крају, до кога треба одавде да се путује око 
nOO киломстара, има одличних винограда, има 
одличне и првокласне стоке, има одличног дрвета 
И ja жалим што морам да признам једну тешку 
ствар a то Je што у томе крају имамо нешто што 
у другим крајевима нема, имамо хајдучију. 

Оног момеита кад железнице буду просвирале 
кроз наше крајеве, много што-шта па и питањс 
хајдучије биће уклоњено. Кад се доврши пруга од 
Кучева до Кладова, ако се она што пре буде спро- 
вела, даће се могућности оиромашном нашем на- 
роду да дође до боље и лепше земл>е, даће се мп- 
iviiHocTH оним крајовима који оскудекају у iii\\m 
и дрвету да до1)у до дрвета, даНе сс иотућности 
народу да своје вино, свој вишак у стоци и цереа- 
лијама извози и то онако повољно као браћа и 
пријатељи из Војводине, из Мачве и ПКмадије. Го- 
сгтодо, зар није жалосна чињеница кад се на пија- 
цама напжм у Војводини и околини Београда, у 
Шумадији килогрвм живе ваге код свиња продаје 
до 8—9 динара a код нас у Крајини jom увек je 
цена 6 до 6 и no динара. Читав разлог лежи у томе 
што су наши крајеви толико удаљени од грговач- 
ких центара да подвоз поједе готово све. 

Али ja верујем да he се ово питање скоро и 
брзо рстиги. Добра волјЗ код Крал.евске владе и 
расположење постоји да се пруга која je започета 
вежс са мостом који je пројоктован код Кладова. 
И тога момента ми ћемо имати најкраће везе, нај- 
краће линије Кладово-Неготин, Неготин-Београд. 

Господо, желео бих да говорим још o једном 
питању које je прилично важно и у вези са Фи- 
нансиским законом који пам претстоји. У нашем 
крају, a поготово, у предратној Србији и у оном 
делу Kpa.i.emiiK' .Ivi ославије који je имао злу суд- 
бину да буде у ропству од 1915 до 1918 године, 
ми смо имали малер да су нам и пореске књиге 
биле уништене. Није се знало колико je требало 
да се плати порезе, eeh су се само знале глобалне 
суме. И ima бива, господо? Бива да 1918 године 
Мннистарство финансија шал.е спискове поједи- 
Hfix ппттина са глобалним задужењем. Требало je 
тада подносити пријаве. To подношење показало 
се као нсправично, тако да ми у натем крају има- 
ио масу сиромаштх села која су задужена поре- 
зом од i'MS до I9M и TO басткмтшим сумама којс 
народ није у MOI \ Јиккги да плати. Чиним апел на 
Краљевску маду да ono питање буде мроучено и 
да г. Министар фииапсија нађе могућности да ове 
дугОМ ОТПИШе na такав начин како lu- бИТИ задо- 
ito.i.i'n.i лржаина благАЈна a и народу да буде ппо 
б()л>е и згодније. 

Господо, иного се кокетирало са нашим др- 
жавним и народним ујединЈеп.см, много се гово- 
рило o тпмг који су разлози да ми, и ПОСЛС 20 ГО- 
дииа нациовадног живота, joui вечито стојимо на 
оној полазној тачци. Мени je као просветном рад- 
нику \ мојој дугогодишњој просветној пракси па- 
ло у очп и коттагоиао сам да Je јодан ОД важних 
разлога и тај што ми за 20 година нисмо имали 
изједначене уџбеиихе, што су за 20 годика у pa- 
:IHIIM крајевнма деца различито учила, и uco дете 
пређе и.! једног краја \ другн њему с« иорају нови 

M.iociinmi да купују, na, се, господо, дсшавало и 
то да ако дете због слабог успеха понавл>а разред, 
да оно v вовој години мора да купи нове уџбенике, 
;J.aii то сме, господо, да буде? Онога момента кад 
дете из Сдовеначке учи из истог уџбеника као деца 
у Војводини тога момента почеће и коначно ре- 
цдење овога питаи.а Уједињења да се ликвидира 
(Павао Матица: To je једноставно!). 

Господине Матица, ja мислим да није једно- 
ставно, јер ако хоћемо и желимо да имамо једну 
државу.Онда треба да je заједнички изграђујемо, 
и ми морамо да имамо заједнички план према ко- 
ме иорамо да се управљамо. Taj план мора да буде 
ii; ;не јодиоставаи. 

Ulio се правде тиче, у погледу тога, да ли су 
ствари решаване и рађене правично и праведно 
хоћу да учиним само једну констатацију. Ви се 
сви сећате какво je стање нашега радеништва. Ви 
се сећате да емо ин имали масу незапослешпс 
■ i.v.iit. K'o.i Берае рада била je увек окупљена маса 
.bv.iii Koju су чекали да им се да ручак пли вечера 
да би тако н na тај пачпп иогли да истерају од 
lanac до сутра. Mel,vniM, јаппи радовн који су 
предузети поправили су ro стање, јер je сваки Mo- 
rao да дође до eehe вадиице и више да заради 
И да иа Miipan пачпп заради потребне суме за 
одржанан.с' своје породице. Господо, зар то nnjo 
доказ да одговорни Министар води рачуна и o 
оним аајсироиашнијим слојевима нашега народа? 
Да, господо, и то he господи са левице изгле- 
дати мало незгодно и чудно, чак се жели да импу- 
mpa и то како Краљевска Влада жсли на тај начин 
да ту масу нашега карода припреми као гласаче. 
Међутим, ja изЈавл>ујем да je nanio радеништво 
бнло од увек слободоумно и да се увек определ:>и- 
вало онако како му |е било потребно, и да се у 
овом иоиенту не може да рачуна са том претпо- 
ставком. I la крају желим да завршим ова enoja из- 
лагања уз све ове захтеве и жеље које су изло- 
жене у мом дужем говору, и уз потребу namera 
народа, ла се ос^ћа и да |е гтотребна чврста руха, 
noipeoiid je рада и ГО МНОГО рада. потребно јс 
разуиевања, потребно je смисла и потребно je во- 
ље да се то све уради и све спроведе. Господо. 
ja ииаи чврсто уверење да на врху наше прховне 
управе седе л>уди KOJU имају све ове атрибуте и да 
he omi i umi у стаи.х. ако им каква непријатност 
у ИЗВОђењу o\i,icia lolic, ипак успети да то све 
преброде на ornim вадовољство нашега народа. 

Стога изјављлгјем, да hy гласати sa onaj [фед- 
ложени буџет. (Бурно пљескање и одобравање у 
центруму n na десници). 

Потпретседиик Фрањо MapKHh: Господо, листа 
итапш.пч lonDpmika исцрпена je, na Ку ca вашом 
доаволом OBj оед»ицЈ закључити, a идуК) зака« 

(ујем за сутрв \ fi сати са овим дневним редом; Ha- 
ставак претреса извештаја Финансиског одбора o 
предлогу буџета државних расхода и прихода са 
предлогом Финансијоког закона за буџетску 
1938/39 годину. 

Дакашњ}  седницу аакључујем. 

(Седница je закл»учена у l'1 часова.) 


